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رئیس سازمان حفاظت محیط زیست :
اجازه زمین خواری به خوش نشینان 

نمی دهیم
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت : اجازه زمین خواری را 
به خوش نشینان نمی دهیم. علی سلاجقه  روز پنجشنبه در حاشیه 
بازدید از رودخانه حفاظت شده سردآبرود کلاردشت با ذکر این نکته که 
در دولت مردمی سیزدهم جلوی تجاوز و تفکیک عرصه های طبیعی 
در مازندران گرفته شده است، گفت: اجازه ادامه زمین خواری را به 
خوش نشینان در کلاردشت نمی دهیم. علی سلاجقه افزود: همه 
صفحه2دستگاه های ملی باید به نظام مسائل زیست محیطی این خطه شمالی 

آیت الله جوادی آملی در دیدار معاون اول قوه قضائیه :

باید با مردم با کرامت
 رفتار کرد

مدیر کل امور امنیتی و انتظامی استانداری قم خبرداد:

ابطال پروانه 
عطاری های متخلف 

از سوی روسای شوراهای شهرهای مرکز استان صورت گرفت؛

تقدیر از تلاش 21 ساله شهردار قم درعرصه  مدیریت شهری
صفحه 8

آیت الله جوادی آملی در دیدار معاون اول 
قوه قضائیه بر رفتار کریمانه با مردم تاکید 
کردند و گفتند: خداوند در قرآن می فرماید: 
مْنا بَنی  آدَم﴾، باید با مردم با کرامت  ﴿لَقَدْ کَرَّ
رفتار کرد. حجت الاسلام والمسلمین حمزه 
خلیلی معاون اول قوه قضائیه با حضور در 
بیت آیت الله العظمی جوادی آملی، با این 
مرجع تقلید دیدار و گفتگو کرد. آیت الله  
تبریک  دیدار ضمن  این  در  آملی  جوادی 

انتظامی  و  امنیتی  امور  کل  مدیر 
استانداری قم از ابطال پروانه عطاری های 
متخلف در قم خبر داد. حسین امیری 
عطاری های  پروانه  ابطال  خصوص  در 
متخلف در قم اظهارکرد: شورای تامین، 
دیگر  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  دست 
با  مقابله  برای  را  نظارتی  دستگاه های 
عطاری ها باز گذاشته است. وی گفت: 
تخلفی  دوم  بار  برای  عطاری  یک  اگر 
ابطال  آن  کسب  پروانه  شود،  مرتکب  را 

هدف باید ارائه خدمات در کوتاه ترین زمان باشد

چرا اولویت با تعطیلی شنبه است؟
در شرایط کنونی کشورمان 3 روز بیشتر با دنیا ارتباط 
به  زمانی  لحاظ  به  ایران  بین المللی  ارتباطات  و  ندارد 
دوشنبه، سه شنبه و چهارشنبه خلاصه می شود. چرا که 
پنجشنبه و جمعه ایران و شنبه و یکشنبه نیز کشورهای 
برخی  حتی  امروز  که  حالی  در  هستند.  تعطیل  دیگر 
تعطیل  شنبه  و  جمعه  روزهای  هم  اسلامی  کشورهای 

هستند.
 بنابراین اگر قرار است که با وضعیت فعلی پیش برویم و 
تعامل با جامعه جهانی در دستور کار قرار نگیرد تفاوتی در 
اینکه چه روزی تعطیل باشد، نیست. اما اگر قرار است که سیاست تعامل با جامعه جهانی 
در دستور کار قرار گیرد و با دنیا و کشورهای منطقه تجارت کنیم هر چه این فاصله کمتر 

شود بهتر است.
 بنابراین اینکه شنبه تعطیل شود نسبت به پنجشنبه بسیار بهتر و مطلوب تر است و به نفع 
اقتصاد ایران است. هر چند که مشکل اقتصاد ایران صرفا مساله تعطیلی پنجشنبه ها یا 
شنبه ها نیست و حل نمی شود بلکه باید مدیریت و درایت دولت در جهت تعامل با جامعه 
جهانی و از بین بردن تحریم های ظالمانه و برخورد علمی و کارشناسی با معضلات در جهت 

حفظ منافع ملی ملت ایران باشد.
 بنابراین تعطیلی شنبه اولویت بسیار بهتر و بیشتری نسبت به تعطیلی پنجشنبه دارد و 
رابطه کشور به جای 3 روز به 4 روز با دنیا افزایش می یابد که از این جهت مثبت خواهد بود. 
اکثر کشورهای اسلامی هم این تعطیلی را دارند به عنوان نمونه ترکیه در کنار دست خودمان 
و کشورهای دیگری مثل آذربایجان و سایر کشورهای آمریکا و اروپا ولی نباید صرفا مشکل را 

در این موضوع جست وجو کرد. 
البته نه اینکه این مساله تعطیلی شنبه ها تاثیری نداشته باشد، اما تاثیر آن به شرطی 
است که دولت سیاست تعامل با جامعه جهانی را در دستور کار خود قرار دهد. یکی از 
معضلات اقتصاد ایران بسته بودن اقتصاد است که تنها به نفع کاسبان تحریم، رانتخواران 
و کلاهبرداران است. هر چه ارتباط بین المللی و جهانی ایران شفاف و بیشتر شود قطعا در 

مبارزه با فساد و رانت می توانیم موفق باشیم. 
البته هر اندازه که تعطیلی شنبه ها امری مطلوب و خوب است کاهش ساعت کار امر منفی 
و نامطلوب تلقی می شود اگر بنابر کاهش ساعت کار کارمندان است پس چرا دولت اکنون 
اضافه کار می دهد؟ اکنون دولت در همه وزارتخانه ها به کارکنان خود اضافه کار می دهد پس 

چرا ساعت کار را کم می کند؟ لذا این رویه نشان می دهد که سیستم اداری ناکارآمد است. 
مگر در دنیا ساعات کاری چطور است. باید تجربه کاری دنیا در نظر گرفته شود و سپس 
اتخاذ تصمیم کنند. اگر ساعت کار اضافه است پس چرا دولت به کارکنان خود اضافه کار 
می دهد؟ در نتیجه کشوری که قرار است به رشد 8 درصد برسد اینگونه تصمیماتی مثل 

کاهش ساعت کار کارکنان تصمیم چندان درستی نیست. 
این نوعی تضاد در تصمیم است که از سویی بخواهیم یک روز را تعطیل کنیم و از طرفی 

ساعت کار کارکنان نیز کاهش پیدا نکند و با هم قابل جمع نیست.
اقتصاددان

استاندار قم:

سرمایه گذاری در حوزه پیشگیری از 
اعتیاد، نتیجه بخش تر است

استاندار قم گفت: دستگاه های اجرایی استان در حوزه پیشگیری از اعتیاد فعال تر عمل 
کنند، سرمایه گذاری در این بخش نتیجه بخش تر خواهد بود. 

سید محمد آقامیری روز چهارشنبه در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم، 
افزود: دستگاه های اجرایی باید در چهار مرحله پیشگیری، کنترل، مبارزه و ریشه کنی مواد 

مخدر برنامه داشته باشند.
وی اضافه کرد: به جای اینکه زندان ها را بزرگ کنیم، باید اردوگاه های ترک اعتیاد را تجهیز 
نماییم؛ ابتدا باید در حوزه پیشگیری و کنترل هزینه و در نهایت در حوزه مبارزه و ریشه کنی 

سرمایه گذاری کنیم.
وی با اشاره به کشفیات مواد مخدر، تصریح کرد:مشوق های مناسب برای اشتغال معتادان 

داشته باشیم، اگر این قشر را پس از درمان رها کنیم به عقب برمی گردند.
وی تاکید کرد: جمعیت زنان معتاد در استان قم بسیار کم است، ولی باید برای این قشر نیز 
برنامه مناسبی اجرایی کرد تا از آسیب ها جلوگیری شود. قائم مقام ستاد مبارزه با مواد مخدر 
ریاست جمهوری نیز در این جلسه گفت: آسیب های اجتماعی بسیار پیچیده است، اگر 

هم افزایی نداشته باشیم نمی توانیم با این مساله مقابله کنیم.

آیت الله  جوادی آملی در دیدار معاون اول قوه قضائیه :

باید با مردم با کرامت رفتار کرد
آیت الله جوادی آملی در دیدار معاون اول قوه قضائیه بر رفتار کریمانه با مردم تاکید 
مْنا بَنی  آدَم﴾، باید با مردم با کرامت  کردند و گفتند: خداوند در قرآن می فرماید: ﴿لَقَدْ کَرَّ

رفتار کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی معاون اول قوه قضائیه با حضور در بیت آیت 
الله العظمی جوادی آملی، با این مرجع تقلید دیدار و گفتگو کرد. آیت الله  جوادی آملی 
در این دیدار ضمن تبریک دهه کرامت، ابراز داشتند: ان شاء الله به برکت این خاندان 
عصمت و طهارت، این نظام ما کریمانه بتواند از پل بگذرد و به مقصد برسد، خداوند در 
مْنا بَنی  آدَم﴾، باید با مردم با کرامت رفتار کرد. ایشان اظهار  قرآن می فرماید: ﴿لَقَدْ کَرَّ
کردند: اهلبیت عصمت و طهارت به ما فرموده اند که شما طرزی زندگی کنید که وقتی 
راه می روید، مردم به یاد خدا بیافتند، اگر ما بیراهه نرویم و راه کسی را نبندیم، ما می شویم 
ترجمان قرآن کریم؛ خیلی لازم نیست که همه سلمان و ابوذر باشند، همین که در محدوده 
خودمان به گونه ای رفتار کنیم که وقتی مردم ما را می بینند به یاد خدا بیفتند، بیشتر 
مشکلات حل می شود. ایشان  بیان داشتند: همه مسئول هستند که مواظب باشند، چرا 
که همواره خطر کشور را تهدید می کند؛ وعده الهی تخلّف ناپذیراست که می فرماید اگر 
به هنگام خطر به یاری دین نشتابید، خداوند حفظ آن را به دست دیگری خواهد سپرد؛ ﴿ 
إن تتولّوا یستبدل قوماً غیرکم﴾؛ »اگر شما از دین حق رویگردانید، خدا دیگران را به جای 
شما خواهد نشاند« ایشان ابراز داشتند: اگر فضای کشور فضای دین و اسلام باشد و 
فضای اخلاص باشد، مانند آن اخلاصی که در زمان جبهه و دفاع مقدس بود، خیلی از 

این پرونده های قضایی و فساد اقتصادی و اختلاسی و نجومی شکل نمی گرفت.
 

افتتاح دفتر نمایندگی مسجد مقدس جمکران در رفسنجان

 فعالیت ۱۱۰۰ خادمیار مسجد جمکران 
در استان کرمان

با حضور تولیت آستان مسجد مقدس جمکران دفتر نمایندگی مسجد جمکران استان 
کرمان در شهر رفسنجان افتتاح شد .

مراسم افتتاح دفتر نمایندگی آستان مقدس مسجد جمکران در استان کرمان پیش از 
ظهر روز پنجشنبه با حضور حجت الاسلام والمسلمین سید علی اکبر اجاق نژاد تولیت و 

خادمان این آستان مقدس و جمعی از مسئولان افتتاح شد.
حجت الاسلام والمسلمین اجاق نژاد در این مراسم اظهار کردند: مجموعه  فعالیت هایی 
که در این دفتر انجام می شود در راستای کمک به ظهور و کادرسازی جهت ظهور حضرت 

مهدی موعود)عج( و آبادانی مسجد مقدس جمکران خواهد بود.
یک خیابان در رفسنجان به نام جمکران نام گذاری می شود

سید حسین رحیمی رئیس شورای شهر رفسنجان نیز در این مراسم اظهار کرد: این 
مجموعه فرهنگی در مباحث مختلف به ویژه مهدویت فعالیت می کند و شورای شهر 
از هیچ کمکی  این مجموعه  ارتقای فعالیت های  به عنوان نمایندگان مردم در جهت 
دریغ نخواهد کرد. وی از نام گذاری یک خیابان در شهر رفسنجان به نام جمکران در 
آینده نزدیک خبر داد. محی الدینی مسوول دفتر نمایندگی مسجد مقدس جمکران نیز 
به فعالیت این دفتر از سال 8۵ با ۱۲ خادم در استان اشاره و عنوان کرد: امروز خادمان 
مسجد جمکران در استان کرمان به ۱۱۰۰ نفر رسیده اند. وی خاطرنشان کرد: تمامی 

امور موقوفات، عقیقه، نذورات و غیره در این دفتر انجام می شود. 
 

رییس اداره سنجش آموزش وپرورش استان قم خبرداد:
ثبت نام چهار هزار و ۷۲۳ نفر در آزمون

 ایجاد سابقه تحصیلی 
 ۷۲3 و  هزار  چهار  امسال  گفت:  قم  استان  آموزش وپرورش  سنجش  اداره  رییس 
دانش آموز این استان در آزمون ترمیم نمره و ایجاد سابقه تحصیلی که در خردادماه برگزار 

خواهد شد، ثبت نام کردند. 
علیرضا فرمانی انتظام در گفت وگویی افزود: ثبت نام آزمون ترمیم نمره و ایجاد سابقه 
تحصیلی از یکم تا ۲۵ اردیبهشت ماه در سامانه وزارت آموزش وپرورش انجام شد. وی 
اضافه کرد: از تعداد شرکت کنندگان چهار هزار و ۶۶ نفر پایه دوازدهم، 4۱4 نفر پایه 
یازدهم، ۲43 نفر پایه دهم هستند که حدود یک سوم آن ها پسران و دو سوم را دختران 

تشکیل می دهند.

مهدی پازوکی*
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جهاد تبیین در سنگر روابط عمومی 
روابط عمومی های دستگاههای اجرایی که اصلی 
از  ترین نقش را در اطلاع رسانی درست و شفاف 
با  مقابله  برای  باید  دارند،  برعهده  دولت  خدمات 
توطئه ها و دسیسه های دشمنان در ضربه زدن به 
اعتماد عمومی مردم با همه توان به میدان »جهاد 
و  اتهامات  رفع  و  روشنگری  برای  و  آمده  تبیین« 

شبهات تلاش کنند
یکی  عنوان  به  که  »تبیین«  مسئله  تردید  بدون 
از مطالبات مهم مقام معظم رهبری از جوانان و دانشجویان مطرح شده است، 
یکی از توقعات به حق از دستگاههای مختلف تبلیغاتی و رسانه ای کشور برای 
روشنگری و زدودن ابهامات و شبهات در جامعه است که در سال های گذشته نیز با 
وجود نقاط ضعف و قوتی در حال انجام است، اما متأسفانه آنچنان که باید و شاید 

محقق نشده است.
در دهه های گذشته یکی از مهمترین عرصه های شبهه افکنی و سیاه نمایی 
دشمنان، در رابطه با خدمات و دستاوردهای دولت های جمهوری اسلامی ایران 
در ادوار گوناگون بوده است؛ نقشه ای که هدف اصلی آن القای ترس، ناامیدی 
و یأس در میان مردم و حتی مسؤولان است و مسلما فائق آمدن بر این توطئه 
شیطانی جهت نیل به اهداف متعالی نظام اسلامی ضرورتی اجتناب ناپذیر است.
انقلاب  از  و اشکالات مهمی که همواره در دولت های پس  ایرادات  از  یکی 
اسلامی به نوعی مطرح بوده و متأسفانه در سالهای گذشته نیز بروز و ظهور جدی 
داشته است، ضعف در اطلاع رسانی و آگاهی بخشی از خدمات گسترده ای است 
که در حوزه های گوناگون به انجام رسیده و البته این معضل جدی در حالی که 
کشورمان تحت شدیدترین هجمه های تبلیغاتی و رسانه ای دشمنان قرار گرفته 

است، می تواند بسیار مخرب و خطرناک باشد.
از این رو روابط عمومی های دستگاههای اجرایی که مهمترین و اصلی ترین 
وظیفه و نقش را در اطلاع رسانی درست، شفاف و بهنگام از خدمات دولت برعهده 
دارند، باید برای مقابله با توطئه ها و دسیسه های دشمنان و تلاش گسترده آنها 
برای ضربه زدن به اعتماد عمومی مردم که مهمترین سرمایه نظام اسلامی است، با 
همه توان به میدان آمده و برای روشنگری و رفع اتهامات و شبهات مجاهدت کنند.
قطعاً با تبیین درست خدمات انجام گرفته و اقدامات ارزشمند دولت برای مردم 
و رفع خلاءهای ارتباطی میان مردم و مسؤولان توسط روابط عمومی ها، مردم 
نسبت به خدمتگزاری دولت و عملکرد دستگاههای اجرایی احساس مطلوب تری 
داشته و باعث می شود با قضاوت ها و برداشت های درست از این مسأله حساس 
و حیاتی، فضای تخریب، سیاه نمایی و شایعه پراکنی علیه نظام اسلامی نیز تنگ 

تر شود. 
مسأله مهم دیگر در بیانات ارزشمند مقام معظم رهبری ، اشاره ایشان به اهمیت 
فضای مجازی و لزوم بهره برداری درست از این فضا در »جهاد تبیین« است. 
ایشان فرمودند: »هر کدام از شما به عنوان یک وظیفه، مثل یک چراغی، مثل 
یک نوری پیرامون خودتان را روشن کنید. امروز خوشبختانه میدان باز است برای 
انتشار افکار. این فضای عمومی در کنار مشکلاتی که ممکن است به وجود بیاورد، 
برکات بزرگی هم دارد؛ می توانید افکار درست را، افکار صحیح را منتشر کنید، 
پاسخ به  اشکالات را، پاسخ به ابهام آفرینی ها را در این فضا با استفاده  از این امکان 

منتشر کنید و می توانید در این زمینه به معنای واقعی کلمه جهاد کنید«.
بنابراین روابط عمومی های دستگاههای اجرایی برای توفیق در میدان عمل به 
مأموریت های انقلابی خود، باید ضمن اهتمام ویژه به مسائل حرفه ای و اخلاقی، 
خود را مجهز به ابزار علم و عقلانیت کرده و مبانی فکری و استدلالی خود را ارتقاء 
ببخشند و برای بهبود و ارتقاء سواد رسانه ای در گروه های مخاطب خود نیز برنامه 

ریزی و تلاش جدی داشته باشند تا تعامل دوسویه مدنظر را فراهم بیاورند.
در پایان نباید از این نکته غافل شویم که برای پیروزی و سربلندی در »جهاد 
تبیین« ضمن توجه جدی و حمایت از سرویس ها و پلتفرم های بومی در فضای 
مجازی، باید زمینه مناسب برای فعالیت جوانان انقلابی و روابط عمومی های 
دستگاههای اجرایی در فضاهایی همچون تلگرام، اینستاگرام و توئیتر نیز که از 
یکسو محل جولان خناسان و دشمنان ایران اسلامی و از سوی دیگر حضور 

گسترده اقشار مختلف مردم کشورمان است، فراهم شود.
رئیس اداره روابط عمومی و امور رسانه اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم 

با حضور آیت الله اعرافی؛

ر مدرسه ساز در قم تجلیل شد از ۳۰ خَیِّ
در بیست و ششمین جشنواره خیرین مدرسه ساز، از 3۰ خیر فعال که بیشترین 

تلاش را برای توسعه سرانه آموزشی استان قم داشتند تجلیل شد.
براساس این گزارش، روز پنجشنبه در بیست و ششمین جشنواره خیرین مدرسه 
ساز که با شعار خیرین مدرسه ساز، پیشران ایران قوی در اردوگاه فرهنگی تربیتی 
۱۵ خرداد قم برگزار شد، ضمن تجلیل از خیرین، برنامه ها و اهداف توسعه محور 

آموزش و پرورش استان تبیین شد.
احمدرضا اجتهادی، مدیرکل نوسازی مدارس قم با بیان اینکه سال گذشته ۲۱۰ 
کلاس با همت خیرین ساخته و به سرانه آموزش استان اضافه شد گفت: تا پایان 

امسال نیز پیش بینی می شود با تلاش خیرین همین میزان کلاس ساخته شود.
حرکت بزرگ مدرسه سازی در کشور به برکت انقلاب رونق گرفت

آیت الله اعرافی، مدیر حوزه های علمیه هم در این مراسم با تاکید بر جایگاه مهم 
و تاثیرگذار آموزش و پرورش و نخبگان در توسعه کشور، گفت: این نهاد ارزشمند 
به عنوان هسته اصلی، کانون تربیت و آینده ساز جامعه است که باید نهایت کرامت 
را برای آن قائل بود. وی اضافه کرد: معلمان و برنامه ریزان باید تلاش کنند تا دانش 
آموزانی عاقل به عقل عمیق حکمی و الهی و همچنین افرادی بااراده تربیت کنند.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور در ادامه مهمترین کار نیک را در عرصه 
فرهنگ، علم و دانش خواند و گفت: همه ما باید خود را وامدار آموزش و پرورش 

بدانیم، چراکه آموزش و پرورش هسته اصلی و کانون تربیت آینده سازان است.
مجاهدت  و  تلاش  و  اسلامی  شکوهمند  انقلاب  برکت  به  :امروز  افزود  وی   
خادمین نظام و انقلاب حرکت بزرگ مدرسه سازی در کشور رونق گرفته است و در 

این میان نباید گذشتگان این عرصه را فراموش کرد.
نیازمند ۱۷۵۰ کلاس درس در استان قم هستیم

سیدمحمد آقامیری، استاندار قم نیز با قدردانی از زحمات و تلاش مستمر 
خیرین برای ساخت مدرسه در نقاط مختلف استان، گفت: اقدامات فاخر، ماندگار 

و ارزشمند خیرین همیشه در یاد اهل علم می ماند و از یاد ها نمی رود.
وی با اشاره به این که خیرین و از جمله خیرین مدرسه ساز  زندگی خود را وقف 
مردم کرده اند  ادامه داد: ممکن است برخی  نتوانند مدرسه بسازند، اما توانایی 

تسهیل مسیر  دیگران در این زمینه را داشته باشند.
استاندار قم دانش آموزان را آینده سازان ایران اسلامی خواند و گفت: دانش 

آموزان هستند که می توانند ما را در آینده به خوداتکایی برسانند.
آقامیری همچنین خود را خادم همه خیرین و از جمله خیرین مدرسه ساز خواند 
و خاطر نشان کرد: طبق فرموده مقام معظم رهبری، به دست جوانان و با کار 
جهادی می توان همه مشکلات کشور را حل کرد. نماینده عالی دولت در استان 
قم تصریح کرد: استان قم به جهت سرآنه مساحت آموزشی نیازمند 3۰۰ هزار متر 

مربع فضا است و هم اکنون ۱۷۵۰ کلاس درسی کم دارد.
خیرین مدرسه ساز، شریک راهبردی تعلیم و تربیت اند

معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور نیز خیرین مدرسه 
ساز را شریک راهبردی آموزش و پرورش دانست و خطاب به آنان گفت: شما 
تنها مدرسه نمی سازید؛ بلکه انسان می سازید. حجت الله الماسی با بیان این 
که خیرین مدرسه ساز ستاره های روی زمین هستند، اظهارکرد: شما هستید که 

آسمان آموزش پرورش را روشن تر و منورتر می کنید.
وی با آرزوی تداوم عمر بابرکت برای همه خیرین بویژه خیرین مدرسه ساز گفت: 
خیرین مدرسه ساز تنها سنگ و آجر روی هم نمی گذارند؛ بلکه زمینه را برای 

پرورش و تربیت انسان ها فراهم می کنند.
معاون وزیر آموزش و پرورش همچنین تاکید کرد: خیرین مدرسه ساز، شریک 

راهبردی عرصه تعلیم و تربیت هستند.

اخبار

خضریان با اشاره به بازدید از نمایشگاه دستاوردهای صنعتی کشور:

آژانس حق مطالبه نظارت فراپادمانی
 از تاسیسات هسته ای ایران ندارد

عضو هیأت رییسه کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی گفت: از نظر مجلس، 
هر گونه توافق ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی فقط در محدوده پادمان امکان وقوع 

دارد.
علی خضریان سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی با اشاره به بازدید 
اعضای کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی از نمایشگاه دستاوردهای صنعت 
هسته ای کشور که با همراهی محمد اسلامی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی 
اتمی صورت گرفت، گفت: نمایندگان مجلس در این بازدید ضمن گفتگو با جمعی از 
دانشمندان هسته ای کشور، در جریان آخرین دستاوردهای فناورانه صنعت هسته ای قرار 
گرفتند. وی افزود: در این بازدید که جمعی از مدیران ارشد صنعت هسته ای نیز حضور 
داشتند؛ آخرین دستاوردهای سازمان انرژی اتمی ایران در حوزه های سوخت هسته ای، 
رادیوداروها، برق هسته ای، توسعه کاربرد پرتوها و نیز تجاری سازی این دستاوردها تشریح 

شد.
عضو هیأت رئیسه کمیسیون اصل نود مجلس در ادامه گفت: در پایان این بازدید، 
اعضای کمیسیون اصل نود در نشست هم اندیشی با رئیس سازمان انرژی اتمی، ضمن 
قدردانی از اقدامات مهم انجام شده در سازمان انرژی اتمی ایران، بر حمایت مجلس 
جهت توسعه فناوری صلح آمیز هسته ای در کشور تأکید کردند. رئیس کمیته سیاسی، 
نظامی و امنیتی کمیسیون اصل نود مجلس با اشاره به پرونده سیاسی جمهوری اسلامی 
ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی، گفت: ابهامات غرب بهانه ای برای سنگ اندازی 
در مسیر پیشرفت ایران اسلامی است که به دفعات متعدد در جهت رفع بهانه ها اقدام 
شده است، اما کسی که خودش را به خواب زده، نمی شود بیدار کرد. خضریان گفت: 
کمیسیون اصل نود مجلس در این نشست پس از دریافت گزارش رئیس سازمان انرژی 
اتمی در موضوع مذاکرات اخیر با مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکید کرد که هر 
اقدامی که مانع فعالیت جمهوری اسلامی ایران در موضوع هسته ای شود را خلاف قانون 
اقدام راهبردی می دانیم و نمی پذیریم. و همکاری با آژانس را طبق NPT امری دوطرفه 

می دانیم که ضروری است حقوق ملت ایران از سوی آژانس رعایت شود.
 

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست :
اجازه زمین خواری به خوش نشینان نمی دهیم

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت : اجازه زمین خواری را به خوش نشینان 
نمی دهیم.

از رودخانه حفاظت شده سردآبرود  بازدید  روز پنجشنبه در حاشیه  علی سلاجقه  
کلاردشت با ذکر این نکته که در دولت مردمی سیزدهم جلوی تجاوز و تفکیک عرصه های 
طبیعی در مازندران گرفته شده است، گفت: اجازه ادامه زمین خواری را به خوش نشینان 

در کلاردشت نمی دهیم.
علی سلاجقه افزود: همه دستگاه های ملی باید به نظام مسائل زیست محیطی این 

خطه شمالی اهتمام ویژه داشته باشند.
زیبای  منطقه  کمین  در  نشینان  خوش  خواری  زمین  خطر  که  این  توضیح  با  وی 
کلاردشت است، ادامه داد: هم اکنون منابع آب آشامیدنی منطقه به سبب بی توجهی به 

زیر ساخت ها و هجوم خوش نشینان با مشکل مواجه شده است.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست تصریح کرد: متاسفانه همچنان شاهد قطعه بندی 
شدن زمین های ملی در مازندران به خصوص در منطقه کلاردشت هستیم، مطمئن باشید 
با توجه به اهتمام دولت سیزدهم از تمام ظرفیت های ملی برای حفظ محیط زیست این 
استان استفاده خواهد شد. سلاجقه با بیان اینکه گردشگری مازندران با حفاظت مسائل 
زیست محیطی رونق می گیرد، گفت: در زمان حاضر رودخانه سردآبرود حفاظت شده 
در کلاردشت به علت بی توجهی به رعایت حریم رودخانه ها با مشکلات زیست محیطی 
مواجه شده است. وی از اصلاح ضوابط رعایت حریم رودخانه سردآبرود کلاردشت خبر 
داد و توضیح داد: این ضوابط که طبق قانون می تواند شناور باشد پس از 3۰ سال ضوابط 

استقرار حریم، باز بینی و مقررات جدید ابلاغ شده است.
معاون رئیس جمهور با بیان این که همه مردم باید به حفظ زیبایی مازندران کمک کنند، 
گفت: با هجوم خوش نشینان، پسماند و فاضلاب محیط زیست شهرستان کلاردشت را با 

چالش جدی مواجه کرده است.
وی بر لزوم توجه بیشتر شهرداری کلاردشت به حل مشکل زباله و پسماند تاکید کرد و 
ادامه داد: اگرچه زیر ساخت های خوبی در کلاردشت با همت دولت در حال بهره برداری 

است، اما تاکید می کنم که مشکلات کلاردشت در تراز ملی باید تصمیم گیری شود.

وزیر ارشاد:

تولید کاغذ در کشور به ۱۳۰ هزار تن می رسد
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: با احیای یک کارخانه ، ۱۵۵ میلیون کتاب درسی با 
کاغذ ایرانی تولید شده است و به زودی تولید کاغذ در کشور به ۱3۰ هزار تن خواهد رسید.
محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی پیش از ظهردیروز در پیش 
خطبه های نماز جمعه تهران که در دانشگاه تهران برگزار شد، اظهارداشت :: برخی 
چهره های وابسته و مزدوران تلاش می کردند، حوزه فرهنگ و هنر را از فضای انقلاب دور 
کنند، اتفاقات ناگواری که در دهه ۹۰ رخ داد، به این مساله کمک کرد و توان حاکمیت 
دینی به شدت کاهش پیدا کرده بود. سال ۱4۰۰ که بنده مسئول وزارت فرهنگ بودم، 
اقتصاد کتاب ۹ هزار میلیارد تومان بود و ما 3۰ میلیارد تومان در اختیار داشتیم یعنی خلع 

سلاح فرهنگ؛ بنابراین در حوزه کتاب یکی از وظایف ما احیای حوزه فرهنگ بود.
اسماعیلی با بیان اینکه در ایام هفته کتاب عرض کردم؛ تولید کاغذ تحریر به یک عدد 
ناچیز پنج هزار تن رسیده است و همانجا قول دادم در کاغذ به خودکفایی می رسیم. اکنون 
کارخانه ای که زیر پنج هزار تن تولید داشت، تولیدش به ۵۵ هزار تن رسیده و ۱۵۵ میلیون 
کتاب درسی با کاغذ ایرانی تولید شده است.  او افزود: در ادامه این مسیر، به زودی تولید 
کاغذ در کشور به ۱3۰ هزار تن خواهد رسید. در مکتب امام خمینی )ره( ما می توانیم را 
یاد گرفتیم و این کارخانه کاغذ در شمال کشور در دولت مردمی راه اندازی شد. بنای ما 
مردمی سازی فرهنگ و هنر در کشور است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه 
دشمن درصدد فروپاشی فرهنگ کشور بود، اظهار کرد: در جشنواره فجر سال گذشته ۲۵ 
فیلم در حوزه معرفی مفاخر، مشاهیر و فرماندهان جنگ تحمیلی ارائه شد و همه آمار ها 
بیانگر موفقیت ما در حوزه فرهنگ است.  اسماعیلی تاکید کرد: مطابق با دولت مردمی و 
شعار رهبر، بنای ما مردمی سازی فرهنگ و هنر در کشور است؛ حاکمیت و دولت در مقام 

تنظیم گر، هدایتگری و نظارت عمل می کنند، اما کار در اختیار مردم است.

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

رهبر انقلاب نفیا و اثباتا درباره تعطیلی 
شنبه ها نظری نداده اند

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی گفت: رهبر انقلاب نفیا و اثباتا 
درباره تعطیلی شنبه ها نظری نداده اند.

ولی اسماعیلی رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در گفت وگویی، 
درخصوص برخی مباحث مطرح شده مبنی بر اینکه این کمیسیون در بحث تعطیلی 
شنبه ها به استفتاء از دفتر رهبر معظم انقلاب استناد داشته است، گفت: در دفاعیاتی 
که در صحن علنی داشتیم که مشروح مذاکرات آن هم وجود دارد، استناد ما به بحث 
اتاق بازرگانی، اتاق تعاون و صحبت هایی بود که با دفاتر برخی مراجع در قم شده بود و 
اسمی از مراجع هم نبردیم و گفتیم با آنها مشورت شده و نظر آقایان این بوده که تعطیلی 
شنبه حرمت شرعی ندارد. وی افزود: این یعنی مراجع نه مخالف بودند و نه موافق و گفتند 
حرمت شرعی برای تعطیلی شنبه نداریم. ما به این استناد کردیم و نامی از دفتر مقام 
معظم رهبری در صحن علنی مطرح نبوده چون استنادات علمی دقیقی در این خصوص 
بود و اگر بحث شرعی هم داشته باشد، قطعاً شورای نگهبان نظر خاص خود را دارد و هر 

ایرادی هم داشته باشد، ما موظف هستیم قانوناً و شرعاً آن را برطرف کنیم.
 

در واکنش به بیانیه نشست سران اتحادیه عرب؛

کنعانی: جزایر سه گانه جزو لاینفک 
سرزمینی ایران است

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: جزایر سه گانه ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ و تنب 
کوچک جزو لاینفک و ابدی سرزمینی جمهوری اسلامی ایران است.

ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه بند مربوط به جزایر سه گانه ایرانی واقع 
در خلیج فارس مندرج در بیانیه سی و سومین نشست سران اتحادیه عرب در بحرین را 

غیرقابل قبول دانست و آن را محکوم کرد.

سیدمحمدرضا بهشتی پور*

رئیس جمهور با تاکید بر عدالت جنسیتی و نقش برجسته بانوان در حوزه های 
مختلف، گفت: هر جا بانوان را در محاسبات مان ندیدیم، جامعه زیان کرد.

آیت الله سیدابراهیم رئیسی روز جمعه در دیدار با مردم غرب مازندران در مصلای 
نوشهر اظهار کرد: عدالت جنسیتی باید مورد توجه باشد؛ بانوان نقش بسیار مهمی 
در تولیدات مازندران دارند از حضور در شالیزارها و باغ ها تا حوزه های فرهنگی و 
اجتماعی نقش بانوان برجسته است و هر جا بانوان را در محاسبات مان ندیدیم جامعه 

زیان کرد.
دولت سیزدهم به جوانان اعتماد کرد و میدان داد

وی ادامه داد: میدان دادن به جوانان اهمیت زیادی دارد، در این دولت به این 
موضوع توجه شد اما باز هم باید بیش از پیش به این ظرفیت انسانی توجه شود؛ امام 
در اوایل انقلاب به ما اعتماد کردند و میدان دادند. ما هم در دولت به جوانان اعتماد 
کردیم در دستگاه های اداری به جوانان اعتماد شود و هر جا جوانان حضور یافتند 

اثرگذار بودند، البته کسانی که پیشکسوت هستند باید چراغ راه باشند.
آیت الله رئیسی با تاکید بر این که شهرها و روستاها باید توسعه پیدا کند، گفت که 
در این سفر چهار هزار میلیارد تومان برای توسعه راه های استان مازندران در نظر گرفته 

شده است.
رئیس جمهور گفت: اقدامات انجام شده برای دسترسی به اهدف اقتصاد دریامحور 

در کشور کافی نیست و باید کارهای بیشتری در این بخش انجام شود.
وی افزود: برخی کشورها با وجود برخورداری از ساحل ناچیز و محدود، تولید 
ناخالص فراوانی از این مزیت و قابلیت دارند؛ اما ما با پنج هزار کیلومتر نوار ساحلی در 
سراسر کشور درآمد سه تا چهار درصدی داریم در حالی که این رقم در برخی کشورها 

حدود ۵۰ درصد است.
مشکلات با میدان دادن به مردم حل شود

آیت الله رئیسی بیان کرد: رهبر معظم انقلاب فرمودند امسال سال جهش تولید 
با مشارکت مردم است یعنی مشکلات باید با حضور و مشارکت مردم حل شود. حل 

مسائل استان به مشارکت مردم در بخش های مختلف نیاز دارد.
وی ادامه داد: حل بسیاری از مسائل با دست توانمند مردم امکان پذیر است؛ دولت 

هم خادم شما مردم برای حل این مسائل است.
کارشناسان با نگاه حل مسئله برای حل مشکلات راه حل ارائه دهند

رئیس جمهور ادامه برنامه های دومین سفر دولت مردمی به استان مازندران، در 
نشست شورای اداری استان با تاکید بر اینکه هیچ کدام از ما برای کوتاهی در رفع 
موانع از پیش پای مردم حجت و دلیلی نزد خدا و مردم نداریم، گفت: درست است 
که قانون اساسی هر گونه توسعه را فرع بر حفظ محیط زیست قرار داده، اما نگاه 
کارشناس نباید ایجاد بن بست باشد، بلکه کارشناس باید با نگاه حل مسئله و برای 

رونق تولید و ایجاد اشتغال راهگشایی و گره گشایی کند.

دکتر سید ابراهیم رئیسی با تاکید بر اهمیت نگاه، رویکرد و عمل در جهت ایجاد 
تحول تصریح کرد: باور ما این است که در کشور هیچ مشکلی وجود ندارد که قابل 
حل به دست جوانان با کفایت و کارآمد این کشور نباشد؛ باور و منطق ما باور و منطق 
»ما می توانیم« است، چرا که منطق ما نمی توانیم و نمی شود مورد قبول مردم، انقلاب 
و اقتضای انقلابی اندیشیدن و عمل کردن نیست. رئیس جمهور افزود: ما باور داریم 
که با منطق ما می توانیم، می تواند اتفاقات بزرگی به دست ما بیفتد، چنانکه امروز در 
جشن احیای واحدهای تولیدی راکد مشاهده کردیم که برخی واحدهای به نام و 
بزرگ استان که در گذشته به وضعیت اسفناکی گرفتار شده بودند، امروز رونق یافته و 

برای توسعه تولید و اشتغال نیز برنامه های خوبی دارند.
رئیس جمهور با بیان اینکه مردم، رهبری و خانواده معظم شهدا از ما مدیرانی زیر 
این سقف انتظارات به حقی دارند و کارهای بزرگی می تواند به دست شما اتفاق 
بیفتد، گفت: یکی از مهمترین ماموریت های شما میدان دادن به مردم و استفاده 
از نیروی کارگشای مردمی در همه حوزه ها است و از لوازم این میدان دادن به مردم 
رفع مشکلاتی است که بعضا از ناحیه بروکراسی پیچیده و به بهانه کار کارشناسی 
انجام دادن به وجود می آید. مشکلات بروکراسی و مانع تراشی ها تحت عنوان کار 

کارشناسی باید با نگاه و رویکرد گره گشایی حل شود.
دکتر رئیسی خاطرنشان کرد: هیچ کدام از ما برای کوتاهی در رفع موانع از پیش 
پای مردم حجت و دلیلی نزد خدا و مردم نداریم. به عنوان مثال درست است که قانون 
اساسی هر گونه توسعه را فرع بر حفظ محیط زیست قرار داده، اما نگاه کارشناس 
نباید ایجاد بن بست باشد، بلکه کارشناس باید با نگاه حل مسئله و برای رونق تولید و 

ایجاد اشتغال راهگشایی و گره گشایی کند.

رئیس جمهور :

هر جا بانوان را در محاسبات مان ندیدیم، جامعه زیان کرد

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: شورا باید همه هم و غمشان توسعه 
عمران و رفع مشکلات مردم باشد و از هرگونه درگیری های سیاسی و جناحی به 

دور باشند.
آیت الله حسینی بوشهری در دیدار رئیس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه 
شورا باید همه هم و غمشان توسعه عمران و رفع مشکلات مردم باشد گفت : شوراها 

باید از هرگونه درگیری های سیاسی و جناحی به دور باشند.
وی شورا ها را منتخبان مردم و در واقع خادم مردم عنوان کرد و افزود: اعضای شورا 
باید در مدت مسئولیت خود با شناسایی کااستی ها و نواقص قانونی برای آن چاره 
اندیشی کنند. رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم یادآور شد اگر شورا ها بتوانند 
رضایت مردم را فراهم کنند قطع یقین میزان مشارکت مردم در سایر عرصه ها نیز 

افزایش یافته و امیدآفرینی در مردم موج خواهد زد.
به  شورا ها  اعضای  صلاحیت  بررسی  واگذاری  بوشهری  حسینی  الله  آیت 

نمایندگان مجلس را کاری غلط و خارج شدن از ریل توصیف کرد و افزود: در رد و یا 
تایید صلاحیت داوطلبان شورا ها گاهی مسائل پشت پرده اثرگذار است که شورا ها 

را می تواند از سلامت و اقتدار خارج کند.
رئیس جامعه مدرسین تجدید نظر در قانون بررسی صلاحیت نمایندگان شورا ها را 
خواستار شد و گفت: امیدوارم قانونگذاران و برنامه ریزان فیلتر و جایگاه مطمئنی را 

برای بررسی صلاحیت نامزد های شورا ها جایگزین کنند.
وی همچنین نظارت بر کار شورا ها را در شرایط فعلی ضعیف دانست با اشاره به 
اینکه باید نظارت ها تقویت شود خاطرنشان کرد: نظارت بر شورا ها نیازمند یک 
بازنگری اساسی است تا بتوانیم در دوره های آینده شورا های با سلامت بیشتری را 
انتخاب کنیم. وی همچنین به روسای شورا های شهر و روستا توصیه کرد در انتخاب 
مسئولین و مشاورین از افراد پاکدست متعهد توانمند استفاده کنند که دارای 

صلاحیت و اصالت خانوادگی و هویت دینی و اعتقادی باشند.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

توسعه شهر و رفع مشکلات مردم الویت شوراهاست

خطیب جمعه گفت: حج امسال فرصتی برای اعلام 
برائت همه مسلمانان از استکبار، ظلم و جنایات بی 

رحمانه رژیم غاصب صهیونیستی است
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته 
نماز جمعه قم، فتح خرمشهر را فتح ارزش ها توصیف 
باید تجربه ها و آموزه های جنگ و دفاع  کرد و افزود: 
مقدس را به نسل جوان منتقل کرد و از شور به شعور 

رسید.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( با یادآوری 
اینکه عملیات آزادسازی خرمشهر در چهار مرحله اجرا 
به خداوند  اعتماد  با  اسلام  رزمندگان  داد:  دامه  شد 
متعال و با حداقل امکانات و تجهیزات بزرگترین پیروزی 
را به دست آوردند و امام راحل نیز فرمود خرمشهر را خدا 

آزاد کرد.
سعیدی، فتح خرمشهر را از دو جهت حائز اهمیت 

با این پیروزی بزرگ، جنگ وارد  دانست و بیان کرد: 
مرحله نوینی شد و قوای اسلام با حمله کوبنده، مرحله 

به مرحله پیروزی های تازه ای را به دست آورد.
 فتح خرمشهر نقطه عطف دفاع مقدس است

سعیدی با اشاره به دومین دلیل اهمیت فتح خرمشهر 
و سایر  آمریکا  باعث شد،  فتح خرمشهر  کرد:  اظهار 
قدرت های استعماری حساب کارشان را بکنند و موضع 

تهاجم و حمله را به موضع دفاع تغییر دهند.
عضو مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد: به دنبال 
بیت المقدس،  عملیات  در  اسلام  رزمندگان  پیروزی 
علت  به  را  بعثی  ارتشی های  از  برخی  ملعون  صدام 
آزادی  هم  روزی  امیدواریم  کرد،  اعدام  شکست، 
فلسطین اِشغالی از چنگ صهیونیست های غاصب و 

کودک کُش را ببینیم.
سعیدی در ادامه با بیان این که امروز آثار و برکت های 

نامه های چندسال قبل رهبر معظم انقلاب به جوانان 
غربی را مشاهده می کنیم گفت: رهبری با درک صحیح 
از شرایط اسفبار غرب، راهی را پیش پای جوان های 
کشورهای اروپایی گذاشتند تا از آن طریق به سمت 

اسلام حقیقی و هدف های الهی راهنمایی شوند.
وی افزود: نخستین گام برای بیدار شدن، شوریدن 
آن  شاهد  روزها  این  که  است  استکباری  نظام  علیه 
هستیم. خطیب جمعه قم همچنین با اشاره به سخن 
رهبر معظم انقلاب مبنی بر اینکه حج امسال حج برائت 
می دهد،  رخ  غزه  در  امروز  که  آنچه  کرد:  بیان  است 
شاخص عظیمی است که در تاریخ می ماند و راه را نشان 

خواهد داد.
و  عینی  نماد  امسال  حج  کرد:  امیدواری  ابراز  وی 
واقعه برجسته و تاریخ ساز برائت از استکبار جهانی و 

صهیونیسم شرور و خبیث باشد.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم،:

 حج امسال، حج برائت از استکبار و ظلم است

از  بعد  دارند  اذعان  همه  گفت:  ارتش  کل  فرمانده 
عملیات وعده صادق منطقه و بلکه جهان به دو دوره قبل از 
عملیات وعده صادق و بعد از عملیات وعده صادق تقسیم 
شد، قطعاً این عملیات روند آزادسازی فلسطین و رسیدن 
به حق خودشان و زوال رژیم صهیونیستی را تسریع خواهد 

کرد.
سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش به 
همراه امیر کیومرث حیدری فرمانده نیروی زمینی ارتش 
و هیأت همراه با ماموستا ملا قادر قادری، امام جمعه اهل 
تسنن شهرستان پاوه دیدار و گفتگو کردند. در این دیدار 
صمیمانه، امام جمعه اهل تسنن شهرستان پاوه با اشاره 
به اهمیت عملیات وعده صادق گفت: این عملیات خون 
تازه ای به رگ های مقاومت منطقه بود. امام جمعه اهل 
تسنن پاوه: »وعده صادق« موجب تغییر گفتمان دشمنان 
به  اشاره  با  قادری  قادر  ملا  ماموستا  است.  شده  ایران 
جمهوری  علیه  دشمن  روزی  شبانه  و  مداوم  عملیات 
اسلامی گفت: دشمن با امپراطوری رسانه ای که در اختیار 
دارد به صورت شبانه روزی در حال شایعه پراکنی، هجمه 

ایران  اسلامی  جمهوری  علیه  روانی  جنگ  و  فرهنگی 
است ولی از زمانی که عملیات غرورآفرین و شجاعانه وعده 
شاهد  است  شده  انجام  مسلح  نیرو های  توسط  صادق 
تغییر محسوسی در گفتار معاندین جمهوری اسلامی 
ایران هستیم و نظام جمهوری اسلامی با این عملیات 
توانسته جایگاه ویژه ای کسب کند و باعث آرامش بیش از 
پیش در منطقه شده است. وی ادامه داد: همه ما مدیون 
جمهوری اسلامی ایران هستیم و همه کرد ها مدیون و 
وامدار انقلاب و نظام هستند و شعار من این است که ایران 
خانه دوم ملت عراق و کرد های آنهاست ما باید هوشیار 
باشیم که اختلاف در مذهب دسیسه دشمن نشود. به 
گفته فرمانده کل ارتش، هجمه هایی که بعد از هشدار 
دهه ۷۰ مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( با موضوع 
شبیه خون فرهنگی اتفاق افتاد کسی تصور نمی کرد این 
موضوع شبیخون فرهنگی اینقدر مهم و اینقدر تاثیرگذار 
باشد، لذا اقدام لازم و به موقع صورت نگرفت، اما اتفاقاتی 
که در چند سال اخیر افتاد روشن کرد که دشمن چطور با 
افکار عمومی بازی می کند. سرلشکر موسوی در ادامه به 

عملیات وعده صادق اشاره کرد و گفت: همه اذعان دارند 
بعد از عملیات وعده صادق منطقه و بلکه جهان به دو دوره 
قبل از عملیات وعده صادق و بعد از عملیات وعده صادق 
تقسیم شد، قطعاً این عملیات روند آزادسازی فلسطین 
و رسیدن به حق خودشان و زوال رژیم صهیونیستی را 
تسریع خواهد کرد، اما چیزی که مهم است این است که 
دنیا به این باور رسید که جمهوری اسلامی ایران قدرت 
بزرگ جهانی است و نقطه قوت این قدرت بزرگ در اراده 
ملت ایران است. در ادامه امیر سرلشکر موسوی ارتش را 
حامی ملت دانست و گفت ارتش دست در دست سپاه، 
فراجا، بسیج و همه عزیزان با رهبری مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( هر کاری که در حد مقدورات باشد برای 
آسایش مردم منطقه انجام می دهند، امروز ارتش سرمایه 
ملی و امانت مردم و به مردم تعلق دارد. فرمانده کل ارتش 
طوفان  عملیات  کرد:  نشان  خاطر  دیدار  این  پایان  در 
الاقصی مهم ترین هدفش این بود که موضوع فلسطین را 
زنده کند و مسئله فلسطین را به عنوان مسئله اول اسلام 

مطرح کند و در این مسیر نیز موفق شد.

سرلشکر موسوی:
»وعده صادق« آزادی فلسطین را تسریع خواهد کرد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: فعالان سیاسی گاهی رقابت های بی 
ارزش و بی حاصلی را آغاز و نتیجه اقدامات را خنثی می کنند و از آنان خواهشمندیم 

این دعواها را به پهنه اقتصاد نکشانید.
محمدرضا باهنر روز پنجشنبه در آیین اختتامیه همایش کرمان آیدکس ۲۰۲4 
در ماهان کرمان افزود: ۲۰ سال پیش با سران جناح های سیاسی در کرمان قرار 
گذاشتیم که باوجود اختلافات، همگرا، هم افزا، همراه و همدل، کرمان را در راستای 

منافع کشور جلو ببریم و امروز نیز کرمان هرچه دارد از همدلی و همراهی دارد.
وی با بیان اینکه در مجمع تشخیص مصلحت نظام اعلام کردیم که دوران نفت 
فروشی دولت ها برای توسعه تمام شده است اظهار کرد: ما چند ناترازی مهم از جمله 

در انرژی، بودجه عمومی دولت و بانک ها داریم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: باید متوجه شویم که دولت دیگر پولی 

برای سرمایه گذاری ندارد و نفت فروشی کفاف بیش از زندگی روزمره ما را نمی دهد 
و استفاده از ظرفیت های خاص اقتصادی کشور در برخی جاها بی نظیر است. وی 
ادامه داد: استان کرمان نیز همانطور است زیرا این استان معادن، هوای چهارفصل و 
از همه مهمتر منابع انسانی قدرتمند، باهوش و خلاق دارد، بیایید از این منافع به نحو 
احسن استفاده کنیم و یکدیگر را تکذیب نکنیم بلکه در خیرات با یکدیگر رقابت کنیم. 
باهنر افزود: اتاق بازرگانی در همایش کرمان آیدکس با همراهی نیروهای حاکمیتی 
پارلمان بخش خصوصی و مجلس همدل، همراه و همصدا کار را در این حوزه آغاز 
کرده و در این زمینه برگزاری همایش کرمان آیدکس یک الگو است. وی تصریح کرد: 
ما در همین راستا انجمن توسعه کرمان را از ۲۰ سال گذشته راه اندازی کردیم و حتی 
دیگر استان ها از ما الگو گرفتند و بر این اساس می توان رقابت سیاسی کرد اما در 

اقتصاد هم دل و هم افزا بود.

محمدرضا باهنر:
 دعواهای سیاسی را به پهنه اقتصاد نکشانید
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مطالعه جدید نشان می دهد؛

زینک موجب کوتاه شدن دوره 
سرماخوردگی می شود

بررسی شواهد جدید نشان می دهد که روی )زینک( در واقع ممکن است طول 
مدت علائم سرماخوردگی را حدود دو روز کاهش دهد.

به گفته محققان، با این حال، شواهد قطعی نیستند و مصرف زینک می تواند 
عوارض جانبی ناخوشایندی داشته باشد.

»سوزان ویلند«، محقق ارشد و استادیار دانشگاه مریلند، در یک بیانیه خبری گفت: 
»شواهد موجود در مورد زینک هنوز ثابت نشده است. قبل از اینکه بتوانیم از تأثیرات 
آن مطمئن شویم، به تحقیقات بیشتری نیاز است.« به گفته محققان، فرضیه در مورد 
زینک این است که این ماده معدنی ضروری که در بسیاری از غذاها یافت می شود، 
ممکن است در توانایی ویروس سرماخوردگی برای تکثیر در بینی، دهان و گلو اختلال 
ایجاد کند. مطالعات آزمایشگاهی نشان داده اند که زینک می تواند این کار را در 
ظروف آزمایشگاهی و موش انجام دهد، اما مطالعات انسانی برای نشان دادن اینکه 
آیا روی انسان هم عمل می کند یا خیر، مورد نیاز است. برای این بررسی، محققان ۱۹ 
آزمایش انسانی را ارزیابی کردند که زینک را به عنوان یک درمان سرماخوردگی و ۱۵ 
کارآزمایی را به عنوان ابزاری برای پیشگیری از سرماخوردگی بررسی کردند. به طور 
خاص، هشت مطالعه با نزدیک به ۱۰۰۰ شرکت کننده، زینک را به عنوان درمانی 
برای کاهش مدت سرماخوردگی مورد بررسی قرار دادند. نتایج تلفیقی از آن مطالعات 
نشان داد که زینک ممکن است به کاهش طول مدت سرماخوردگی تا حدود دو روز 
کمک کند که از میانگین مدت یک هفته ای در افرادی که دارونما دریافت کرده بودند، 
کمتر است. تیم تحقیقاتی همچنین خاطرنشان کرد که مصرف زینک با عوارض 
جانبی مانند مشکلات روده، حالت تهوع و طعم ناخوشایند همراه است. ویلند افزود: 
»در حالی که کارآزمایی های زیادی برای بررسی زینک وجود داشته است، رویکردها 

متفاوت است، بنابراین نتیجه گیری با قطعیت دشوار است«.
 

گزارش محققان فنلاندی؛

اختلالات تغذیه ای در افراد دیابتی
 نوع ۱ رایج است

یک بررسی جدید از داده های مربوط به این موضوع نشان می دهد که از هر چهار 
فرد ۱۶ ساله یا بالاتر مبتلا به دیابت نوع ۱، یک نفر ممکن است با اختلال خوردن 

دست و پنجه نرم کند.
دیابت نوع ۱ یک اختلال خود ایمنی است که در آن بدن به سلول های تولید کننده 
انسولین خود در لوزالمعده حمله می کند و باعث می شود فرد به انسولین تزریقی 
وابسته شود. حدود ۵ درصد از موارد دیابت نوع ۱ هستند. پژوهش جدید توسط »پیا 
نیملا« از دانشگاه فنلاند شرقی انجام شد. تیم او داده های 4۵ مطالعه را که شامل 
تقریباً ۱۱۶۰۰ فرد مبتلا به دیابت نوع ۱ بود، بررسی کردند. آنها دریافتند که بیش از 

۲۵۰۰ بیمار - تقریباً ۱ نفر از هر 4 نفر - علائم اختلال خوردن را نیز داشتند.
تیم فنلاندی گفت: »این موضوع خیلی تعجب آور نیست، زیرا افزایش وزن برای 
بسیاری از افراد مبتلا به دیابت نوع ۱ یک نگرانی است. افراد مبتلا به این بیماری 
می توانند علائمی مانند پرخوری یا کاهش مصرف غذا را نشان دهند، اما برخی از 
آنها نوعی اختلال در غذا خوردن نیز دارند.« تصور می شود که این اتفاق - حذف 

دوزهای انسولین - مانع افزایش وزن می شود، اما می تواند بسیار ناسالم باشد.
نیملا در بیانیه خبری دانشگاه گفت: »پرهیز یا محدود کردن عمدی دوزهای 
انسولین منجر به کاهش وزن می شود، اما این امر همچنین باعث حفظ گلوکز خون 
بالا می شود و مدیریت دیابت را از تعادل خارج می کند.« این مطالعه نشان داد که 
زنان مبتلا به دیابت نوع ۱ بیشتر از مردان مستعد ابتلاء به اختلالات خوردن هستند، 
اما به نظر می رسد سن اهمیتی ندارد. نیملا می گوید: »به نظر می رسد علائم اختلال 
خوردن اغلب نوجوانان و جوانان را تحت تأثیر قرار می دهد. با این حال، متاآنالیز ما 
نشان می دهد که بزرگسالان نیز از علائم اختلال خوردن رنج می برند، به همین دلیل 

مهم است که یاد بگیریم بیماران مبتلا به اختلالات غذا خوردن را شناسایی کنیم.«
او تاکید کرد: »ایجاد یک اختلال خوردن می تواند باعث ایجاد عوارض و بدتر شدن 
بیماری در افراد مبتلا به دیابت نوع ۱ شود. با این حال، برخی از روش های غربالگری 
می توانند به پزشکان در تشخیص علائم اختلالات خوردن در بیماران کمک کنند.«

آیا زنان باردار می توانند از لوازم آرایشی استفاده کنند؟

آنچه باید درمورد آرایش در دوران بارداری بدانید

 دانستنی های یک سرطان نادر در آقایان

آرایش یا میکاپ یکی از راه هایی است که ظاهر را زیباتر می کند و برخی خانم ها 
با استفاده از آن بیشتر احساس اعتمادبه نفس می کنند. اما طی بارداری، خیلی 
از خانم ها نگران اثر استفاده از لوازم آرایشی بر سلامت جنین و مادر هستند. در 

این مطلب به این مورد می پردازیم، با ما همراه باشید.
طی بارداری، خیلی از چیزها اهمیت بیشتری پیدا می کند. یک خانم باردار 

علاوه بر مصرف غذا و ویتامین ها به مراقبت های پوستی و زیبایی نیز نیاز دارد.
اگر به طورکلی عادت دارید از لوازم آرایشی استفاده کنید، حالا که باردار هستید 

باید نسبت به استفاده از این مواد و لوازم بیشتر دقت کنید.
به طورکلی خانم های باردار اجازه دارند طی بارداری از میکاپ استفاده کنند؛ 
اما همه مواد آرایشی برای زنان باردار بی ضرر نیستند. زیرا برخی از مواد آرایشی 
حاوی مواد شیمیایی مضری هستند که به بدن آسیب می رسانند. ضمناً استفاده 
نادرست از مواد شیمیایی می تواند منجر به حساسیت به لوازم آرایشی شود و این 

پتانسیل را دارد که جنین داخل رحم را تهدید کند.
با همه این حرف ها نمی خواهیم بگوییم شما اصلًا نباید از لوازم آرایشی استفاده 

کنید. اما باید نسبت به یک سری از مواد و ترکیبات حساس باشید.
مواد آرایشی مضر برای زنان باردار

اگر مواد زیر در لوازم آرایشی وجود داشته باشند توصیه می شود از مصرف آنها 
خودداری کنید؛ چون هم برای شما و هم برای جنینتان مضرند.

جیوه
جیوه یکی از مواد شیمیایی است که برای بدن بسیار خطرناک است، چه باردار 
باشید و چه نه. جیوه معمولًا در محصولات مراقبت از پوست صورت و لوازم آرایشی 
و بهداشتی وجود دارد. به طورکلی ادعا می شود جیوه می تواند رنگ پوست را 
روشن کند. اما قرارگرفتن در معرض جیوه موجب آسیب مغزی، مشکلات بینایی 
و شنوایی در جنین می شود. به همین دلیل خانم های باردار نباید از غذاها و مواد 

حاوی جیوه استفاده کنند.

هیدروکوئینون
بگیرند،  قرار  آن  معرض  در  نباید  باردار  زنان  که  دیگری  شیمیایی  ماده 
هیدروکوئینون است. این ماده نیز مانند جیوه برای روشن کردن پوست استفاده 
می شود. هر چند استفاده از هیدروکوئینون در لوازم آرایشی و بهداشتی ممنوع 
نیست؛ اما برای خانم های باردار ممنوعیت دارد. هیدروکوئینون می تواند بر رشد 

جنین اثر بگذارد.
فتالات

فتالات  حاوی  بهداشتی  و  آرایشی  لوازم  و  محصولات  از  نباید  باردار  خانم 
استفاده کند. فتالات یکی از مواد شیمیایی است که در محصولاتی مانند پودر، 
مرطوب کننده، لاک ناخن و عطر وجود دارد. فتالات می تواند بر سطح هورمون ها 
در بدن زن باردار اثر گذاشته و رشد جنین را دچار اختلال کند. خطرات ناشی 
نقص های  ریسک  افزایش  به  منجر  فتالات می تواند  در معرض  قرارگرفتن  از 

مادرزادی و کم بودن وزن تولد شود.
فرمالدهید

فرمالدهید که به نام فرمالین نیز شناخته می شود ماده ای شیمیایی است که 
در لوازم آرایشی مثل ریمل، چسب مژه، لاک ناخن و محصولات صاف کننده مو 
وجود دارد. زنان باردار نباید از محصولات مراقبت پوست و لوازم آرایشی حاوی 
فرمالدهید استفاده کنند، زیرا می تواند مشکلاتی برای بارداری ایجاد کرده و 

ریسک مشکلات جنین و حتی سقط جنین را بالا ببرد.
تولوئن

تولوئن برای زنان باردار و غیرباردار کلًا مضر است؛ زیرا یک ماده سرطان زا بوده 
و می تواند ریسک سرطان را بالا ببرد. تولوئن معمولًا در لوازم آرایشی مثل لاک 

ناخن وجود دارد.
پارابن

پارابن نوعی نگهدارنده است که در محصولات آرایشی و بهداشتی استفاده 

می شود تا ماندگاری شان بیشتر شده و جلوی رشد باکتری ها گرفته شود. پارابن 
معمولًا در محصولاتی مانند ماسک ها و اسکراب های صورت و مرطوب کننده ها 
وجود دارد. خطرات مرتبط با این ماده شیمیایی می تواند منجر به نقص های 

مادرزادی در جنین، تولد زودرس و حتی سقط جنین شود.
بنزویل پروکسید و سالیسیلیک اسید

آکنه طی بارداری نسبتاً شایع است؛ اما شما باید در استفاده از کرم های ضد 
آکنه محتاط باشید. بنزویل پروکسید و سالیسیلیک اسید عناصری هستند که 
بهتر است طی بارداری از آنها اجتناب کنید. بسیاری از کرم هایی که برای آکنه 
استفاده می شوند حاوی ترکیبی از این اسیدها برای کنترل آکنه هستند. اگر 
باردار هستید و به دنبال محصول ضد آکنه مناسبی می گردید، از کرم هایی 

استفاده کنید که فقط حاوی یکی از این عناصر ضد آکنه هستند.
آلومینیوم کلراید

یکی از مواد رایج مورداستفاده در ضدتعریق ها و دئودورانت ها، آلومینیوم کلراید 
است. به طورکلی گفته می شود این ماده در غلظت های پایین خطری ندارد؛ اما 

شما باید نسبت به میزان آن در محصولی که استفاده می کنید دقیق باشید.
توصیه های امن آرایش برای زنان باردار

پاک کننده صورت
تغییرات هورمونی چرب تر می شود؛  دلیل  به  پوست صورت  بارداری،  طی 
بنابراین به خانم های باردار توصیه می شود صورت خود را با پاک کننده صورت 
مناسب با نوع پوستشان تمیز کنند. توصیه می شود صورت را بیشتر از دو بار در 

روز نشویید؛ چون منجر به خشکی پوست می شود.
مرطوب کننده

باردار  خانم های  از  بعضی  که  است  چیزهایی  از  یکی  پوست  خشکی 
تا  کنید  استفاده  صورت  مرطوب کننده  از  می شود  توصیه  می کنند.  تجربه 
پوستتان هیدراته بماند، اما به محتوای محصول نیز دقت کنید. از استفاده از 
مرطوب کننده های حاوی رتینول خودداری کنید؛ زیرا این ماده می تواند رشد 

جنین را مختل کند و برای زنان باردار ایمن نیست.
ضدآفتاب

استفاده از ضدآفتاب زمانی که بیرون هستید ضروری است. ضدآفتاب نقش 
مهمی در محافظت از پوست در برابر نور خورشید دارد. همچنین ضدآفتاب 
جلوی لکه های پوستی را می گیرد. اما خانم های باردار باید از ضدآفتاب هایی 
استفاده کنند که حاوی اکسی بنزون نباشند. این ماده می تواند بر وزن تولد 

جنین اثر بگذارد.
اما ضدآفتاب های مینرال حاوی تیتانیوم دی اکسید یا زینک اکسید هستند. 
ضدآفتاب های مینرال برخلاف ضدآفتاب های شیمیایی که پرتوهای فرابنفش را 
جذب می کنند، با ایجاد لایه ای دفاعی برای بازتاب دادن پرتوهای فرابنفش عمل 

می کنند.
پودر

اگر می خواهید میکاپ ملایمی داشته باشد می توانید از لایهٔ نازکی از پودر 
استفاده کنید. اما پودری را انتخاب کنید که رنگ آن متناسب با رنگ طبیعی 

پوستتان باشد. از پودرهای حاوی فتالات استفاده نکنید.
رژ لب

اگر می خواهید صورتی طبیعی و شاداب داشته باشید می توانید از رژلب 
با رنگ های روشن و ملایم مثل صورتی و قهوه ای روشن استفاده کنید. برای 
پیشگیری از خشکی لب توصیه می شود ابتدا مرطوب کننده بزنید. بهتر است 
از رژ لب های حاوی رتینیل پالمیتات، سرب و توکوفریل استات استفاده نکنید؛ 

چون مواد مضری هستند که زنان باردار نباید از آنها استفاده کنند.
استفاده از میکاپ حین بارداری مشکلی ندارد. فقط باید نسبت به مواد موجود 

در این محصولات دقیق باشید.
محصولات آرایشی بدون بو

خوشبوکننده های موجود در محصولات آرایشی و بهداشتی گاهی می توانند 
باعث حساسیت یا حالت تهوع شوند که طی بارداری احتمال بیشتری نیز دارد. 

انتخاب محصولات بدون بو به کاهش این احتمال کمک می کند.

پوکی استخوان وضعیتی است که استخوان ها قدرت خود را از دست 
می دهند و احتمال شکستگی بیشتر می شود. 

استخوان یک بافت زنده است و به طور مداوم تغییر می کند؛ تکه هایی 
جایگزین  جدید  استخوان  با  و  شده  برداشته  قدیمی  استخوان  از 
می شود. می توان استخوان را به عنوان یک حساب بانکی در نظر گرفت 

که در آن »سپرده« و »برداشت« بافت استخوان انجام می شود.
در دوران کودکی و نوجوانی، استخوان بیشتر از آن که خارج شده 
است، رسوب می کند، بنابراین اسکلت هم از نظر اندازه و هم از نظر 
تراکم رشد می کند. مقدار بافت استخوانی در اسکلت به عنوان توده 
استخوانی شناخته می شود. تا ۹۰ درصد از اوج توده استخوانی که در 
طول زندگی داریم در ۱8 سالگی در دختران و تا سن ۲۰ سالگی در 

پسران ایجاد می شود. 
توده استخوانی در اواخر دهه ۲۰ زندگی به اوج خود می رسد، اما 
سطح توده استخوانی که به دست می آید از فردی به فرد دیگر متفاوت 
است. توده استخوانی در هر دو جنس در حدود 3۵ سالگی شروع به 
کاهش می کند. در زنان، یک مرحله از دست دادن سریع استخوان در 
۱۰ سال یا بیشتر پس از یائسگی وجود دارد. این به این دلیل است 
که پس از یائسگی سطح هورمون استروژن که از استخوان ها محافظت 
می کند، کاهش می یابد. در طول سال های پس از یائسگی نیز این 
کاهش  ادامه می یابد. استحکام استخوان مردان با افزایش سن به طور 

مداوم کاهش می یابد.
هرچه اوج توده استخوانی ما در بزرگسالی بیشتر باشد و از دست 
دادن توده استخوانی در بزرگسالی آهسته تر، بهتر است. این تا حدی 
توسط ژنتیک شما تعیین می شود، اما رژیم غذایی و سبک زندگی 

می تواند نقش مهمی را در این زمینه ایفا کند.

حقایق کلیدی در مورد سلامت استخوان
نیمی از زنان و ۲۰ درصد مردان بالای ۵۰ سال، شکستگی را تجربه 
می کنند که بیشتر به دلیل استحکام کم استخوان است. بسیاری 
از عوامل خطر می توانند منجر به تحلیل استخوان و پوکی استخوان 
شوند. برخی از این موارد را نمی توان تغییر داد، اما اقدامات زیادی 
وجود دارد که می توان برای کمک به حفظ سلامت استخوان ها انجام 
داد. ورزش، حفظ وزن سالم و خوردن یک رژیم غذایی سالم و متعادل 
سرشار از ویتامین D و کلسیم می تواند به سلامت استخوان ها کمک 

کند.
پوکی استخوان چیست؟

پوکی استخوان وضعیتی است که استخوان ها قدرت خود را از دست 
می دهند و احتمال شکستگی بیشتر می شود. اگرچه شکستگی های 

ناشی از پوکی استخوان می تواند در هر قسمتی از بدن رخ دهد، اما 
بیشتر در مچ دست، لگن و ستون فقرات رخ می دهد.

بنابر اعلام دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، بسیاری از عوامل 
خطر می توانند منجر به تحلیل استخوان و پوکی استخوان شوند. 
ژنتیک، پوکی استخوان معمولًا در خانواده ها ایجاد می شود، بنابراین 
باشد، احتمال  از اعضای خانواده پوکی استخوان داشته  اگر یکی 
بیشتری وجود دارد که شما نیز دچار پوکی استخوان شوید. همچنین 
جنسیت در ابتلا به پوکی استخوان نقش دارد؛ زنان بیشتر در معرض 

خطر هستند.
سن از دیگر عوامل موثر در پوکی استخوان است به نحوی که افراد 
مسن بیشتر در معرض خطر هستند. قومیت و نژاد نیز در ابتلا به پوکی 
استخوان نقش دارد؛ زنان سفیدپوست و آسیایی با بیشترین خطر پوکی 
استخوان مواجه هستند و زنان سیاه پوست و اسپانیایی تبار کمترین 

خطر را دارند.
برخی عوامل نیز قابل تغییر هستند و با اقدامات بسیار می توان به 

حفظ سلامت بدن کمک کرد. 
راهکارهایی برای داشتن استخوان قوی

ورزش و فعالیت بدنی می تواند به سالم ماندن استخوان ها در طول 
زندگی کمک کند. حفظ وزن سالم از دیگر عوامل حفظ استخوان 
به حساب می آید؛ کمبود وزن ممکن است خطر پوکی استخوان را 
افزایش دهد. برای مثال پوکی استخوان در افراد مبتلا به بی اشتهایی 
 D عصبی شایع تر است. یک رژیم غذایی سالم با کلسیم و ویتامین

کافی در طول زندگی برای سلامت استخوان مهم است.
از استعمال دخانیات و مصرف الکل به سلامت  همچنین پرهیز 

استخوان کمک می کند. 

راهکارهایی برای داشتن استخوان های قوی

بسیاری از افراد عادت دارند قبل از خواب یک وعده غذایی کوچک مصرف کنند یا نوشیدنی هایی از جمله 
نوشیدنی های کافئین دار بنوشند که می تواند خواب آنها را تحت تاثیر قرار دهد. 

»روبرتا اندینگ«، متخصص تغذیه در مورد اهمیت مواد غذایی که شب ها قبل از خواب می خوریم، 
اطلاعاتی را ارائه می دهد.

او می گوید: از نظر خوابیدن، اگر قصد دارید ساعت ۹ شب به رختخواب بروید، نباید یک وعده غذایی 
بزرگ را در ساعت هشت شب بخورید. همچنین اگر به کافئین حساس هستید، می توانم بگویم حوالی ظهر 
نوشیدن آن را متوقف کنید. نوشیدن کافئین قبل از خواب بر خواب شما تاثیر می گذارد. یک فرد به طور 
متوسط حدود ۱۰ تا ۲۰ دقیقه طول می کشد تا به خواب برود. اگر کافئین در سیستم بدن شما موجود 

باشد یا به آن حساس باشید، این مقدار زمان می تواند دو برابر شود.
کافئین نه تنها در قهوه بلکه در چای و برخی نوشابه های گازدار هم یافت می شود.

اندینگ توضیح می دهد که خوردن یک وعده غذایی سنگین قبل از خواب ممکن است همیشه بر 
افزایش وزن فرد تأثیر نداشته باشد، اما بر جریان خون تأثیر می گذارد و چرخه خواب/بیداری را تغییر می 
دهد. به گفته این متخصص، داشتن مقدار زیادی غذا در معده قبل از خواب می تواند جریان خون را به روده 

شما هدایت کند تا غذا را هضم کند، به این معنی که جریان خون کمتری به مغز شما می رود.
این متخصص اظهار کرد: البته خوردن و آشامیدن در اواخر شب بستگی به برنامه فرد دارد. اگر فردی در 
شیفت شب کار می کند یا ورزشکاری است که دیر از یک بازی به خانه می آید، برنامه خوردن و نوشیدن او 
با کسانی که ساعت کاریشان از ۹ صبح تا پنج بعداز ظهر است، متفاوت است. اگر لازم است قبل از خواب 
چیزی بخورید، اندینگ می گوید بهترین گزینه این است که چیزی سبک و آسان برای هضم بخورید.                  
به گزارش نشریه تخصصی »مدیکال اکسپرس«، این متخصص در مورد مصرف نوشیدنی ها قبل از خواب 

هم گفت: قبل از خواب نوشیدنی های بدون کافئین یا دارای کافئین کم مصرف کنید.
فراموش نکنید میزان تحمل کافئین در افراد متفاوت است اما در سیستم بدن برای میزان کافئین 
محدودیتی وجود دارد. برای بسیاری از آمریکایی ها روز بدون نوشیدن یک فنجان قهوه شروع نمی شود 
و براساس گزارش انجمن ملی قهوه در آمریکا، میانگین مصرف قهوه در این کشور بیش از سه فنجان 
در روز است و در این میان برخی افراد هم ترجیح می دهند کافئین را از طریق نوشیدنی های انرژی زا و 
قرص های کافئین دریافت کنند. میزان تحمل کافئین در افراد متفاوت است اما در سیستم بدن برای میزان 
کافئین محدودیتی وجود دارد. لرزش دستان و بالا رفتن ضربان قلب نشانه های رایجی  هستند که از وجود 
کافئین بیش از حد در بدن خبر می دهند. در شرایطی نادرتر، مصرف بیش از حد کافئین به وضعیتی به نام 

مسمومیت با کافئین یا سوءمصرف کافئین منجر می شود.

آیا مصرف کافئین قبل از خواب می تواند بر سلامتی تأثیر بگذارد؟
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آیت الله جوادی آملی: 

موسوعه »معارف اهل بیت)ع(« می تواند از 
منابع علم کلام حوزه باشد

مرجع تقلید شیعیان  با اشاره به اینکه این موسوعه معارف اهل بیت)ع( که میتواند از 
منابع علم کلام حوزه باشد، گفت: در این موسوعه سه مسئله »توحید«، »وحی و نبوت« و 

»امامت و ولایت« محوریت دارند.
آیت الله عبدالله جوادی آملی در پیام تصویری به آئین معرفی موسوعه معارف اهل 
البیت فی الکتب الاربعه که در سالن همایش های بنیاد علوم وحیانی اسراء برگزار شد، 
ضمن تبریک دهه کرامت، اظهار کرد: از خداوند می خواهیم که آن چه خیر و صلاح این 

نظام است به ما عطا فرماید.
وی با اشاره به رونمایی از موسوعه معارف اهل بیت فی الکتب الاربعه، مطرح کرد: این 
موسوعه بزرگ معارف کتاب و سنت است که هم نظم علمی آن و هم نظم کلامی و درسی 
آن ویژه است. این مرجع تقلید با بیان اینکه این موسوعه می تواند به معنای حقیقی یک 
موسوعه باشد، عنوان کرد: یک موسوعه کامل باید اولًا، با نظم علمی ملحوظ شده باشد 

ثانیاً و درجات تفصیلی آن ها هم در کنار بیان اجمالی آن  ها ذکر شده باشد.
وی با اشاره به اینکه این موسوعه مبارک که میتواند از منابع علم کلام حوزه باشد، 
خاطرنشان کرد: در این موسوعه سه مسئله »توحید«، »وحی و نبوت« و »امامت و ولایت« 

محوریت دارند و سایر امور نیز زیر مجموعه این سه بارگاه بابرکت و عظیم هستند.
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه اهل بیت )ع( ما را در معرفت معارف الهی هدایت 
کردند، تصریح کرد: اگر موضوع توحید و مسئله وحی لغت را بپیمائیم و مسئله امامت را با 
راهی که مشخص کرده اند ادامه دهیم، یک مجتهد به دین و مسائل سیاسی و اجتماعی 
می شویم. وی با اشاره به اینکه اگر خواستید چیزی را بشناسید از درون آن بشناسید نه 
از بیرون، یادآور شد: بیرون ممکن است تبلیغی و سفارشی باشد ممکن است گزاف در 
بیرون راه پیدا کند ممکن کذب در بیرون راه پیدا کند؛ ولی شناخت از درون و با درون، حق 
است. آیت الله جوادی آملی اضافه کرد: ممکن است درون کسی کذب محض باشد؛ ولی 

شناختن کذب از درون، صدق است، از درون، حق است.
وی با افزود: اگر معنا و حقیقت وحی و نبوت را درک کردید و شناختید، کسی که مدعی 
وحی و نبوت است و شما یافتید که این معنا در او محقق است، به رسالت او تصدیق 
می کنید. جوادی آملی با بیان اینکه این کتاب توسط جمعی از اساتید و فضلا جمعبندی 
شده است، گفت: این نکته نیز باید ملحوظ باشد که ما هیچ بحث مستقل رسمی چه 
در فلسفه مشاء، چه در فلسفه اشراق و چه در حکمت متعالیه نداریم که واجب الوجود، 
حقیقت نامتناهی است. آیت الله جوادی آملی با اشاره به اینکه حق را با درون بشناسید 
نه با بیرون، بیان کرد: این مسئله در سایر عرصه ها ازجمله عرصه های سیاسی و اجتماعی 

نیز کارآمدی دارد.
 

تولیت حرم حضرت معصومه)س(:

کارگزاران نظام باید حرف و عملشان یکی باشد
و   شهر  شورای  به ویژه  نظام  کارگزاران  گفت:  معصومه)س(  حضرت  حرم  تولیت 

شهرداری ها باید آنچه در کلام، زبان، بیانیه، بخشنامه، اساسنامه و آیین نامه ها به مردم 
ابلاغ می کنند، در عمل هم همان گونه عمل کنند.

مراکز  شهرهای  اسلامی  شوراهای  روسای  دیدار  در  سعیدی  محمد  سید  آیت الله 
استان های کشور، افزود: از افتخارات ما شیعیان و محبین اهل بیت)ع( این است که 
از عنایات خاص  این جایگاه ها  تا در  قرار داده است  ما  برای  را  خداوند جایگاه هایی 

اهل بیت)ع( برخوردار باشیم.
وی با بیان این که در تاسی به اهل بیت)ع( باید به دوگانه قول و عمل توجه داشته باشیم، 
اضافه کرد: دوگانه قول و عمل در زندگی شخصی، زندگی خانوادگی، زندگی اجتماعی 
و در محیط کاری به شدت خودنمایی می کند و باید مراقب باشیم که قول و عمل ما یکی 

باشد؛ زیرا اگر قول و عمل یکی نباشد در زمره منافقان محسوب خواهیم شد.
با بیان این که خداوند دوست دارد خدمتگزاران  تولیت حرم حضرت معصومه)س( 
به نظام جمهوری اسلامی آنچه را در زبان و قلم جاری می کنند در عمل هم نشان دهند، 
گفت: یکی از جاهایی که این تذکر الهی به شدت خود را نشان می دهد شورای شهر و 
شهرداری ها است که باید آنچه در کلام، زبان، بیانیه، بخشنامه، اساسنامه و آیین نامه ها به 

مردم ابلاغ می کنند در عمل هم همان باشد.
آیت الله سعیدی دهه کرامت را فرصتی برای کاهش تفاوت میان قول و عمل دانست و 
گفت: وقتی در زیارت اهل بیت)ع( می گوییم ما با شما هستیم و با دشمن شما نیستیم 

باید در عمل هم این معیت و همراهی را نشان دهیم.
وی با بیان این که باید اعتماد و تکیه شما به مردم باشد، گفت: خداوند پیامبرش را 
علاوه بر نصرت خود با همراهی مردم تایید کرده است؛ بنابراین باید علاوه بر جلب نصرت 
الهی جلب همراهی مردم را هم در دستور کار خود داشته باشید؛ زیرا هر کدام از این دو 
اگر نباشند کار لنگ است. آیت الله سعیدی با بیان این که خداوند به ما منت گذاشت و 
این نظام اسلامی را با همراهی مردم تایید کرد و این نظام به پیروزی رسید، افزود: شما 
مسوولان باید تلاش کنید که همراهی مردم را از دست ندهید؛ ولی نه به هر بهایی بلکه به 

بهای حفظ ارزش های دینی و الهی.
تولیت حرم کریمه اهل بیت)س( خاطرنشان کرد: اگر فرد یا گروهی از مردم چیزی 
باید همان طور که  قیام کردند،  یا مخالف حکم خدا  و  از حق خود خواستند  بیشتر 

امیرالمومنین)ع( با برادر خود عقیل، طلحه و زبیر رفتار کردند با آن ها رفتار کنید.

فرمانده سپاه استان قم:

باید محیط واقعی کار برای مهارت آموزی 
سربازان گسترش یابد

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( در نشست قرارگاه مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه سپاه استان قم گفت: باید محیط واقعی کار را برای مهارت آموزی سربازان وظیفه 

گسترش دهیم، زیرا ماندگاری و تاثیر یادگیری آن بیشتر است.
به گزارش ندای قم، نشست هماهنگی و هم اندیشی با موضوع مهارت افزایی و اشتغال 
سربازان وظیفه با حضور فرمانده و جانشین سپاه استان قم، مسئولان و نمایندگان اداره 
کل فنی و حرفه ای، سازمان جهاد کشاورزی، سازمان فناوری و اطلاعات و ارتباطات 
،سازمان ورزش و جوانان، اداره کل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری و مسئولین 

رده های مختلف سپاه برگزار شد.
در این نشست سردار موحد گفت: باید محیط واقعی کار را برای مهارت آموزی سربازان 

گسترش دهیم زیرا ماندگاری و تاثیر یادگیری آن بیشتر است.
وی افزود: دنیای آینده متعلق به دنیای فناوری اطلاعات است و باید نسبت به رشته های 

آی تی اهتمام ویژه ای شود.
فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( با بیان اینکه خروجی آموزش ها و آزمون ها باید 
منجر به اشتغال شود ابراز داشت: سربازان آموزش دیده بعد از مهارت آموزی و دریافت 
مدرک بر اساس حرفه و مهارتی که آموخته اند باید تسهیلات در اختیار آن ها قرار بگیرد تا 
بتوانند برای خود کسب و کار راه اندازی کنند. سردار موحد تصریح کرد: این فرمان مقام 
معظم رهبری است که باید به این سمت حرکت کنیم، ما هر جا که فرمان حضرت آقا را 
خوب گوش کردیم پیروز شدیم ، یکی از دلایل موفقیت سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 
حزب الله لبنان گوش دادن و اجرا کردن فرمان های ایشان است. او با اشاره به عملیات 
غرور آفرین »وعده صادق« سپاه پاسداران بیان کرد: هرچه داریم مدیون فرمانده معظم 
کل قوا هستیم، تصمیمی که مقام معظم رهبری برای عملیات وعده صادق گرفتند، 
تصمیم بزرگی بود که هر شخصی توانایی گرفتن این تصمیم را ندارد مگر کسی که دل 

خدایی و دریایی داشته باشد چون اسرائیل قلب سیاسی و رگ حیات آمریکا است.
 

با حضور علما، فضلا و اساتید حوزه علمیه

»موسوعه معارف اهل بیت)ع( 
فی الکتب الاربعه« معرفی شد

آیین معرفی »موسوعه معارف اهل بیت)ع( فی الکتب الاربعه« با حضور علما، فضلا و 
اساتید حوزه علمیه برگزار شد.

حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق کاملان در آئین معرفی موسوعه معارف اهل 
البیت فی الکتب الاربعه که در سالن همایش های بنیاد علوم وحیانی اسراء برگزار شد، 
اظهار کرد: جلسات نخستین فراهم کردن مقدمات تدوین موسوعه معارف اهل بیت )ع( 

حدود یک سال زمان برد.
وی با اشاره به اینکه برای این اقدام کار خود را از کتب اربعه با تنظیم مرحوم فیض آغاز 
کردیم، مطرح کرد: ده ها مشکل برای بیان کردن محتوای یک روایت بدون دخل و تصرف 
وجود دارد. مسئول موسسه معارف وحیانی ثقلین با بیان اینکه مرحوم فیض در مقدمه 
سوم وافی به این موضوع اشاره کرده است، عنوان کرد: در طول بیش از ۲۰ سال کتب 

اربعه بر مبنای وافی به تکمیل رسید.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

نمایشگاه محصولات واحدهای صنعتی
 در شکوهیه توسعه می یابد

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: توسعه نمایشگاه محصولات 
تولیدی کارخانه های قم در شهرک صنعتی شکوهیه استان با همکاری اتاق بازرگانی 

به منظور فرهنگ سازی الگوی مصرف کالای ایرانی، در دستور کار قرار گرفته است.  
تولیدی  محصولات  ویترین  نمایشگاه  به سزای  تأثیر  به  اشاره  با  آشتیانی  وحید 
واحدهای صنعتی در معرفی، فرهنگ سازی و ایجاد اعتماد نسبت استفاده تولیدات 
واحدهای صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی، افزود: در راستای گسترش بازارهای 
داخلی و خارجی و استقبال از کالای ایرانی واحدهای صنعتی کوچک و متوسط، 
نمایشگاه ویترینی به منظور نمایش محصولات با مشارکت اتاق بازرگانی استان در 
شهرک صنعتی شکوهیه ایجاد گردید که با استقبال خوب بازرگانان و تجار داخلی و 

خارجی مواجه شده است. 
وی گفت: برنامه ریزی منسجم برای بازدید جامعه دانشجویان و دانش آموزان از 
این نمایشگاه و واحدهای صنعتی در قالب تورهای صنعتی صورت پذیرفته  است و 
خوشبختانه تأثیر بسیار خوبی جهت ایجاد نگرش مناسب و فرهنگ سازی در راستای 
استفاده کالای ایرانی و ایجاد امید و انگیزه برای فعالیت آن ها در بخش تولید و همچنین 

تقویت روحیه کارآفرینی داشته است. 
وی ادامه داد: در قالب این نمایشگاه تلاش خوبی برای معرفی محصولات تولید 
شده در واحدهای صنعتی قم صورت گرفته است، همچنین در جریان همکاری با اتاق 
بازرگانی استان، از هیأت های تجاری مختلف برای بازدید از این نمایشگاه دعوت گردید 

که طی آن ارتباط بسیار خوبی با واحدهای فروش واحدهای تولیدی برقرار شد. 
آشتیانی گفت: شرکت شهرک های صنعتی استان در راستای تحقق شعار سال برای 
توسعه و افزایش تنوع شرکت ها و محصولات آن ها یک گروه متخصص از مشاورین 
کلینیک صنعتی استان را در نمایشگاه مذکور مستقر کرده است، همچنین در تعامل 
مناسب با اتاق بازرگانی برنامه ریزی خوبی به منظور توسعه نمایشگاه و استفاده از فضای 
ساختمان جدید اتاق صورت پذیرفته است و امید می رود که با مشارکت واحدهای 

تولیدی در ارائه محصولات متنوع نمایشگاه مذکور، رونق روزافزون داشته باشد.
شهرک صنعتی شکوهیه به عنوان یکی از مهمترین شهرک های صنعتی استان قم 
در ابتدای محور قدیم قم - تهران واقع شده و از زیرساخت های لازم برای فعالیت های 
تولیدی برخوردار است. بخش صنعت در استان قم یکی از نمونه های موفق فعالیت 
مردمی و بخش خصوصی در حوزه اقتصاد است و تقریبا تمام واحدهای تولیدی استان 

به صورت غیر دولتی و توسط بخش خصوصی اداره می شود.
امروز صنعت قم علاوه بر گسترش کمی،  در زمینه تعمیق بخشی به فعالیت های 
صنعتی و توسعه کیفی فعالیت ها نیز اقدام های گسترده  را آغاز کرده که از جمله 
آن ارتقای بهره وری و تولید محصولات مورد نیاز کشور از طریق بسیج ظرفیت های 
داخلی می باشد که نمونه آن در صنایعی همچون صنعت لوازم خانگی استان قابل 
مشاهده است. مسئولان قم تاکید دارند از ابتدای روی کار آمدن دولت سیزدهم با 
تلاش های انجام شده افزون بر 4۰ هزار شغل در این استان ایجاد شد؛ در همین 
رابطه یکی از رویکردهای مهم مدیریت استان در این بخش، ضمن تثبیت و افزایش 

فرصت های شغلی، کاهش نرخ بیکاری به زیر هشت درصد است.
 

رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم خبرداد:

احداث 4 باب پارکینگ اضطراری 
درآزادراه قم- تهران

رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم از اجرا شدن طرح احداث 
پارکینگهای اضطراری درآزادراه قم- تهران خبر داد.

محمد شکری افزود: با توجه به موقعیت کریدوری آزادراه قم- تهران به عنوان دومین 
محور ترافیکی کشور، تامین ایمنی مطلوب آن دراولویت اقدامات این اداره قراردارد.

شکری اضافه کرد: ازآنجا که غالب حوادث جاده ای معلول خطای انسانی ناشی از 
خستگی و خواب آلودگی راننده است، طرح احداث پارکینگهای اضطراری به منظور 

توقف و استراحت کوتاه راننده و دیگر کاربران جاده ای دردستور کار قرار دارد.
وی تصریح کرد: طی سنوات گذشته چند باب پارکینگ اضطراری درآزادراه قم- تهران 
احداث گردید که با توجه به بررسی های میدانی که با همراهی عوامل پلیس راه صورت 

گرفت، برضرورت احداث چند باب پارکینگ اضطراری دیگر دراین آزادراه تاکید شد.
رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم درادامه به طرح احداث 
از جانمایی  و گفت: پس  پرداخت  تهران  قم-  درآزادراه  اضطراری  پارکینگ  باب   4
های صورت گرفته مقرر گردید در4 مقطع از آزادراه قم- تهران نسبت به احداث 4 
باب پارکینگ اضطراری اقدام شود. محمد شکری درخصوص محل احداث این 4 
باب پارکینگ اعلام کرد: دوباب از پارکینگها درلاین شرقی و مقاطع بعد از پل شهید 
سعادتمند و انتهای حوزه استان قم و دوباب دیگر در لاین غربی مقاطع روبروی  مجتمع 

خدماتی مهتاب و بعد از مجتمع خدماتی زیتون قرار دارند.
وی صفر تا صد اجرای این پروژه را درقالب طرحهای امانی دانست و افزود: سه اکیپ 
راهداری شامل ۱۲ نفر عوامل فنی و 8 دستگاه انواع ماشین آلات سنگین و نیمه 

سنگین ، نسبت به اجرای این پروژه اقدام نمودند.
شکری درخصوص مشخصات فنی پارکینگهای احداثی گفت: هریک از پارکینگها به 
مساحت 3 هزار و ۵۰۰ مترمربع می باشند که پس از آماده سازی و تسطیح، نسبت به 

بارریزی تراشه های آسفالتی بر سطوح رویی آنها اقدام شده است.
وی درپایان خاطر نشان ساخت: برآورد زمانی اجرای طرح یکماهه بودکه با تلاش 

مضاعف مجریان، طی مدت ۲۵ روز آماده بهره برداری شدند.

همزمان با روز بزرگداشت فردوسی :

برگزیدگان جشنواره »نامه نامور« تقدیر شدند
اختتامیه جشنواره استانی »نامه نامور« همزمان با روز بزرگداشت فردوسی حکیم در 

مجتمع پردیسان کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم برگزار شد. 
شهرزاد حدادپور با اشاره به هدف از برگزاری این جشنواره عنوان کرد: جشنواره 
استانی »نامه نامور« با بهره گیری از شاهنامه در بازتاباندن روح اندیشه ایرانی در جامعه 

و توجه به فرهنگ غنی و آداب و رسوم ایران زمین، این متون را معرفی می کند.
معاون فرهنگی اجرایی کانون قم درباره فراخوان این جشنواره توضیح داد: این 
فراخوان طی یکسال با محوریت مجموعه ۱۲ جلدی کتاب نامه نامور از انتشارات کانون 
پرورش فکری، و به صورت فرایندمحور در قالب فعالیت های فرهنگی، ادبی، هنری و 
پژوهشی در کارگاه های مختلف مراکز کانون پرورش فکری قم دنبال شد و به خلق آثار 

متنوع در قالب های معرفی شده جشنواره انجامید. 
حدادپور درباره تعداد آثار ارسالی به فراخوان جشنواره گفت: بیش از ۲۰۰ اثر از 
کودکان و نوجوانان و مربیان کانون پرورش فکری در بخش های مختلف جشنواره 
پادکست،  خلاق،  کاردستی  گویی،  قصه  و  نقالی  شامل  فرهنگی  بخش  جمله  از 
طراحی بازی، بخش ادبی  شامل شعر و داستان و دست نوشته خلاق، بخش هنری 
شامل  نقاشی، سفالگری و حجم های خلاق، خوشنویسی، انیمیشن عروسک سازی 
و  نمایش و بخش پژوهش شامل اقدام پژوهی، جستارنویسی، مقاله و پایان نامه به 

دبیرخانه جشنواره رسید.
وی درباره برنامه های متنوع اختتامیه جشنواره بیان کرد: این برنامه ها با محوریت 
شاهنامه از قبیل شاهنامه خوانی با حضور دکتر سمیه ارشادی، نقالی، ورزش باستانی، 
حضرت  آستان  خدام  همراهی  چرخ،  هیژده  کتاب  نویسنده  عزیزی  یونس  دکتر 

معصومه)س( و اجرای برنامه هم با لیلاسادات موسوی انجام شد.
معاون فرهنگی اجرایی کانون قم ابراز کرد: از ۲۰۰ اثر ارسالی به جشنواره، در مرحله 

داوری ۱۶ اثر برگزیده و 3۰ اثر شایسته تقدیر شدند.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:

نشت یابی بیش از 4۵۰۰ کیلومتر شبکه توزیع گاز
مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: در بررسی  بیش از 4۵۰۰ کیلومتر شبکه توزیع 
گاز در سال گذشته، ۲۰ هزار و ۷48 مورد نشت هوایی و یک هزار و 8۱ مورد نیز نشت 

زمینی شناسایی و رفع شد.
مرتضی خوش لهجه در گفت وگویی، طول خطوط لوله گذاری گاز طبیعی در استان 
قم را بیش از 4 هزار و۵۷۰ کیلومتر عنوان کرد و گفت: از این مقدار حدود 3 هزار و 
3۲۰ کیلومتر متعلق به مناطق شهری و یک هزار و ۲۵۰ کیلومتر نیز متعلق به مناطق 

روستایی استان است.
مدیرعامل شرکت گاز استان قم، با اشاره به نقش نشت یابی در جلوگیری از هدر 
رفت گاز، تصریح کرد: افزایش ضریب ایمنی، جلوگیری از حوادث احتمالی و کاهش 

آلودگی محیط  زیست از دیگر مزایای نشت یابی است.

هفتادویکمین اجلاس مجمع مشورتی روسای شوراهای 
اسلامی شهرهای مرکز استان در حالی در قم ترتیب یافته که 
روسای این شوراها در متن و حاشیه این اجلاس سراسری، 
از مهمترین دغدغه های خود درخصوص مدیریت یکپارچه 

شهر و لزوم هم افزایی با دولت سخن گفتند.
اعمال  ضرورت  بر  همه  از  بیش  خود  سخنان  در  آنان 
میان  افزایی  و هم  یکپارچه شهری، هماهنگی  مدیریت 
ارتقاء جایگاه کنونی  نیز  شوراها و دستگاه های دولتی و 
شوراها و رساندن آن به جایگاه بلندی که در قانون اساسی 

دارد، تاکید کردند.
ضرورت مدیریت یکپارچه شهری

مدیریت  تحقق  عدم  گفت:  تهران  شهر  شورای  رئیس 
یکپارچه شهری موجب نارضایتی مردم شده است.

مهدی چمران افزود: اصل هفتم و صدم تا صد و ششم 
در  متاسفانه  ولی  شوراهاست  با  مرتبط  اساسی  قانون 

موضوع شوراها واقعیت قانون پیاده سازی نشده است.
اسلامی  شوراهای  روسای  مشورتی  مجمع  رئیس 
شهرهای مرکز استان ادامه داد: حضرت امام خمینی)ره( 
در سال ۵8 دستور تشکیل شوراها و نوشتن قانون شوراها 

را صادر کردند.
وی با اشاره به اینکه جنگ تحمیلی و اتفاقات مختلف 
موجب شد که شوراها همزمان با مجلس شورای اسلامی 
شکل نگیرند، مطرح کرد: تقریبا حدود ۲۰ سال بعد از 
فرمان امام راحل نخستین جلسات شوراها شکل گرفت 
و همین موضوع موجب شد بسیاری از وظایف شوراها به 

سایر نهادها واگذار شود.
شهری  مدیریت  امروز  متاسفانه  اینکه  بیان  با  چمران 
با  شهرداری  تنها  امروز  کرد:  عنوان  است،  چندپارچه 
شورا کار می کند و سایر امور شهری به صورت مجزا عمل 

می کنند.
وی با اشاره به اینکه گاهی اوقات ناهماهنگی ها موجب 
مجموعه  در  کرد:  خاطرنشان  می شود،  مردم  نارضایتی 
شوراها تلاش کرده اند کمک کار و مددکار مدیران مختلف 

شهری باشند.
وی با بیان اینکه مدیریت یکپارچه مورد تقاضای تمام 
شوراهای شهر کشور است، تصریح کرد: باتوجه به اینکه 
یکدیگر  با  ارتباطی  هیچ  مختلف  شهرهای  شوراهای 
نداشتند، تصمیم گرفته شد که به صورت فصلی اجلاسیه 
مجمع مشورتی روسای شوراهای اسلامی شهرهای مرکز 

استان برگزار شود.
اسلامی  شوراهای  روسای  مشورتی  مجمع  رئیس 
شهرهای مرکز استان افزود: در این مجمع علاوه بر انتقال 
تجربیات، مشکلات عمده و مشترک شوراهای شهر نیز بیان 
شده و به صورت بیانیه به رئیس جمهور و مجلس شورای 

اسلامی ارسال می شود.
رئیس شورای اسلامی شهر زاهدان نیز دراین اجلاس با 
اشاره به این مهم که برای توسعه شهرها و خروج از بروکراسی 
اداری حتما باید مدیریت یکپارچه شهری در کشور اجرا 
شود، گفت: خوشبختانه شورای شهر تهران پیگیر مصوبه 
مدیریت یکپارچه است و این مصوبه به مجلس رسیده است.
یونس شهنوازی با بیان اینکه تبادل نظر در این اجلاسیه 
موجب انتقال تجربیات شده است، عنوان کرد: زاهدان یک 

شهر نوپا و مهاجرپذیر با رشد جمعیتی بسیار است.
وی با تأکید بر اینکه زاهدان از معدود شهرهایی بوده که با 
سرعت از روستا به کلان شهر تبدیل شده است، خاطرنشان 
کرد: این اتفاق موجب شده است که رشد شهری زاهدان 

بدون توجه به زیرساخت ها انجام شود.
رئیس شورای اسلامی شهر بجنورد نیز گفت: مشکلات 
شهرها تا نبود مدیریت یکپارچه شهری حل نمی شود و شورا 

می تواند دست توانمند دولت در حوزه اجرایی باشد.
جمشید عین بیگی فقدان مدیریت یکپارچه شهری را 
از نقاط ضعف شوراها دانست و گفت: مادامی که  یکی 
مدیریت شهری چند حوزه ای باشد مشکلات حل نخواهد 
شد، دولت نیز همچنان شورا را به عنوان نخستین حلقه 
اتصال بین مردم و خود نمی داند و این باعث شده مدیران 

دولتی نیز مقاومت کنند.
وی همچنین گفت که یکی از ضرورت های شوراها، به 

روزرسانی توانمندسازی و تجربیات است.
موفق  تجربیات  انتقال  سبب  اجلاس  این  افزود:  وی 
همکاران در مرکز استان ها و تجربه آفرینی جدید می شود، 
همچنین راهبردهای عملیاتی که در کلان شهرها و مراکز 
استان ها مبتلا به آن هستند مطرح می شود تا بقیه مراکز 

استان ها از آن الگو برداری کنند.
وی تاکید کرد: دولت باید به این اعتقاد برسد که شوراها 
دولت کوچکی در دل دولت است و تصمیم گیری ها در 
حوزه شهری را باید به آن واگذار کند اما متاسفانه شاهد 

رقابت بین شورا و حوزه اجرا و دولت هستیم.
رئیس شورای اسلامی شهر کرمان نیز با اشاره به اینکه 
مدیریت جامع شهری باید منجر به برداشتن موانع شود، 
خاطرنشان کرد: اگر موانع برداشته شده و راه هموار شود، 

تولید به شکل مضاعف انجام خواهد شد.
علیرضا نادری اظهار کرد: در این اجلاسیه ها و جلسات 

با انتقال تجربیات، حل مشکلات مردم آسان تر می شود.
وی با اشاره به اینکه باید یک نظارت قوی بر انتخابات 
داشته  وجود  نظارت  این  اگر  کرد:  مطرح  باشد،  شوراها 

باشد، شوراهای متخصص و قوی تشکیل خواهند شد.
وی با بیان اینکه انتظارات مردم از شوراها برآورده نشده 
است، تصریح کرد: یکی از علت های این اتفاق نیز عدم 
وجود شوراها متخصص است. رئیس شورای شهر کرج نیز 
در این اجلاس گفت: عدم حل مشکلات شهرها به علت 

نبود مدیریت یکپارچه شهری است.
مسعود محمدی با تاکید بر اینکه دولت و بدنه سرمایه گذار 
به تنهایی نمی توانند در بحث جهش تولید اقداماتی داشته 
باشند، گفت: شوراها، مدیریت شهری و سرمایه گذاریها در 

این راستا می توانند نقش آفرینی داشته باشند.

وی اظهار کرد: برخی مشکلات کلانشهرها مشترک است 
و این اشتراک نشان دهنده این بوده که مدیریت شهری و 

شوراها به تنهایی نتوانستند این مشکلات را حل کنند.
رئیس شورای اسلامی شهر یاسوج نیز گفت: همگرایی 

دولت و شورا سبب مدیریت یکپارچه شهری می شود.
احمدی کیش افزود: متأسفانه امروز شاهد رقابت بین 
دولت، مجلس و مدیران دولتی با شوراها هستیم، در صورتی 
که دولت و مجلس باید شوراها را همکار و همیار خود ببینند 
از مسیر واقعی خود  را  متاسفانه تلاش می کنند شوراها 

خارج نمایند.
وی به جایگاه اجلاس مجمع مشورتی رؤسای شوراهای 
شهرهای مرکز استان اشاره و اظهار داشت: این اجلاس 
تبادل  در  توانسته  تخصصی  کمیسیون های  تشکیل  با 
تجربیات و عملیاتی شدن تجربیات کمک بسیاری کرده و 

نیاز است مصوبات اجلاس قابلیت اجرا داشته باشد.
نیازمند  را  شهری  یکپارچه  مدیریت  به  رسیدن  وی 
همگرایی دولت مردان با شورای شهر دانست و بیان کرد: 
و  کند  ایجاد  را  این همگرایی  استان  هر  ارشد  مدیر  باید 
همچنین به مواردی که در قانون اساسی برای شوراها آمده 

عمل نماید.
رئیس شورای شهر اراک هم عدم اجرای مدیریت یکپارچه 
شهری را سبب نارضایتی مردم دانست و بر لزوم کمک دولت 

در تامین مالی پروژه ها به مدیریت شهری تاکید کرد.
یکپارچه  مدیریت  نشدن  اجرایی  گفت:  قربانی  داوود 
شهری باعث کارهای جزیره ای شده که در نهایت شاهد 
افزایش هزینه های شهر هستیم که نیاز به تدوین قوانین بالا 

دستی برای شکل گرفتن ساختاری مشخص دارد.
وی، مشورت را عامل موفقیت دانست و اظهار داشت: 
برگزاری این اجلاس یعنی جمع همه خوبی ها و اشتراک 

تجارب موفق بین شهرهااست.
از حاکمیت  انتظار شوراها  به  رئیس شورای شهر اراک 
نیز اشاره کرد و گفت: دولت باید در تأمین منابع مالی و 
معنوی پروژه هایی که بهره برداری ملی می شود از شوراها 
و شهرداری ها حمایت کند، همچنین برای تحقق مشارکت 
خدمت گذاری  امکان  که  کند  تصویب  را  قوانین  مردم 

نمایندگان مردم فراهم شود.
جایگاه و اختیارات شورا و ضرورت ارتقای آن

اختیارات  افزایش  گرگان،  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
شوراها را سبب رضایت مندی بیشتر مردم دانست و گفت: 
البته در برخی موارد نیز دیده می شود که مردم نیز نسبت به 

حد و حدود و اختیارات شوراها آگاهی لازم را ندارند.
عیسی مهری اظهار کرد: باتوجه به اینکه حدود ۵۰ درصد 
جمعیت کشور در مراکز استان ها و کلانشهرها سکونت 
دارند، برگزاری این اجلاسیه در راستای رفع مشکلات مردم 

بسیاری کمک کننده خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه در این اجلاسیه انتقال تجربه خوبی 
انجام می شود، مطرح کرد: دولت در مباحث تخصصی 
دارای چارچوب و ضوابط خاص خود است ولی شوراهای 
اسلامی شهر یک نهاد مردمی بوده و می توانند نیازهای 

مردمی را به خوبی درک کنند.
رئیس شورای شهر اصفهان هم گفت: شوراها در مسیر 

اجرایی اختیارات زیادی ندارند.
محمدنور صالحی گفت: این اتفاق به چندین دلیل است 
که نخستین دلیل آن تاخیر ۲۰ ساله در تشکیل شوراها 
است در حالی قانونی که تخت عنوان قانون شوراها تصویب 

شد، جزو قوانین محکم قانون اساسی است.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان اضافه کرد: طی 
این تاخیر ۲۰ ساله دستگاه های اجرایی برخی از وظایف 
شوراها را بر عهده گرفتند و امروز بازپس گیری این وظایف از 

دستگاه ها مشکل شده است.
وی با تاکید بر اینکه دولت و مجلس نیز باید به اختیارات 
شوراها جامعیت ببخشند، عنوان کرد: خود شوراها نیز هنوز 

نتوانستند به بلوغ کافی رسیده و خودشان را ثابت کنند.
و  شهری  مدیریت  در  ناپایداری  داد:  ادامه  نورصالحی 
نداشتن جامع نگری موجب شده است که این ظرفیت و 

بلوغ در جامعه شورایی نیز تحقق پیدا نکند.
رئیس شورای شهر مشهد نیز تاکید کرد که شوراها رقیب 
دولت نیستند و باید از سوی دولت حمایت شود و در مقابله 
از شورا مطالبه گری کنند، چرا که شوراها با مشارکت مردم 
شکل گرفته و این اعتماد امکان همراهی مردم با دولت را 

فراهم می کند.
حسن موحدیان اظهار داشت: اجلاس مجمع مشورتی 
رؤسای شوراهای اسلامی شهرهای مرکز استان فرصتی 

برای بررسی مشکلات و چالش های کلان شهرهاست.
وی شورای عالی استان ها را نمایندگان کل شهرها دانست 
و افزود: متأسفانه با نوع ورود به شورای عالی استان ها به 
روستا  بعضا  و  کوچک  شهرهای  نمایندگان  حضور  علت 
نمی توان مشکلات و چالش های کلان شهرها را حل کند و 
این در حالی است که ما در مدیریت کلان شهرها مشکلاتی 

داریم که در این شورا مطرح نمی شود.
رئیس شورای شهر مقدس مشهد توقع مردم را در کلان 
شهرها بسیار بالا دانست و بیان کرد: یک سری از مسائل در 
شورای عالی استان ها به آن پرداخته نمی شود و این مسائل 
در مجمع مشورتی رؤسای شوراهای اسلامی شهرهای مرکز 
استان ها مطرح شده و توسط رئیس شورای اسلامی شهر 

تهران به واسطه ارتباطات گسترده پیگیری می شود.
شوراها  اختیارات  کاهش  از  تأسف  ابراز  با  موحدیان 
خاطرنشان کرد: شوراها تجربه زیادی نداشته و مشکلاتی 
دارد، اما راه حل آن این است که دولت کمک کند تا شوراها 
بتوانند توانمند شوند و اجازه دهند اختیارات شورا باقی 
بماند اما با آموزش و حمایت به توانمندسازی شوراها کمک 

کند.
وی مطالبه شوراها از دولت را به رسمیت شناختن شورا 
دانست و ابراز کرد: شورا رقیب دولت نیست و باید حمایت 
شود و از شورا مطالبه گری کنند و رئیس جمهور در سفرهای 

استانی خود در کنار دیدار با استاندار و فرماندار رئیس شورا 
را نیز ببیند.

رئیس شورای اسلامی شهر کرمانشاه هم با اشاره به اینکه 
شوراها بازوهای ارتباطی دولت ها با مردم هستند، گفت: 
شوراها از دولت ها انتظار دارند که حمایت لازم از شوراها 
انجام شود، شوراها در میان مردم تاثیر گذار بوده و این یک 

ظرفیت است که باید از آن به بهترین شکل استفاده شود.
صورت  به  اجلاسیه  این  کرد:  ظهار  زرافشانی  خسرو 

مشورتی و برای تبادل تجربیات است.
وی با اشاره به اینکه شوراها بازوهای ارتباطی دولت ها 
با مردم هستند، مطرح کرد: شوراها نیز از دولت ها انتظار 

دارند که حمایت لازم از شوراها انجام شود.
رئیس شورای اسلامی شهر کرمانشاه با بیان اینکه جایگاه 
این  کرد:  عنوان  است،  تاثیرگذار  مردم  میان  در  شوراها 
تاثیرگذاری یک ظرفیت است که باید از آن به بهترین شکل 

استفاده شود.
لازم  جسارت  باید  شورا  اعضای  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
جسارت  این  اگر  کرد:  خاطرنشان  باشند،  داشته  را 
تصمیم  گیری در شوراها وجود داشته باشد، مردم اعتماد 

بیش تری به شوراها پیدا خواهند کرد.
رئیس شورای اسلامی شهر رشت نیز افزایش اختیارات 
مردم  اعتماد  افزایش  و  و  رضایت  جلب  سبب  را  شوراها 
دانست و گفت: شوراها مجموعه در دسترس مردمی است.
محمدحسین کارگرنیا اظهار کرد: قانون گذار برای شوراها 

یک سلسله  مراتبی را پیش بینی کرده است.
وی با اشاره به اینکه متاسفانه تمام این شوراها به صورت 
این  کرد:  مطرح  می کنند،  عمل  مستقل  و  جزیره ای 
اجلاسیه مکان بسیار مناسبی برای انتقال تجارت مفید و 

سازنده است.
رئیس شورای اسلامی شهر رشت با بیان اینکه مجلس و 
دولت که مصوبات این اجلاسیه را مشاهده می کنند باید 
به آن توجه بیش تری داشته باشند، عنوان کرد: با اتخاذ 
یک راهکار مناسب می توان بسیاری از مشکلات شوراهای 

اسلامی شهرها را رفع کرد.
وی با اشاره به اینکه مدیریت یکپارچه شهری در قانون 
دیده شده است، خاطرنشان کرد: متاسفانه شوراها درحد 
شهرداری ها اختیار دارند و سایر دستگاه های خدمات رسان 

ارتباطی با شوراها ندارند.
بسیاری  گلایه های  اگرچه  اینکه  بر  تاکید  با  کارگرنیا 
شده است ولی هنوز شاهد اتفاق خاصی نیستیم، تصریح 
کرد: بسیاری از مشکلات شهر نیازمند ارتباط دو سویه شورا 

با دستگاه  های خدمات رسان است.
هنوز  متأسفانه  گفت:  نیز  شهرکرد  شهر  شورای  عضو 
جایگاه شوراها به درستی تبیین نشده و وظایف این پارلمان 
که  صورتی  در  است،  نشده  مشخص  درستی  به  محلی 
همان طور که مجلس شورای اسلامی می تواند کارآمد باشد 

شوراهای شهرها نیز می تواند تأثیرگذار باشد.
موفقیت  عامل  را  اجلاس  این  برگزاری  بیگی،  فاطمه 
تضمین  مشورت  با  کاری  هر  داشت:  اظهار  و  دانست 

موفقیت خواهد داشت.
وی تشکیل کمیسیون ها و کارگروه ها را مطرح و افزود: 
همون  متخصص  کمیسیون ها  اعضای  که  صورتی  در 
کمیسیون باشند می توانند در پیشبرد اهداف اجلاس و 

توانمندی شوراها کمک بسیاری کنند.
رئیس شورای شهر بندرعباس هم با تأکید بر اینکه ثبات 
در مدیریت شهری موجب ثروت آفرینی برای شهر می شود، 
گفت: طبق قانون شوراها برای پیشبرد مسائل مختلف مردم 
تشکیل شدند و به نمایندگی از مردم مطالبات آنها را پیگیری 

می کنند.
مصیب نظری، اظهار کرد: ظرفیت شوراها در راستای 
قوای دیگر بوده است ولی در اجرا ذیل وزارت کشور و  قوه 

مجریه قرار گرفته است.
دیدن  آسیب  موجب  اتفاق  این  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مدیریت یکپارچه شهری شده است، مطرح کرد: یکی از 
اهداف برگزاری این اجلاس رساندن پیام شوراها به دولت 

است.
شوراها  قوانین  نیز  زنجان  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
بازنگری دانست. مجید ناصحی مقدم گفت:  نیازمند  را 
ماهیت شوراها بیشتر مطالبه امور روزمره زندگی مردم است 

که با رفتار یک نماینده مجلس تفاوت بسیاری دارد.
وی با اشاره به اینکه یکی از اهداف این اجلاس استفاده 
از تجربیات یکدیگر و هم افزایی در راستای حل مشکلات 
این  کرد:  است، مطرح  نهادهای حاکمیتی  از  مطالبه  و 
اجلاس هر سه ماه یکبار برگزار شده و برای ارائه راهکارهای 

مناسب تلاش می کند.
رئیس شورای اسلامی شهر زنجان با بیان اینکه شوراها از 
۲۵ سال پیش چندین مسأله اساسی داشتند که همچنان 
برقرار است، عنوان کرد: شوراها با تأخیر ۲۰ ساله به وجود 
آمدند و در نتیجه بخشی از وظایف آن ها را سایر دستگاه ها 

متولی شدند.
ناصحی مقدم با بیان اینکه برخی از رفتارهای احزاب 
سیاسی در شوراهای شهر رسوخ می کند، تصریح کرد: 
نمایندگان مردم وابستگی فکری به احزاب سیاسی دارند 

ولی این وابستگی در کارکرد شوراها نباید دخیل شود.
وی با اشاره به اینکه شوراها مصداق دموکراسی و مردم 
سالاری کثرت گرا هستند، یادآور شد: معضلات هر شهری 
در قالب شورا بر اساس هم فکری اعضای شورا حل خواهد 

شد.
عضو شورای اسلامی شهر خرم آباد نیز خواستار توجه ویژه  

دولت به جایگاه و اختیارات شوراها شد.
رضا بیرانوند گفت: باتوجه به اینکه پس از ۶ دوره هنوز 
شوراهای اسلامی شهر به جایگاه اصلی خود نرسیده اند 
و باید دولت توجه ویژه تری به جایگاه و اختیارات شوراها 

داشته باشند.
اینکه  به  اشاره  با  آباد  خرم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
کرد:  مطرح  هستند،  مردم  مستقیم  نمایندگان  شوراها 
شوراها باید به جایگاه اصلی خود رسیده و به اختیارات 
لازم و کافی برسند. وی با تاکید بر اینکه بسیاری از شهرها 
با مشکلات عمده ای مواجه هستند، عنوان کرد: حل این 
مشکلات نیازمند دادن اختیارات لازم به شوراها و تعریف 
درآمد پایدار برای شهرداری ها است. رئیس شورای اسلامی 
شهر همدان نیز گفت: نباید رقابتی بین مدیریت شهری و 

مدیریت استان  وجود داشته باشد.
محمود مسگریان به عدم شکل گیری مدیریت یکپارچه 
تشکیل  عدم  بیرونی  عامل  گفت:  و  کرد  اشاره  شهری 
مدیریت شهری یکپارچه این است که مدیریت استان به 
شوراها نگاهی رقابتی دارد و این عامل باعث شده شوراها 
ضعیف بماند در صورتی که شوراها نمایندگان مردم بوده 
و باید قدرتمند باشند. وی، تشکیل این مجمع را سبب 

همگرایی و احصای مشکلات حوزه شهری دانست.
کمک  مجمع  این  همچنین  کرد:  خاطرنشان  وی 
می کند راهکارهای مناسب برای چالش های شهری مانند 
درآمدهای پایدار، شهرداری پیدا کند و به پیشرفت شوراها 
کمک کند و مطرح شدن این مشکلات در بیانیه های پایانی 

و پیگیری های آن بسیار مهم است.
ابعاد  بررسی  قم،  پیشرفت های  از  تمجید  و  قدردانی 
مختلف مدیریت شهری و نیز برخی از اهم مشکلات شوراها 
در شهرهای مرکز استان، از دیگر محورهای سخنان روسای 

شورای اسلامی شهر شرکت کننده در این مجمع بود.

طی اجلاس سراسری روسای شوراهای شهر مراکز استان در قم مطرح شد

مدیریت یکپارچه شهری و هم افزایی با دولت، دغدغه شوراها
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نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران: 

جزییات توافق طلافروشان با دولت

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران اظهار داشت: همکاران ما درصنف 
درباره ثبت موجود طلا هم از جهت بخش امنیتی و هم برای مسائل مالیاتی 

ابهاماتی داشتند و هم اینکه متقاعد نبودند که چرا باید موجودی ثبت شود. 
نادر بذرافشان در گفت وگویی با اشاره به اظهارات روز گذشته وزیر اقتصاد مبنی 
بر حل مساله طلافروشان درباره ثبت موجود طلا در سامانه جامع تجارت اظهار 
داشت: صنف طلا و جواهر یکسری سوال، ابهامات و نگرانی در این باره داشتند از 
این رو در دو هفته گذشته جلسات متعددی با حضور مسئولان ارگان های مختلف 

برگزار شد.
وی ادامه داد: روز گذشته جلسه ای ۶ ساعته به دعوت ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز و با حضور معاون وزارت صمت، رییس اتاق اصناف تهران و اعضای هیات 
مدیره اتحادیه طلاو جواهر و سایر مسئولان برگزار شد که خروجی و نتیجه این 
جلسه انجام و رسیدن به تفاهم و توافق اولیه بود و قرار بر این شد که این توافق  
به رییس جمهوری ارجاع و پس از آن از طریق وزارت صمت به تمام اتاق اصناف 

کشور ارسال شود.  
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: خروجی توافق این بود که ضوابط  ثبت 
موجودی طلا فقط برای سه گروه الزامی شود. اولین گروه افرادی که به قصد 
تجاری اقدام به ورود کالای مشمول به کشور داشته باشند، گروه دوم اشخاصی 
که به قصد تجاری اقدام به خروج کالای مشمول از کشور را دارند و گروه سوم 
تولیکنندگان گروه کالایی یعنی کسانی که طلا استخراج شده از معدن را به شمش 
تبدیل می کند. مابقی افراد فعال در صنف طلا ملزم به ثبت موجودی نیستند. 
بنابراین از این پس سه گروه واردکننده، صادرکننده و تولید کننده شمش )از پروسه 
استخراج از معدن تا تبدیل به شمش( باید موجودی را درسامانه جامع تجارت ثبت 

کند و سایر رسته ها مستثنی از ثبت موجودی هستند.
بذرافشان افزود: یکی دیگر از بخش های تفاهمتامه درباره ثبت آنی معاملات بود 
و قرار بر این شد که معاملات به  روزان ثبت شود. همچنین تفاهم دیگر این بود اگر 
در ۶ ماه همکاران صنف طلا به این ضوابط ثبت موجودی پایبند باشند و نسبت 
به ثبت معاملات خود در ساماه تجارت اقدام کنند، این روند ادامه خواهد داشت 
و غیر این صورت سامانه به روال فعلی برمی گردد. همچنین از دیگر تفاهمات این 
بود که ثبت معاملات در سامانه جامع تجارت کفایت می کند، دیگر نیازی به ثبت 

در سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی نیست.
وی با بیان اینکه باید توجه داشت که صنف طلا با سایر صنوفی که در سامانه 
جامع تجارت متفاوت هستند، اظهار داشت: همکاران ما درصنف درباره ثبت 
موجود طلا هم از جهت بخش امنیتی و هم برای مسائل مالیاتی ابهاماتی داشتند 

و هم اینکه متقاعد نبودند که چرا باید موجودی ثبت شود.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران تاکید کرد:  طبق اسنادی که ارایه دادیم ۵۰ تا 
۶۰ درصد سرمایه های صنف طلا امانت و اعتباری و وام است و این بخش نقشی 
در تولید و چرخش کار ندارد و همین مسائل باعث شد که در سال جهش تولید 
با مشارکت مردم با توجه به اجرای این قانون، در صنف طلا ۱۰ درصد تولید هم 

نداشته باشیم. 
وی با اشاره به بازگشایی واحدهایی که در اعتراض به این تصمیمات نسبت به 
تعطیلی اقدام کرده  بودند، گفت: همکاران صنف طلا نگرانی هایی از آینده کاری 
خود داشتند که با برگزاری این جلسات پی در پی ختم به خیر شد. از ابتدا هم از 
ابزار اعتراض با تعطیلی یا بستن واحدهای صنفی موافق نبودیم اما امروز طبق 
آماری که داریم در تهران و در سایر استان ها به تدریج واحدهای صنفی در حال 

بازگشایی هستند.  

معاون رئیس جمهور: 

اقتصاد اولویت نخست کشور است
 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با بیان اینکه اقتصاد 
در شرایط کنونی اولویت نخست کشور است، گفت: برای تحول آفرینی در بخش 
اقتصاد باید از ظرفیت مردمی بهره مند شد که نتیجه آن، رشد و توسعه کشور در 

ابعاد گوناگون است.
روح الله دهقانی فیروزآبادی که آیت الله رئیسی را در دور دوم سفر استانی به 
مازندران همراهی می کند، روز پنجشنبه در مراسم افتتاح چند طرح گلخانه ای در 
بهشهر اظهار کرد: مشارکت مردم در بخش اقتصاد، اصل راهبردی تحول در کشور 
است. وی اظهار کرد: تجربه تاریخی نشان می دهد بهره مندی از ظرفیت های 
مردمی در هر بخشی برای کشور توسعه آفرین است. معاون علمی رئیس جمهور 
با بیان این مطلب که واحدهای تولیدی باید از ظرفیت دانش بنیان بهره مند 
شوند، خاطرنشان کرد: انجام اقدام های نوآورانه برای واحدهای تولیدی همانند 
گلخانه ها یک ضرورت جدی است. فیروزآبادی ادامه داد: توسعه گلخانه های 
هوشمند و شهرک های مولد گلخانه ای و شیلاتی یکی از اولویت های اقتصادی 
است که باید در مازندران مورد توجه قرار گیرد. این مقام مسوول تصریح کرد: در 
شرایط کنونی اولویت نخست کشور اقتصاد است که با استفاده از ظرفیت مردمی 

در این بخش شاهد رشد اقتصادی خواهیم بود.

مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی: 

قیمت شکر افزایش یافت 
به گفته مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی قیمت جدید 

شکر سفید درب کارخانجات حداکثر 38 هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده است. 
مسعود امرالهی، مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: به دلیل حذف نرخ ارز ترجیحی واردات شکر خام و افزایش 4۰ درصدی 
قیمت خرید تضمینی چغندرقند قیمت شکر تغییر یافته است و قیمت جدید 
این محصول به تصویب ستاد تنظیم بازار رسید. وی افزود: بر اساس مصوبه 
ستاد تنظیم بازار قیمت جدید شکر سفید درب کارخانجات با محاسبه ۱۰ درصد 

مالیات بر ارزش افزوده حداکثر 38 هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده است.
امرالهی تصریح کرد: با توجه به قیمت درب کارخانجات، قیمت مصرف کننده 

شکر فله به ازای هر کیلوگرم حداکثر 4۲ هزار و ۵۰۰ تومان تصویب شده است.
امرالهی با بیان اینکه قیمت شکر بسته بندی طی روزهای آینده تعیین تکلیف 
می شود اظهار کرد: قیمت های جدید در سامانه بازارگاه وزارت جهاد کشاورزی 
بارگذاری شده است. پیش از این قیمت هر کیلوگرم شکر درب کارخانجات ۲۵ 
هزار و ۵۰۰ تومان بود که با یک درصد ارزش افزوده با قیمت ۲۶ هزار و 8۰۰ تومان 
در اختیار بنکداران مواد غذایی قرار می گرفت و طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار با 

قیمت هر کیلوگرم ۲8 هزار تومان به دست مصرف کنندگان می رسید.

 

وزیر کار: موضوع همسان سازی باید تامین منابع صورت بگیرد

همسان سازی حقوق بازنشستگان چرا اجرا نمی شود؟

با وجود گذشت دو ماه از سال جدید، زمان اجرای دقیق همسان سازی حقوق 
بازنشستگان به دلیل عدم ابلاغ برنامه هفتم توسعه، در هاله ای از ابهام باقی مانده 

است.
متناسب سازی حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران از محل افزایش مالیات 
بر ارزش افزوده، تکلیف برنامه هفتم توسعه است که بایستی از ابتدای امسال 
اجرایی شود. اما با وجود گذشت نزدیک به دو ماه از سال، نه برنامه هفته به مرحله 

اجرایی رسیده و نه تکلیف همسان سازی حقوق بازنشستگان روشن شده است.
این در شرایطی است که وزیر کار در تازه ترین اظهارنظر درباره همسان سازی 
حقوق بازنشستگان گفته است: افزایش حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی و 
سایر صندوق هایی که تحت پوشش وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی بودند، اجرا، 
اعمال و پرداخت شد، اما در موضوع همسان سازی باید تامین منابع صورت 

بگیرد.
به گفته صولت مرتضوی، مجلس مبالغی را برای ما در نظر گرفته است که 
نیازمند زمان است، اما هرچه که پرداخت شود هم در صندوق بازنشستگی و هم 

در سازمان تامین اجتماعی عملیاتی و اجرا خواهد شد.
او همچنین در اظهارنظر دیگری در پاسخ به این که متناسب و همسان سازی 
حقوق بازنشستگان با توجه به این که احکام برنامه هفتم ابلاغ نشده مانده است، 
چه زمانی این اتفاق خواهد افتاد، عنوان کرده؛ باید ابلاغ شود. همسان سازی 
زمانی که قانون ابلاغ شود، اجرا خواهد شد. حال با توجه به این که گفته می شود 

اصلاحیه آورده اند، آن اصلاحیه هم اصلاح شود، قطعا همسان سازی حقوق 
بازنشستگان از تاریخ اجرای قانون انجام خواهد بود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی متذکر شده؛ تاریخ اجرایی برنامه هفتم از ابتدای 
سال ۱4۰3 یعنی از اول فرودین سال ۱4۰3 خواهد بود. هرگونه اصلاحی در 

احکام بازنشستگان عزیز از اول فرودین ۱4۰3 اعمال می شود.
احکام همسان سازی از خرداد اجرا می شود؟

اما پیش از این داود منظور، رییس سازمان برنامه اعلام کرده بود: وظیفه ما در 
دولت این است که معیشت بازنشستگان را بهبود بخشیم. دولت در لایحه بودجه 
سال گذشته این پیش بینی را داشت که منابع همسان سازی حقوق بازنشستگان 

تامین شود.
به گفته او، منابع افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده به همسان سازی 
حقوق بازنشستگان اختصاص خواهد یافت. بنا داریم که در گام اول 4۰ درصد 

همسان سازی را انجام دهیم.
منظور با تاکید بر اینکه جداول بودجه تا آخر اردیبهشت ماه از سوی مجلس 
شورای اسلامی اعلام خواهد شد، عنوان کرده؛ براساس زمان بندی طراحی شده 
در قانون، احکام همسان سازی ان شالله از خرداد ماه اجرا و البته معقوقات دو ماه 

نخست سال نیز پرداخت خواهد شد.
افزایش 4۰ درصدی حقوق چه زمانی اعمال می شود؟

در این میان، یک نماینده مجلس هم خبر داده است: همسان سازی حقوق 

بازنشستگان کشوری از خرداد اجرایی خواهد شد.
اما به نظر می رسد این اظهارنظرها در حالی که هنوز برنامه هفتم ابلاغ نشد، 

در حد وعده است.
رسالت  و  گزارش  ارائه  نشست  حاشیه  در  هاشمی  زاده  قاضی  احسان 
صندوق های بازنشستگی کشوری در تحقق شعار سال در جمع خبرنگاران گفته 
است: همسان سازی حقوق بازنشستگان منابع آن در بودجه لحاظ و در جداول 

نهایی سهم 4۰ درصدی برای اجرا در سال جاری تصویب شد.
وی متذکر شده؛ این موضوع به شورای نگهبان جهت بررسی ارسال و تا قبل 
پایان اردیبهشت ان اشاالله نهایی و از خرداد اجرایی خواهد شد. 4۰ درصد میزان 
افزایش است و سال ۱4۰4 و ۱4۰۵ نیز دو مورد افزایش 3۰ درصدی خواهیم 

داشت.
علت تاخیر در اعمال قانون متناسب سازی حقوق بازنشستگان 

چیست؟
یکی دیگر از نمایندگان در روایتی جدید نیز به دلایل تأخیر در اعمال قانون 
همسان سازی حقوق پرداخته است. سیدسلمان ذاکر، نماینده مردم ارومیه 
درصد  نشدن 4۰  اعمال  چرایی  درباره  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  عضو  و 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان گفته است: براساس گفته مسئولان صندوق 
بازنشستگی کشوری، حقوق همسان سازی بازنشستگان هنوز قطعیت قانونی 
پیدا نکرده و در مقام موضع اعلام آن هستیم. منابع لازم برای آن پیش بینی شده 

و می شود و به محض ابلاغ و اعلام اجرا می شود.
دست بازنشستگان در حنا می ماند؟

براساس حکم قانون بودجه، قرار است منابع ریالی برای اجرای متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان از محل افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده فراهم 
شود و حالا دولت اعلام کرده در فروردین ماه امسال از محل یک درصد افزایش 
مالیات ارزش افزوده از ۹ درصد به ۱۰ درصد حدود 44۰ میلیارد تومان درآمد 

مالیاتی جدید ایجاد شده است.
این درآمد علی القاعده صرف متناسب سازی حقوق بازنشستگان خواهد شد اما 
یدالله فرجی، فعال صنفی بازنشستگان کارگری، گفته؛ باید مشخص کنند سهم 

بازنشستگان کارگری از این منابع چقدر است.
حقوق  متناسب سازی  صرف  بودجه  این  است  قرار  بازهم  آیا  افزوده؛  او 
بازنشستگان صندوق های دولتی شود و حکم کنند که تامین اجتماعی با منابع 

داخلی خود متناسب سازی را اجرا کند؟
به گفته فرجی، اگر چنین حکمی صادر کنند بازهم دست بازنشستگان کارگری 
در حنا خواهد ماند چراکه صندوق تامین اجتماعی با منابع خود متناسب سازی 

را اجرا نمی کند.
این فعال صنفی بازنشستگان متذکر شده؛ تامین اجتماعی ماده ۹۶ قانون 
تامین اجتماعی در رابطه با افزایش حقوق بازنشستگان را اجرا نکرد حالا چطور 
قرار است یک متناسب سازی عادلانه را اجرایی کند؛ سهم ما کارگران بازنشسته از 

متناسب سازی چقدر است و چه زمانی قرار است نصیب مان شود؟
عیدعلی کریمی، دبیر اجرایی خانه کارگر قزوین هم گفته است: مشخص 
نیست همسان سازی بازنشستگان تامین اجتماعی چگونه قرار است اجرا شود. 
امیدواریم به بهانه ی نبود بودجه، بازنشستگان تامین اجتماعی را از همسان سازی 
حقوق معاف نکنند که بازنشستگان تامین اجتماعی اوضاع معیشتِ بسیار بدی 

دارند. ضمن اینکه آن ها از مزایای مزدی هم بی بهره هستند.

رییس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره 
و سکه تهران از کاهش قیمت طلا در بازار داخلی علیرغم 
افزایش انس جهانی طلا خبرداد و گفت: قیمت ها در هفته 

آینده نیز دارای کاهش یا افزایش زیادی نمی شود.
نادر بذرافشان در گفت و گویی درباره تحولات بازار طلا در 
هفته گذشته افزود: هفته گذشته شاهد روند صعودی قیمت 
طلا در بازارهای جهانی بودیم و بهای انس جهانی طلا با ۱۷ 

دلار افزایش به ۲ هزار و 3۷۷ دلار رسید.
به گفته وی، افزایش قیمت انس جهانی طلا در افزایش 
به دلیل  بازار داخلی طی هفته گذشته  قیمت طلا و سکه 
نیمه تعطیل بودن بازار و نبود تقاضا و کنترل قیمت ارز تاثیری 

نداشته است.
رییس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره 
و سکه تهران تصریح کرد: بنابراین در هفته ای که گذشت، 
قیمت سکه طرح قدیم با ۵۰۰ هزار تومان کاهش در آخرین 
معاملات دیروز 38 میلیون تومان، قیمت سکه طرح جدید 
با ۵۰۰ هزار تومان کاهش هفتگی 4۰ میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان، نیم سکه با ۱۰۰ هزارتومان کاهش هفتگی ۲3 میلیون 
و ۷۰۰ هزار تومان، ربع سکه با ۱۰۰ هزار تومان کاهش هفتگی 
به ۱۵ میلیون تومان و همچنین سکه های یک گرمی بانک 

مرکزی بدون هیچ تغییری ۷ میلیون و ۲۵۰ هزارتومان رسید.
وی گفت: در آخرین معاملات روز پنجشنبه هر گرم طلای 
۱8 عیار با ۶۵ هزار تومان کاهش هفتگی 3 میلیون و 3۵۶ 

هزارتومان شد.
در  که گذشت حباب سکه  ای  در هفته  افزود:  بذرافشان 
مجموع حدود 3۰۰ هزار تومان نسبت به هفته ماقبل خود 
کاهش قیمت داشته است که در مجموع ۷ میلیون و ۹۰۰ 

هزارتومان حباب سکه در بازارهای داخلی شد.

اتاق  سکه  و  نقره  جواهر،  طلا،  تخصصی  کارگروه  رییس 
اصناف تهران درباره وضعیت بازار طلا و سکه هفته آینده پیش 
بینی کرد: با توجه به بحران خاورمیانه و نوسانات دور از انتظار 
بازارهای جهانی که از ابتدای سال تاکنون رخ داد و قمیت طلا 
۱8 عیار به 3 میلیون و ۹۰۰ هزارتومان و سکه به 4۶ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان به اوج خود رسید،کاهش نسبی را طی یک 

ماه اخیر داشته ایم.
در طول هفته آینده با توجه به اینکه بازار از ابتدای سال 
تاکنون شرایط رکود نسبی و کاهش تقاضای زیادی داشته 

است، شرایط بازار آرام و بدون تقاضا و بحران خواهد بود
وی اظهارداشت: اکنون با توجه به بازارهای جهانی و با توجه 
به قیمت ارز در داخل کشور قیمت ها با ثبات نسبی نسبت به 
بازارهای جهانی و بازار ارز رسیده است و دیگر انتظار کاهش 

قیمت ها را نباید داشته باشیم.
وی اضافه کرد: در طول هفته آینده با توجه به اینکه بازار از 
تقاضای  کاهش  و  نسبی  رکود  تاکنون شرایط  ابتدای سال 
زیادی داشته است، شرایط بازار آرام و بدون تقاضا و بحران 

خواهد بود.

بذرافشان گفت: درحالی که امسال به فرموده مقام معظم 
رهبری سال جهش تولید با مشارکت مردم است این اتفاق در 

بازار طلا و سکه رخ نداده است.
از 8۰ درصد واحدهای صنعت  به گفته وی، اکنون بیش 
طلا و سکه کشور اجاره ای است و از لحاظ سرمایه اولیه که 
طلا و شمش طلا است در وضعیت خوبی نیستند به طوری 
که در پرداخت هزینه ها، اجاره بها و نیروی کار و معیشتی 
دچار مشکل شده اند و اگر این شرایط بازار ادامه پیدا کند این 

صنعت دچار رکود و بیکاری خواهد شد.
رییس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و 
سکه تهران گفت: علت کاهش ما نیمه تعطیل بودن بازارهای 
داخلی و کاهش قیمت ارز و نبود تقاضا و شرایط اقتصادی 
است زیرا طلا در کشورما جزو سبدهای آخر خانواده ها است 
که در صورت داشتن پول مازاد این کالا را تهیه می کنند و 
بخش دیگر کسانی که در این صنعت سرمایه گذاری کرده اند، 

هستند که از آینده نوسانات نگران اند.
وی افزود: طلا و سکه طی هفته های اخیر ثبات کاهشی 
و ثبات قیمتی خود را طی کرده است و بیش از این کاهش 

نخواهد یافت.
بذرافشان با تاکید براینکه در هفته آینده نوسانات افزایش و 
کاهشی زیادی در بازار نخواهیم داشت تصریح کرد: ممکن 
است یکسری نوسانات بین ۱ تا 3 درصدی ناشی از نوسانات 
بازار جهانی به تبع آن بازارهای داخلی باشد، بنابراین مردم 

نگران کاهش یا افزایش شدید قیمت ها نباشند.
وی به مردم توصیه کرد: با توجه به کاهش نسبی خیلی 
منتظر کاهش یا افزایش مجدد قیمت ها در این صنعت نباشند 
و از این ثبات قیمت ها استفاده کنند و مبادلات مسکوکات 

سکه و طلا انجام دهند.

رییس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر خبرداد:

کاهش قیمت طلا در بازار داخلی علیرغم افزایش انس جهانی

 یک کارشناس امور مالیاتی گفت: با توجه به اینکه حقوق بگیران بدون وقفه 
هر ماه مالیات شان را پرداخت می کنند اما مشاغل و اصناف مالیات را با تاخیر 
بالا و بسیار کمتر از حد واقعی می پردازند، دولت وظیفه دارد به نمایندگی از مردم 
در زمینه برخورد با فرارهای مالیاتی و دریافت مالیات حقه از همگان به خصوص 

مشاغل خاص اقدام کند.
برخی کارشناسان دریافت مالیات حقه از همگان را وظیفه دولت می دانند. به 
زعم آنان، دولت به نمایندگی از مردم به اداره کشور می پردازد و نباید در مقابل 
فراریان مالیاتی سکوت کند. اصناف و مشاغل با استفاده از امکانات کشور 
کسب و کاری راه اندازی کرده و سود کسب می کنند و باید مالیات متناسب با 

سودی که به دست آوردند را پرداخت کنند.
شواهد نشان می دهد که برخی مشاغل خاص مانند آهن فروشان، مشاوران 
املاک، نمایشگاه داران خودرو و آرایشگرهای زنانه نسبت به درآمدی که دارند، 
مالیات نمی پردازند. کارشناسان معتقدند برخورد با این افراد وظیفه دولت است، 
به نحوی که همگان مالیات حقه پرداخت کنند و برای اداره کشور مشکلی به 
وجود نیاید. مالیات یکی از منابع درآمدی پایدار دولت ها به حساب می آید و 
کشورهای پیشرفته حساسیت بالایی نسبت به وصول درآمدهای مالیاتی دارند. 
زیرا اداره کشور از طریق مالیات صورت می گیرد و عدم پرداخت مالیات کشور را 

با بحران روبرو می کند.
ایران به عنوان کشوری که به منابع عظیم نفت و گاز دسترسی دارد، تاکنون 
حساب ویژه ای روی مالیات باز نکرده ایم. به این معنا که حساسیتی در زمینه 

وصول درآمدهای مالیاتی دولت وجود نداشته است.
محمدرضا یزدی زاده، کارشناس امور مالیاتی در گفت و گویی درباره این 
موضوع که سرانه پرداختی مالیات مشاغل خاص نظیر بنگاه های املاک )۱۰.۵ 

میلیون تومان(، طلا و جواهرفروشان )۹.۶ میلیون تومان(، نمایشگاه داران 
خودرو )۲۰ میلیون تومان(، رستوران دارها )۹.۹ میلیون تومان( و آرایشگاه های 
زنانه )کمتر از 3 میلیون تومان( نسبت به کارمندان کمتر است، تصریح کرد: 
طلافروشی که در سال ۹ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان مالیات می پردازد، یعنی 
کمتر از قیمت یک ربع سکه مالیات داده است و دولت باید چاره اندیشی ای در 

مورد این وضعیت داشته باشد.
وی با بیان اینکه اصناف و مشاغل نسبت به سهمی که در اقتصاد دارند، مالیات 
ناچیزی می پردازند افزود: اجرای مالیات علی الحساب می تواند راهکار مناسبی 
باشد. این روش، مالیات ها را عادلانه می کند، سیستم اطلاعات مالیاتی پویایی 

ایجاد می کند، امکان اجرای طرح جامع را می دهد، وقفه در وصول مالیات ها را 
کاهش می دهد، امکان استفاده از حساب های تجاری را می دهد و تمامی این 

مسائل را حل می کند.
دولت باید مالیات را بر اساس درآمد مشاغل دریافت کند 

این کارشناس امور مالیاتی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه حقوق بگیران 
بدون وقفه هر ماه مالیات شان را پرداخت می کنند اما مشاغل و اصناف مالیات را 
با تاخیر بالا و بسیار کمتر از حد واقعی می پردازند، دولت وظیفه دارد به نمایندگی 
از مردم در زمینه برخورد با فرارهای مالیاتی و دریافت مالیات حقه از همگان به 
خصوص مشاغل خاص اقدام کند. یزدی زاده گفت: دولت به نمایندگی از مردم، 
امور کشور را در دست دارد و در این زمینه مکلف است در جهت منافع عامه 
حرکت کند. قوه قضائیه وظیفه دارد بر اقدامات مربوط به دریافت مالیات حقه از 

همگان نظارت داشته باشد و در این راستا تلاش کند.
وی ادامه داد: دولت به نمایندگی از مردم اختیار دارد که منافع عامه را پیش 
ببرد و اکنون منفعت جامعه در این است که همگان مالیات حقه بپردازند. عدم 

پیگیری این موضوع به معنای ضربه زدن به کشور است.
این کارشناس امور مالیاتی معتقد است، عدم وصول درآمدهای مالیاتی به 
کسری بودجه می انجامد. این به معنای انتشار اسکناس، استقراض از بانک 

مرکزی، تورم بیشتر و مسائل اینچنینی است.
یزدی زاده گفت: بررسی آمارها نشان می دهد که اصناف و مشاغل نسبت 
به سهمی که در اقتصاد کشور دارند، مالیات بسیار ناچیزی می پردازند. این 
امکان فرار مالیاتی  را بدون  در حالی است که کارمندان مرتباً مالیات خود 
می پردازند. این شرایط قابل قبول نیست و دولت باید برای رفع این مسائل اقدام 

کند.

یک کارشناس امور اقتصاد و مالیات :

سهم اصناف در پرداخت مالیات ناچیز است



شنبه-29 اردیبهشت ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 65962
ورزشی

رسانه های اسپانیا؛

ژاوی از بارسلونا می رود
سرمربی بارسلونا ظاهراً برخلاف توافق اخیرش با مدیران این باشگاه، فصل بعد 

سرمربی این تیم نخواهد بود.
ژاوی هرناندس که اخیراً با تغییر نظر خود تصمیم گرفت فصل بعد هم سرمربی 
بارسلونا باقی بماند و خوان لاپورتا رئیس باشگاه بارسلونا نیز از تصمیم این مربی 
44 ساله ابراز خوشحالی کرد، حالا به نظر می رسد بار دیگر نظرش در این خصوص 
تغییر کرده و فصل بعد سرمربی بارسلونا نخواهد بود. ژاوی در پی برتری ۲ بر صفر 
پنجشنبه شب شاگردانش مقابل آلمریای قعرنشین در چارچوب هفته سی وششم 
لالیگای اسپانیا گفت: من گفتم که وضعیت اقتصادی باشگاه خوب نیست اما ما در 
تلاش هستیم تا وضعیت تیم را بهبود ببخشیم، جام های قهرمانی را به دست آوریم و 
برای من چیزی تغییر نکرده است. من برای شروع پیش فصل هیجان زده هستم. ما 
در حال برنامه ریزی برای فصل آینده با دِکو )مدیر ورزشی تیم( و خوان لاپورتا هستیم.
اظهارات پس از بازی شب گذشته ژاوی نشان می داد که او در حال برنامه ریزی 
برای کار با این تیم در فصل آینده است، اما امروز صبح )جمعه( رسانه های معتبر 
کاتالونیا«  »رادیو  و  دپورتیوو«  »موندو  »اسپورت«،  روزنامه های  یعنی  کاتالونیایی 
گزارش دادند که ژاوی فصل آینده سرمربی بارسلونا نخواهد بود. در سوی دیگر 
روزنامه اسپانیایی »آاِس« چاپ مادرید هم در این باره مدعی شد که خوان لاپورتا از 
کمیسیون ورزشی باشگاه بارسلونا خواسته تا مربی جدیدی را برای بارسا پیدا کنند.

رسانه اسپانیایی »رلوو« هم گزارش داد؛ گفته می شود در باشگاه بارسلونا در حال 
حاضر بیشتر از فوتبال، سیاست وجود دارد. تداوم حضور ژاوی روی نیمکت این تیم 
هرگز از حمایت کامل هیئت مدیره باشگاه بارسلونا برخوردار نبوده است و نزدیکان 
لاپورتا مدام به او اصرار می کردند که یک جایگزین برای ژاوی پیدا کند. بعد از بازی 
اخیر بارسا با جیرونا )بارسا به مانند بازی رفت مغلوب این تیم کاتالونیایی شد( بود که 
دوباره تردیدها در مورد ژاوی پدیدار شد. لاپورتا که در جریان شکست 4 بر ۲ اخیر 
بارسلونا مقابل جیرونا در جایگاه ویژه ورزشگاه مونتیویلی حضور داشت، نتوانست 

خشم خود از این شکست را مهار کند و بعد از بازی از شدت ناراحتی فریاد زد.

مومنی: دلم برای نکونام می سوزد

خیلی ها دوست ندارند استقلال قهرمان شود
پیشکسوت استقلال با بیان اینکه خیلی ها دوست ندارند این تیم قهرمان شود، 
گفت: دلم برای جواد نکونام می سوزد، چراکه با شرایط سختی مواجه شده، اما به 

خاطر هواداران تلاش می کند تا استقلال را به قهرمانی برساند.
هفته  در  فولادخوزستان  مقابل  استقلال  پیروزی  به  اشاره  با  مومنی  محمد 
بیست وهفتم لیگ برتر باشگاهای ایران، اظهار داشت: استقلال نمایش خوبی را به 
اجرا گذاشت و توانست دوباره به جایگاهی که شایسته آن بود برسد. استقلال برابر 
تیمی که برای سقوط نکردن به زمین رفته بود، منطقی و تاکتیکی بازی کرد و سه 

امتیاز شیرین را به حساب اندوخته های خود، اضافه کرد.
وی افزود: این برتری ها، برخی افراد را اذیت می کند. هستند افرادی که دوست 
ندارند استقلال به موفقیت برسد. خودشان می دانند منظورم چه کسانی هستند، 

اما به طور حتم به هدف خود نخواهند رسید.
پیشکسوت استقلال، خاطرنشان کرد: دلم برای جواد نکونام می سوزد. او فشار 
زیادی را متحمل شده، اما به خاطر هواداران تلاش می کند تا استقلال را به موفقیت 
برساند. آنهایی که در فوتبال کار کرده اند، می دانند سرمربی چقدر تحت فشار قرار 

می گیرد.
مومنی تصریح کرد: استقلال برای رسیدن به قهرمانی سه بازی سخت و حساس 
را پیش رو دارد. آبی ها باید در مازندران به مصاف نساجی بروند، اما پرسپولیس نیز 

یکبازی سخت با شمس آذر در قزوین دارد.
عضو سابق هیات مدیره استقلال، خاطرنشان کرد: اگرچه جدال با نساجی 
مازندران سخت است و من برای این تیم ارزش و احترام زیادی قائل هستم، اما 

احساس می کنم استقلال با دست پر میدان را ترک کند.
وی در پایان، گفت: در استقلال کار کردن افتخار است. بدون چشم داشت برای 

این باشگاه کار کردم و دنبال منافع شخصی نبودم.
 

جیانی اینفانتینو:

فیفا با مشورت تیم حقوقی مستقل درباره 
تعلیق اسرائیل تصمیم گیری می کند

به  رسیدگی  نتیجه  که  کرد  اعلام  فوتبال)فیفا(  بین المللی  فدراسیون  رئیس 
درخواست فدراسیون فوتبال فلسطین درباره تعلیق فدراسیون رژیم صهیونیستی، 

قبل از ۲۰ جولای اعلام خواهد شد.
به جیانی اینفانتینو، رئیس فیفا در کنگره این نهاد بین المللی که در بانکوک برگزار 
می شود، گفت که فیفا به منظور بررسی درخواست فدراسیون فوتبال فلسطین 
مبنی بر تعلیق رژیم صهیونیستی، از مشاوران حقوقی مستقل مشورت خواهد 

گرفت.
فدراسیون فوتبال فلسطین که جزو کنفدراسیون آسیا محسوب شده و از حمایت 
آن نیز برخوردار است، امیدوار بود تا فیفا درباره این درخواست بدون فوت وقت 

رای گیری کند
اینفانتینو در این کنگره گفت: فیفا از همین لحظه کارشناسان حقوقی مستقل را 
برای ارزیابی سه درخواست فدراسیون فوتبال فلسطین و حصول اطمینان از اینکه 

مقررات فیفا به نحو درست اعمال می شود، منصوب خواهند شد.
وی افزود: به دلیل فوریت شرایط، شورای فوق العاده فیفا پیش از ۲۰ جولای)3۰ 
تیر ۱4۰3( برگزار خواهد شد تا نتایج ارزیابی ها را بررسی و تصمیمات مقتضی را 

اتخاذ کند.
جبرئیل رجوب، رئیس فدراسیون فوتبال فلسطین پیش  از اینفانتینو پشت تریبون 

قرار گرفت و خواستار تعلیق »فوری« رژیم صهیونیستی شد.
وی با تاکید بر اینکه رژیم صهیونیستی قوانین فیفا را نقض کرده است، گفت: فیفا 

نباید مقابل این نقض قانون یا نسل کشی فلسطینیان بی تفاوت بماند.
فدراسیون فوتبال فلسطین مارس امسال از فیفا خواست تا تیم های فوتبال مستقر 
در اراضی اشغالی را در فدراسیون ملی فلسطین بگنجاند. دست کم پنج باشگاه 
در شهرک های اشغالی کرانه باختری جزو فدراسیون فوتبال اسرائیل هستند. این 

شهرک ها براساس مقررات بین المللی غیرقانونی شناخته شده اند.
نماینده اردن در کنگره فیفا در حمایت از درخواست فلسطین خواستار رای گیری 
فوری شد که اینفانتینو آن را رد کرد. به ادعای رئیس فیفا، این رای گیری باید در 
شورای این نهاد انجام شود که به طور معمول نهاد تصمیم گیرنده محسوب می شود.

کاپیتان تیم ملی والیبال ایران: 

هنوز به هماهنگی کامل نرسیدیم
کاپیتان تیم ملی والیبال ایران، گفت: تیم ایران چند روز قبل از اعزام به برزیل کامل 

شد و هنوز به هماهنگی کامل نرسیده است.
میلاد عبادی پور درباره آخرین وضعیت تیم ملی و اردوی برون مرزی برزیل، گفت: 
تیم ایران تمرینات خود را در کمپ قهرمان المپیک دنبال می کند که همه امکانات را 

دارد و بهتر از اینجا جایی برای اردو پیدا نمی شود.
وی با بیان این که تیم های ملی بزرگسالان و رده های سنی مختلف مردان و زنان 
برزیل در این کمپ تمرین می کنند، تصریح کرد: همه چیز عالی و حتی بهتر از عالی 
است. کاپیتان تیم ملی والیبال ایران درباره دو دیدار دوستانه و تدارکاتی با برزیل 
گفت: تیم ایران چند روز قبل از اعزام به برزیل کامل شد و هنوز به هماهنگی کامل 
نرسیده است. قطعاً مسابقه مقابل برزیل کار آسانی نیست، اما تیم ایران عملکرد 
مثبتی مقابل این تیم داشت. وی با بیان اینکه تیم ایران از بازیکنان جوانی تشکیل 
شده است، تصریح کرد: در دو مسابقه مقابل برزیل یک سری اشتباهات داشتیم که 
باید درست کنیم، ولی عملکرد خوبی مقابل این تیم داشتیم. در ادامه مسیر و گام 
به گام حتماً بهتر خواهیم شد. تیم ملی والیبال ایران روز شنبه در سومین و آخرین 
دیدار تدارکاتی خود به مصاف برزیل خواهد رفت و سپس کمپ فدراسیون والیبال 

این کشور را به مقصد هتل محل برگزاری مسابقات لیگ ملت ها ترک خواهد کرد.

گزارش :محمد جهانگیریان 

با نگاهی به نتیجه های کسب شده در طول یک سال گذشته در کشتی قم 
افول این رشته امری واضح است و این در حالی است که انتظار می رفت با توجه 
به تبلیغات صورت گرفته در جهت متمول بودن مسئولان فعلی هیات، توسعه 
زیرساخت یکی از اقدامات آنان باشد که تا به امروز حتی یک تخته تشک هم به 

داشته های کشتی قم افزوده نشده است.
براساس این گزارش ، طی یک سال اخیر در حالی چیزی به امکانات کشتی 
قم افزوده نشده است که در ماه های گذشته علی عبدی سرپرست این هیات در 
سخنانی اظهار داشته بود که به دلیل کمبود فضای تمرینی کشتی، جوانان قمی 
در مسجد تمرین می کنند، با این سخن این گونه انتظار می رفت که عبدی در 
مسیر ایجاد زیرساخت برای کشتی قم گام بردارد اما چیزی که رقم خورد انجام 
تکالیف ذاتی فدراسیون کشتی از جمله برگزاری مسابقات قهرمانی کشور در قم 

بود.
برپای اردوهای مختلف تیم ملی در هر شهری می تواند تبعات خوبی در آن رشته 

ورزشی در پی داشته باشد اما اردویی که شهر میزبان در آن هیچ نماینده ی نداشته 
باشد چه سودی برای توسعه آن رشته ورزشی می تواند داشته باشد؟ در حالیکه 

برگزاری اردوی تیم ملی از جمله وظایف ذاتی فدارسیون های ورزشی است.
اداره  تنها هیات ورزشی المپیکی قم با سرپرستی از ۹ ماه پیش تا کنون، تاخیر 
و پشت گوش اندازی فرآیند برگزاری انتتخابات ریاست هیات کشتی از سوی اداره 
کل ورزش و جوانان قم ، ناکامی کشتی گیران قم در کسب مجدد سهمیه حضور در 
المپیک در صورتی که در المپیک پیشین استان قم در کشتی فرنگی تنها نماینده 

ورزش خود را داشت از نقاط ضعف هیات کشتی استان قم در دوره کنونی است.
غیبت بی سابقه کشتی گیران فرنگی کار قم در اردوهای مختلف تیم ملی به 

خصوص در رده های نونهالان، جوانان و بزرگسالان، 
سیر نزولی نتایج تیمی و انفرادی فرنگی کاران قم در مسابقه قهرمانی کشور 
نونهالان در هر دو رشته آزاد و فرنگی، نتایج دور از انتظار فرنگی کاران قم در 
مسابقات جام تختی که تیم اعزامی ۱۲ نفره قم بی مدال به خانه بازگشت از دیگر 

عوامل ضعف هیئت کشتی قم برشمرده می شود.
تیم ۷ نفره کشتی فرنگی نوجوانان قم نیز اخیرا با کسب نتیجه دور از انتظار 

تنها یک برنز از مسابقات جام صفوی کسب کرد و به خانه برگشت و پایان رقابت ۵ 
کشتی گیر قم در مسابقات بین المللی کشتی فرنگی جوانان جام شاهد در مریوان 

نیز تنها یک برنز بود.
اما تحلیل قصه پر غصه این روزهای کشتی قم به این جا بر می گردد که شاید در 
سال های گذشته عملکرد تنها رشته المپیکی قم به گونه ا ی بوده که توقع مردم 
استان از این رشته زیاد شد.  تا همین اواخر کمتر مسابقه ا ی در سطح کشور برگزار 
می شد که نمایندگان قم در آن مسابقه بدون مدال باشند و دست خالی به خانه 

بازگردند، چیزی که متاسفانه در این روزها شاهد آن هستیم. 
بعد از جابجایی پر هیاهو در راس هرم مدیریتی هیئت کشتی قم در اسفند 
سال ۱4۰۱ که هیچ وقت دلایل آن هم شفاف نشد و به نوعی شاهد لج و لجبازی 
شخص علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی با رئیس وقت هیئت کشتی قم 
یعنی هادی علیایی بودیم و در این بین مدیرکل ورزش و جوانان قم نیز همصدا 
با دبیر و مخالف رئیس قمی هیئت گردید، صدیق پور)رئیس انجمن جوجه یک 
روزه( سرپرست هیئت کشتی و در ۹ مرداد ۱4۰۲ سکاندار این شد و در کمتر از 
یک ماه استعفاء داد. اداره کل ورزش و جوانان استان قم و فدراسیون کشتی که 
گویی از قبل پیش بینی این رخداد را داشتند سریعا علی عبدی، پدر امیر عبدی 
کشتی گیر شناخته شده قم را به عنوان سرپرست معرفی کردند. از این انتصاب که 
در شهریور ۱4۰۲ رقم خورده است بیش از ۹ ماه گذشته اما هیچ اراده ا ی برای 

برگزاری مجمع انتخاباتی هیات پر افتخار، پر مدال و المپیکی کشتی قم نیست.
اینکه استان تمایل به مهیا کردن شرایط برگزاری مجمع ندارد یا فدراسیون، تنها 
نکته مبهم ماجرا نیست، آنچه بیشتر نگران کننده است نتایج ورزشکاران این هیات 

المپیکی قم در مسابقات برون مرزی و داخلی است. 
عنوان سی ام تیم کشتی فرنگی نونهالان قم در مسابقات اخیرقهرمانی کشور 
در تهران که هیچکدام از کشتی گیران اعزامی موفق به کسب مدال نشدند جای 
نگرانی دارد در صورتی که تیم قم در قهرمانی کشور سال ۱4۰۰ در لرستان صاحب 
سکوی سوم شد. در همان سال تیم کشتی آزاد قم که در سنوات قبل جایگاه ۲3 
کشور را کسب کرده بود با عملکرد خوب خود در جایگاه دهم ایستاد اما امسال رتبه 

عجیب 3۶ را به خود اختصاص داده است.
ناکامی امیر عبدی در مسابقات قهرمانی آسیا که از تیم ۱۰ نفره اعزامی او تنها 
فردی بود که موفق به کسب مدال نشد و هر ۹ نفر دیگر موفق به کسب مدال 
شدند.حیرت آوراست، بازگشت بی مدال عبدی کشتی گیر قمی از مسابقات 
بین المللی کرواسی، عدم موفقیت محمدجواد رضایی در کسب مدال در مسابقات 
جام وهبی امره ترکیه، باخت محمدمهدی جواهری و ناکامی وی در کسب مدال 
در جام نیکلاپتروف بلغارستان، حذف عبدی در مسابقات جام وهبی امره که به 
لطف اتفاقات رخ داده برای محمدرضا مختاری در درگیری با کشتی گیر ترک تبار 
داشت عبدی به مدال برنز رسید و ناکامی تیم اعزامی ۱۲ نفره قم در مسابقات 
بین المللی کشتی فرنگی جام تختی از دیگر نقاط ضعف هیئت کشتی قم در حال 

حاضر است.

چرا تغییرات درهیئت کشتی قم  نتیجه بخش نبوده است؟

افول کشتی قم زیر سایه لج و لج بازی ها

جنگ قهرمانی استقلال و پرسپولیس به هفته های آخر 
رسیده و سرخابی ها سه بازی مرگ و زندگی را برای رسیدن به 

جام بیست وسوم در پیش دارند.
براساس این گزارش، در فاصله سه هفته تا پایان لیگ برتر، 
معادله قهرمانی در بالای جدول به غیرقابل پیش بینی ترین 
شکل ممکن در حال پیش رفتن است. استقلال و پرسپولیس 
با جدا کردن راهشان از بقیه حریفان، یک جنگ دو طرفه برای 
رسیدن به جام در ۱۱ خرداد پیش رو دارند. دو رقیب سنتی 
که سپاهان و تراکتور از آنها جا ماندند تا جام لیگ بیست وسوم 
در پایان یا به رنگ آبی یا به رنگ قرمز در بیاید. این دو تیم در 
۵ بازی آخرشان با کسب 4 برد و یک مساوی، کاملا مشابه 
قهرمانی  جنگ  در  هم  پای  به  پای  و  گرفته اند  نتیجه  هم 
در حال پیشروی هستند تا لیگ برتر در حال تجربه یکی از 

هیجان انگیزترین دوره هایش باشد.
به این بهانه، سه بازی پایانی استقلال و پرسپولیس در فصل 
جاری را لیگ را مرور کرده ایم و به بررسی حریفان و شرایط آنها 

در موقعیت حساسی که با آن روبرو هستند، پر داخته ایم.
استقلال؛ ۶۰ امتیاز، رده اول

آبی ها در آستانه قهرمانی شماره ۵ در لیگ برتر قرار دارند. 
با جواد نکونام برای  با ۶۰امتیاز صدرنشین هستند و  آنها 
بازگشت دوباره جام به ویترین این باشگاه پس از یک سال، 
از پشت سرگذاشتن یک  ندارند، آن هم پس  زیادی  فاصله 
فصل پرتنش در خارج زمین و دعوا و اختلاف جواد نکونام 
باشگاه  مدیرعامل  و  سرمربی  عنوان  به  که  خطیر  علی  و 

شمشیرها را از رو برای هم بسته بودند.
این تنش ها با برکناری خطیر در هفته های پایانی ادامه پیدا 
نکرد تا تمام تمرکز نکونام به داخل زمین و سرنوشت سه بازی 

باقی مانده، باشد. آنها تنها یک امتیاز از پرسپولیس، به عنوان 
تنها رقیبشان در کسب جام بیشتر دارند و این فاصله حداقلی، 
کمترین حاشیه امنیت را برای آنها به وجود آورده است و یک 

توقف بدموقع می تواند رنگ جام لیگ را تغییر دهد.
با این حال با وجود این فاصله میلیمتری، همه چیز در 
دست نکونام و شاگردانش است و آنها با برد در سه بازی آخر 
می  توانند قهرمانی را پس از سوت بازی با پیکان در هفته 

سی ام جشن بگیرند.

استقلال در 3 هفته باقی مانده از لیگ، به ترتیب باید با 
تیم های نساجی در قائمشهر، گل گهر در تهران و پیکان 
در تهران دیدار کند. آبی ها در دور رفت مقابل نساجی 
و پیکان به پیروزی رسید و برابر گل گهر با تساوی متوقف 

شده است.
حال باید به انتظار نشست که در دور برگشت این مسابقات 
که حساسیت به بالاترین نقطه ممکن رسیده است، استقلال 

چه نتایجی خواهد گرفت.

پرسپولیس؛ ۵۹ امتیاز، رده دوم
قرمزها به عنوان مدافع قهرمانی فصل گذشته در لیگ 
بیست وسوم هم برای ثبت قهرمانی شماره 8 در لیگ برتر 
مدعی هستند. پرسپولیس با ۵۹ امتیاز و قرار گرفتن در رده 
دوم، سایه  به سایه استقلال در حرکت است و رقابت شانه به 
شانه دو تیم در هفته های اخیر سبب شده همان فاصله یک 
امتیازی همچنان حفظ شود. با این حال پرسپولیس که با 
اوسمار ویرا، فراتر از پیش بینی ها و انتظارها، هم بازی می کند 
و هم نتیجه می گیرد، منتظر کوچکترین لغزش استقلال در 
سه بازی آخر است تا رنگ جام در هفته آخر به رنگ قرمز 
دربیاید. البته آنها هم مانند استقلال تا قبل انتخاب اوسمار 
به عنوان سرمربی، درگیر اختلاف مدیرعامل و سرمربی وقت 
بودند. در حالی در استقلال این اختلاف با رفتن مدیرعامل 
به پایان رسید که در پرسپولیس با رفتن سرمربی وقت یعنی 
یحیی گل محمدی، این ماجرا تمام شد تا دو تیم در حالی در 
سه هفته پایانی برای قهرمانی سایه به سایه هم حرکت کنند 
که هم در داخل و هم خارج از زمین همه چیز در هماهنگی 

کامل برای رسیدن به جام لیگ بیست وسوم قرار دارد.
پرسپولیس در سه بازی آخر لیگ، باید به ترتیب به مصاف 
و مس  قزوین  در  تهران، شمس آذر  در  استقلال خوزستان 
رفسنجان در تهران برود.در بازی های دور رفت، پرسپولیس 
برابر استقلال خوزستان و مس رفسنجان به تساوی رسید و 

شمس آذر را شکست داده است.
مقایسه نتایج پرسپولیس با استقلال در سه بازی آخر نشان 
می دهد که آبی ها ۷ امتیاز و پرسپولیس ۵ امتیاز از سه بازی 
رویای  نتایج می تواند  این  تکرار  و  دور رفت کسب کرده اند 

قرمزها را دفاع از عنوان قهرمانی نقش برآب کند.

رئیس پیشین فدراسیون فوتبال با اشاره به رخدادهای اخیر فوتبال کشور گفت: اینکه پرسپولیس و استقلال برای قهرمانی 
تلاش می کنند بسیار جذاب است اما از آینده آنها همچنان نگرانم. امیر عابدینی در گفت وگویی با اشاره به هیجان به وجود آمده 
در بین هواداران تیم ها در هفته های انتهایی لیگ برتر در خصوص مسائل مختلف روز فوتبال صحبت کرد تا نقدهای خود نسبت 

به واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس و سایر رخدادهای اخیر فوتبال باشگاهی کشور مطرح کند.
رقابت سرخابی به لیگ زیبایی داد

امیر عابدینی که در کارنامه مدیریتی خود حضور در مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس را دارد درباره رقابت تنگاتنگ این تیم با 
استقلال در کورس قهرمانی گفت: قلب یک فوتبال با نبض هوادار می زند. الان بیش از ۵۰ میلیون نفر برای یکی از دو تیم 
پایتخت هیجان دارند. باید این موضوع را به فال نیک گرفت که در مقابل بسیاری از ناملایمتی ها و اتفاقاتی که رخ داده است 

همچنان آنها پای تیم محبوب خود هستند و امیدوار به کسب قهرمانی مانده اند.
عابدینی درباره عملکرد دو تیم تاکید کرد: وقتی همچنان برای قهرمانی می جنگند معنی موفقیت دارد. در اوج حاشیه های 

موجود در باشگاه های کشور همچنان رقابت آنها جذاب است و این دقیقا معنی فوتبال است.
قهرمان تا مدت ها خوش است

عابدینی به کری خوانی هواداران در فضاهای مختلف فوتبالی اشاره کرد و گفت: استقلال و پرسپولیس قطعا تا سوت پایان 
آخرین بازی برای قهرمانی خواهند جنگید. شک ندارم قهرمان در هفته آخر مشخص می شود اما من فکر می کنم تیمی که 
قهرمان شود تا مدت ها به خاطر این حجم از کری خوانی قرار است شاد باشد و خوشی کند. طرفداران تیم قهرمان در کری خوانی 
کم نخواهند گذاشت و این را باید جزئی از ذات رشته پرطرفدار ورزشی کشور دانست که قطعا باید همراه با اخلاق مداری هم باشد.

واگذاری پر بحث!
رئیس پیشین فدراسیون فوتبال واگذاری باشگاه های استقلال و پرسپولیس را غیر اصولی دانست. او در این باره گفت: من 
کاملا متوجه مشکلات واگذاری هستم و می دانم که روند بسیار سختی طی شده است اما این نوع واگذاری به بخش خصوصی 
قرص و محکم نیست. خصوصی سازی یعنی خروج کامل دولت از هرگونه تصمیمات مربوط به شرکت ها! آیا همین الان استقلال 

و پرسپولیس چنین شرایطی دارند؟! در همین مدت کوتاه هم نمی بینیم کار خاصی از سوی مالکان جدید رخ نداده است.
عابدینی افزود: بانک ها سراغ پرسپولیس رفتند که خودشان گرفتار بسیاری از وام های مختلف هستند و شاید دوباره به خاطر 
همین وام ها مجبور به واگذاری شوند. چنین روشی اصلا صحیح نیست. دولت هم برای حل و فصل خیلی از موارد مرتبط با 

AFC و فیفا تصمیم گرفت در کوتاه ترین زمان ممکن برای باشگاه ها مالک پیدا کند که ماحصل آن را می بینیم.
وی با اشاره به حرف و حدیث درباره واگذاری پنج درصد به پیشکسوتان و کارمندان دارای قرارداد با باشگاه یادآور شد: همین 
بانک ها با اولین افزایش سرمایه، میزان سهم آنها را هم کاهش خواهند داد. این روند برای فوتبال دو باشگاه بسیار خطرناک است.
او با اشاره به سابقه بانک ها در باشگاه داری تصریح کرد: مگر بانک ملی و بانک تجارت در گذشته تیم نداشتند؟! چرا نتوانستند 
همان تیم ها را حفظ کنند و منحل شد. مدیریت سلیقه ای بزرگترین ایراد را وارد خواهد کرد که می تواند لطمه های جبران ناپذیری 

به همراه داشته باشد. نگران این وضعیت واگذاری استقلال و پرسپولیس هستم.

با پایان بازی های مرحله نیمه نهایی جام حذفی فوتبال کشور، 4 تیم راه یافته به مرحله نیمه نهایی این مسابقات مشخص 
شدند.

براساس این گزارش، مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی فوتبال کشور روز پنج شنبه ۲۷ اردیبهشت با انجام 4 بازی 
پیگیری شد که در پایان 4 تیم گل گهر سیرجان، آلومینیوم اراک، سپاهان و مس رفسنجان موفق شدند با برتری برابر حریفان 

خود جواز حضور در مرحله نیمه نهایی را به دست آورند.
پیروزی سخت آلومینیوم در یزد

تیم آلومینیوم اراک میهمان چادرملو اردکان بود که این بازی در وقت های قانونی ۹۰ دقیقه با تساوی بدون گل به پایان 
رسید تا کار به وقت های اضافه کشیده شود. در وقت های اضافه در حالی که بازی پایاپای دنبال می شد، در دقیقه ۱۱۹ رضا 
جبیره روی پاس مهدی لیموچی موفق شد تک گل این بازی را به ثمر برساند و شاگردان سید مجتبی حسینی به مرحله 

بعدی صعود کنند.
تراکتور در خانه حذف شد

تیم فوتبال تراکتور که میزبان مس رفسنجان بود موفق به شکست این تیم نشد تا شاگردان حمید مطهری با جام حذفی 
خداحافظی کنند و رؤیای حضور در رقابت های آسیایی برای این تیم به طور کامل از بین رود.

در دقیقه ۷۷ رحمان جعفری این فرصت را داشت تا از روی نقطه پنالتی تراکتور را پیش بیاندازد که ضربه او از بالای دروازه 
مس به بیرون رفت تا کار در ۹۰ دقیقه با نتیجه تساوی بدون گل به پایان برسد. با شروع وقت های اضافه و در دقیقه ۹۱ 
محمدمهدی محبی موفق شد دروازه تراکتور را باز کند و این نتیجه تا پایان بازی در جریان بود و در نهایت مس رفسنجان با 

هدایت محرم نویدکیا به جمع 4 تیم پایانی جام حذفی صعود کرد.
جشنواره گل شاگردان اوزونیدیس در سیرجان

در یکی از بازی های مهم تیم های گل گهر و هوادار در سیرجان به مصاف هم رفتند که این بازی با درخشش شاگردان 
»مارینوس اوزونیدیس« با نتیجه ۵ بر صفر به پایان رسید. گل گهری ها در نیمه اول با تک گل احمدرضا زنده روح پیروز به 
رختکن رفتند و در نیمه دوم با تعویض های طلایی اوزونیدیس این تیم توسط سعید سحرخیزان، مهدی ممی زاده و مسعود 
زائرکاظمینی )دو بار( 4 گل دیگر به ثمر رساندند تا بازی با نتیجه ۵ بر صفر به سود گل گهر به پایان برسد. با کسب این برد، 

اوزونیدیس انتقام شکست تیمش برابر هوادار در لیگ برتر را از شاگرد سابق خود )مسعود شجاعی( گرفت.
امید سپاهان برای کسب سهمیه آسیایی زنده ماند

در حساس ترین بازی تیم های سپاهان و ملوان در ورزشگاه نقش جهان اصفهان به مصاف هم رفتند که این بازی با تک 
گل دقیقه 3۹ فرشاد احمدزاده با نتیجه یک بر صفر به سود سپاهان به پایان رسید تا امید شاگردان »ژوزه مورایس« برای 
کسب سهمیه آسیایی همچنان زنده بماند. با این پیروزی سپاهان به دومین پیروزی متوالی خود برابر ملوان نیز دست یافت.
به این ترتیب و با مشخص شدن 4 تیم پایانی جام حذفی، در نیمه نهایی این مسابقات، تیم های سپاهان و گل گهر و 

تیم های مس و آلومینیوم رو در روی هم قرار می گیرند تا تکلیف تیم های صعود کننده به فینال این رقابت ها مشخص شود.

امیر عابدینی:

نحوه واگذاری استقلال و پرسپولیس خطرناک است
تراکتور ناکام بزرگ؛

چهار تیم مرحله نیمه نهایی جام حذفی  فوتبال مشخص شدند

نگاهی به بازی های باقی  مانده استقلال و پرسپولیس؛ 

جنگ قهرمانی در خاکریز آخر
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حاضری یک فعال سیاسی اصلاح طلب: 

چرا جامعه از انتشار نامه روحانی 
حس همدلانه نمی گیرد؟

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آقای روحانی درباره تمام ظلم ها و رفتارهای 
مشابهی که در مورد دیگران اتفاق افتاده بود، سکوت کرد و وقتی، امروز این مسیر علیه 
خودش انجام شده به واکنش و پاسخگویی می افتد. این در حقیقت نقطه  ضعفی است که 
اثرگذاری و حس حمایت عمومی را از آقای روحانی کاهش داده و فضای عمومی جامعه و 

مردم نمی توانند یک حس همدلانه ای در حمایت از آقای روحانی داشته باشند.
علی محمد حاضری فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا، در تحلیل نامه 
روحانی به شورای نگهبان درباره دلایل ردصلاحیت خود گفت: در واقع دو بحث می توان 
داشت. یکی بحث محتوایی درباره استدلال های نامه و دیگری عنایت به جایگاه نویسنده 
نامه و سابقه اش در کشور و انتظاراتی که از او می رفت است. می توان این دو حوزه را کاملا 

متفاوت از یکدیگر نگاه کرد.
با این سوابق ردصلاحیت شده و نامه  وی ادامه داد: در نگاه اول درباره کسی که 
محرمانه به او نوشتند و الان می خواهد پاسخ بدهد، می توان دو نکته را مطرح کرد؛ 
نفس اینکه این نامه های محرمانه را ارسال می کنند، قاعدتا اینطور است که وقتی مهر 
محرمانه روی آن می زنند، دو فرض وجود دارد. یک فرض این است که آن نویسنده 
اطلاعاتی را منتشر می کند که در فضای عمومی و در میان مردم غیر از مخاطب، اطلاع 
از آن، برخلاف مصالح و امنیت کشور تلقی می شود. به نظر می رسد که در مورد شورای 
نگهبان، پاسخ های این نهاد، حاوی مطالب و اطلاعاتی نیست که مطلع شدن عموم مردم 
از آن، امنیت و مصالح کشور را به خطر بیندازد؛ بلکه بیشتر از این زاویه است که به زعم 
نویسندگان نامه، حیثیت و آبروی کسی که ردصلاحیت شده حفظ شود و شورای نگهبان 
مایل نیست اطلاعات و ملاحظاتی که باعث رد صلاحیت نامزد شده و به حیثیت آن فرد 
در شرایط عمومی لطمه می زند را اعلام عمومی کرده و به شکل محرمانه به آن پاسخ 
می دهند. حاضری افزود: می خواهم ببینم در اینجا قاعدتا نوع اول مطرح نیست و اگر 
نامه را منتشر نمی کنند یا منطق این است که به شکل محرمانه جواب دهند یعنی آنکه 
ما برای حفظ حرمت و حیثیت شما منتشر نکردیم. در این شرایط اگر خود مخاطب که از 
مفاد نامه اطلاع دارد، تشخیص داده و تقاضا می دهد که نامه ای که برای حفظ حیثیت و 
آبروی من به طور عمومی منتشر نمی کنید، علنی منتشر کنید، به معنای این است که او 
اصلا قائل به این موضوع نیست که محتوای نامه ضربه  و آسیبی به حیثیت او می زند، بلکه 
معتقد است افشای آن نامه بیشتر اعتبار و آبروی او را تقویت می کند. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب تصریح کرد: اما ظاهرا قوانین رسمی کشور این ملاحظات را در نظر نگرفته 
و افشای هر نوع نامه ای که مهر محرمانه روی آن خورده باشد را به منزله انتشار اسناد 
محرمانه دانسته و جرم تلقی می شود. بنابراین آقای روحانی برای رعایت این نکته که متن 
نامه را منتشر نکند تا متهم به افشای اسناد محرمانه نشود، در نامه خود به شورای نگهبان 
محتوای نامه را قطعه قطعه کرده و با نقل مطلب از درون نامه، محتوای نامه را منعکس 
می کند. در حالی که متن اصلی نامه را منتشر نکرده و نوعی هوشمندی یا زیرکی را برای 
رسیدن به مقصود بدون اینکه اتهام افشای نامه محرمانه بر او وارد شود، به کار برده است. 
حاضری در گفت وگو با ایلنا، تصریح کرد: از این جهت کار آقای روحانی خوب است که 
مردم در جریان این روند قرار بگیرند که این دوستان با چه اتهاماتی و با طرح چه مسائلی 
ایشان را ردصلاحیت کردند. با این حساب اقدام آقای روحانی یک نوع روشنگری در مورد 
رویه های نادرستی است که شورای نگهبان داشته و در مورد بسیاری از کاندیداها هم 
همینطور عمل کرده است. شاید دیگران در شرایطی نبودند که بتوانند این توضیحات 
و اطلاعات را به مخاطبین شان منتقل کرده و ضعف عملکرد نهاد شورای نگهبان را در 
این نوع اقدامات نشان دهند بنابراین اقدام آقای روحانی از این جهت مثبت است. وی 
افزود:  اما نکته ای که باقی می ماند این است که آقای روحانی طی سال های متمادی،  
خودشان شاهد این گونه برخوردها نسبت به دیگران، حتی نسبت به نزدیک ترین دوستان 
خود بوده و امروز این موضوع را منعکس می کند، اما در تمام سال ها و تمام موارد گذشته 
لب فرو بسته و هیچ اقدامی نکرده است. حتی در شرایطی که در موقعیت و مسند ریاست 
جمهوری کشور، به استناد مسئولیت ها و سوگندی که خورده بود که رئیس جمهور 
مسئول اجرای قانون اساسی تلقی می شود، می توانست با این رفتارها و تخلفات برخورد 
کند اما دم فرو بسته است. لذا از این زاویه مخاطب ها نمی توانند همدلی مناسبی با آقای 
روحانی داشته باشند، چرا که ایشان درباره تمام ظلم ها و رفتارهای مشابهی که در مورد 
دیگران اتفاق افتاده بود، سکوت کرد و وقتی، امروز این مسیر علیه خودش انجام شده 
به واکنش و پاسخگویی می افتد. این در حقیقت نقطه  ضعفی است که اثرگذاری و حس 
حمایت عمومی را از آقای روحانی کاهش داده و فضای عمومی جامعه و مردم نمی توانند 

یک حس همدلانه ای در حمایت از آقای روحانی داشته باشند.

مجلسی کارشناس مسائل آمریکا تشریح کرد:

دلایل سفر مشاور امنیت ملی آمریکا به 
عربستان و اسرائیل

کارشناس مسائل آمریکا گفت: اینکه در سازمان ملل متحد نماینده اسرائیل منشور این 
نهاد بین المللی و مورد قبول جامعه ملل را پاره می کند و به مسائلی از این قبیل تکیه 

می کند به نوعی یک نقطه ضعف قدیمی را نشان می دهد
فریدون مجلسی، کارشناس مسائل آمریکا با اشاره به سفر جیک سالیوان، مشاور امنیت 
ملی آمریکا به عربستان و اسرائیل در گفت و گو با خبرنگار ایلنا اظهار کرد: نتانیاهو ناچار 
است از این به بعد با رقبای عرب خود مذاکره کند و این جنگ فقط نه تنها به دلیل مقاومت 
حماس بلکه حضور حزب الله لبنان و یمنی ها در این روند، یک جنگ پرهزینه برای تل آویو 
خواهد بود. نخست وزیر اسرائیل در شرایط فعلی به این جمع بندی رسیده است که اگر 
جنگ ادامه پیدا کند هزینه های زیادی از حیث سیاسی و اقتصادی برای اسرائیل منظور 
می شود و دیگر مانند گذشته نیست که یک جنگ شش روزه را به راه بیندازند و سپس آن 

را به روش خود ختم کنند. 
وی ادامه داد: مقام های تل آویو به این جمع بندی رسیده اند که اگر بخواهند به صورت 
ضربتی در پرونده غزه عمل کنند باید هزینه های آن را هم به صورت آنی بپردازند و به 
همین جهت باید گفت که جنگ فرسایشی هم برای اسرائیل بیش از هر چیز هزینه 
خواهد داشت. این در حالیست که اسرائیل برای دریافت تسلیحات به سمت اروپا و آمریکا 
متمایل شده و در این میان اوضاع در رفح و غزه به گونه ای دیگر پیش می رود. در این 
میان مشاور امنیت ملی ایالات متحده به دنبال آن است که با سفر به عربستان سعودی 
و اسرائیل به هر نحوی که شده یک توافق مشخص را هدف گذاری کند و از سوی دیگر 

ریاض و تل آویو را در کنار هم قرار دهد. 
این دیپلمات پیشین کشورمان تصریح کرد: واقعیت این است که عربستان هم در 
شرایط فعلی منطقه به توسعه فکر می کند و نمی خواهد که در کنار وضعیت کنونی خود، 
شاهد یک جنگ خونین باشد. ریاض تمایل دارد که طرح دو دولتی را در این راستا مطرح 
و تثبیت کند و اگر اسرائیل هم این مسأله را بپذیرد شاید اوضاع به سمت و سوی دیگر برود 
و به نوعی شاهد پایان بحران باشیم. اسرائیل باید در شرایط فعلی آماده بده بستان باشد 
ولی به نظرم نتانیاهو در وضعیت کنونی سیاسی در داخل اسرائیل دست از رفح بر نخواهد 
داشت. او معتقد است که تونل های حماس و اساساً ماهیت این جریان هنوز زنده و پایدار 

است و باید با آن مقابله شود. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: به نظرم برای اسرائیل آتش بس آن هم در این قالب معنا 
ندارد و آنها به دنبال آن هستند که اگر قرار است یک توافق آتشبس بین طرفین منعقد 
شود، این توافق می بایست دائمی مطرح و مکتوب شود. به نظرم نتانیاهو آتش بس را 
با حماس در وضعیت کنونی نمی پذیرد بلکه اسرائیل به دنبال آن است تا با تشکیلات 
خودگردان فلسطین اقدام به انعقاد آتش بس کند. اینکه در سازمان ملل متحد نماینده 
اسرائیل منشور این نهاد بین المللی و مورد قبول جامعه ملل را پاره می کند و به مسائلی از 
این قبیل تکیه می کند به نوعی یک نقطه ضعف قدیمی را نشان می دهد که در گذشته هم 
نتانیاهو سعی کرده بود یک تصویر کاریکاتوری به همین روند به جامعه ملل مخابره کند. به 
همین دلیل معتقدم که اسرائیل راهی جز پذیرش آتش بس و انسداد سرکشی های خود 

نخواهد داشت اما باید توجه داشت که تل آویو به دنبال تضمین بقای خود خواهد رفت.

سرنوشت قالیباف؛ بازگشت به نسخه ریاست لاریجانی

ترکیب سیاسی مجلس دوازدهم چگونه خواهد بود؟

با اتمام انتخابات مجلس دوازدهم، ترکیب سیاسی مجلس آینده و اینکه همای 
ریاست روی دوش چه کسی خواهد نشست،

پرونده انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی بسته شد و حالا یکی از 
مباحث پُر تکراری که این روزها مطرح می شود، آن است که مجلس دوازدهم از لحاظ 
سیاسی چه شکل و شمایلی به خود خواهد گرفت. با توجه به اینکه مجلس دوازدهم 
از ۷ خردادماه به صورت رسمی آغاز به کار می کند، از هم اکنون نمی توان به صورت 
قطعی درباره آرایش سیاسی مجلس آینده سخن گفت و هر آنچه گفته می شود، 

مطابق با نظرات کارشناسی سیاسیون و برخی از نمایندگان مجلس است.
در ابتدا باید این نکته را در نظر گرفت که نگاهی به گرایش های سیاسی نمایندگان 
در  که  این مسأله است  موید  قبلی مجلس شورای اسلامی  دوره  در ۱۱  مجلس 
اغلب ادوار مجلس، معمولًا نمایندگان یا اصولگرا یا اصلاح طلب بودند، تا اینکه در 
مجلس دهم و یازدهم یک فراکسیون سومی تحت عنوان »فراکسیون مستقلین« 
نیز شکل گرفت که تاکید اعضای این فراکسیون آن بود که مستقل از اصولگرایان و 
اصلاح طلبان در مجلس تصمیم گیری می کنند و به هیچ یک از این دو طیف سیاسی 

ریشه دار کشور وابسته نیستند.
همچنین فارغ از اینکه گرایش سیاسی برخی منتخبین مجلس دوازدهم هنوز به 
صورت رسمی اعلام نشده و مشخص نیست، اما گرایش سیاسی قاطبه منتخبان 
مجلس دوازدهم مشخص است و مطابق با آن می توان گفت که مردم در دوازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در رأی دادن خود، صرفاً مفاهیم کلی مانند 
اصولگرایی و اصلاح طلبی را لحاظ نکردند و حتی »لیستی« یعنی به تمام کاندیدای 
یک لیست انتخاباتی رأی ندادند و بر اساس شناخت از کاندیداها و به صورت گزینشی 

و از چند لیست انتخاباتی، نمایندگان مورد نظر خود را راهی »خانه ملت« کردند.
در واقع، از ویژگی های مهم این دوره از انتخابات مجلس شورای اسلامی، ارائه 
فهرست های مختلف توسط جریان های سیاسی نظیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی )شانا( و جبهه پایداری، شورای وحدت نیروهای انقلاب اسلامی، جبهه صبح 
ایران، شبکه راهبردی یاران انقلاب )شریان(، ائتلاف مردمی نیروهای انقلاب اسلامی 
با محوریت چهار حزب اصلاح طلب کارگزاران سازندگی،  )اُمنا( و »صدای ملت« 
اعتدال و توسعه، اعتماد ملی و ندای ایرانیان بود و همین مساله ابهاماتی را درباره 
آرایش سیاسی و تعداد فراکسیون های سیاسی مجلس دوازدهم به وجود آورده است.

اصولگرایان به وحدت می رسند؟
با وجود آنکه اغلب راه یافتگان به مجلس دوازدهم گرایش اصولگرایی دارند، اما چون 
از فهرست های مختلف راهی »خانه ملت« شده اند، باید منتظر ماند و دید که آیا آن ها 
با یکدیگر بر سر تشکیل یک فراکسیون سیاسی به وحدت می رسند یا آنکه چند شقه 

شده و در دو یا چند فراکسیون سیاسی در مجلس دوازدهم، فعالیت خواهند کرد.
سرنوشت یاران قالیباف

دوره  دوازدهمین  در  »شانا«  همان  یا  اسلامی  انقلاب  نیروهای  ائتلاف  شورای 
نامزد   ۱۰ و  کرد  ائتلاف  پایداری«  »جبهه  با  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات 
اختصاصی شانا از حوزه انتخابیه تهران موفق شدند به مجلس دوازدهم راه یابند؛ 
به عبارت دقیق تر، محمدباقر قالیباف، رضا تقی پور، مرتضی آقاتهرانی، اسماعیل 
عبدالحسین  لاجوردی،  سادات  زهره  شریعتی،  مالک  خضریان،  علی  کوثری، 
روح الامینی، مجتبی زارعی و علیرضا سلیمی منحصراً از لیست شورای ائتلاف موفق 

شدند آرای لازم را کسب کنند و راهی بهارستان شوند.
پیش بینی ها حاکی از آن است که افراد نزدیک به »محمدباقر قالیباف« و کاندیداهای 

مورد حمایت شانا، یک فراکسیون سیاسی در مجلس دوازدهم تشکیل دهند.
اُمنایی ها چه خواهند کرد؟

همچنین در آستانه انتخابات مجلس دوازدهم تشکلی با نام »امنا« در دل جریان 
اصولگرایی به وجود آمد که در بیانیه اعلام موجودیت ائتلاف مردمی نیروهای انقلاب 
اسلامی یا همان امنا آمده بود که این تشکل، مدل سهمیه بندی در انتخابات را مغایر 
اصل شایسته سالاری و بسترساز حذف نیروهای فاضل و توانمند و رشد افراد غیر 
شایسته در میدان سیاست می داند و تاکیدش بر نفی »قبیله گرایی« و »پدرخواندگی 

سیاسی« است.
امنا همچنین در همین بیانیه اعلام کرد که »هیچ گروه و جریان سیاسی حق ندارد 
خود را صاحب و مالک مطلق و دائمی پایگاه اجتماعی انقلاب بداند و با ایجاد انحصار 
و برخورد حذفی، به صورت آمرانه و غیرشفاف، برای مردم و فعالان و بدنه جبهه انقلاب 

تعیین تکلیف کند«.
امنا یا همان ائتلاف مردمی نیروهای انقلاب اسلامی در این انتخابات با »جبهه 
صبح ایران« ائتلاف کرد و ۱۵ نفر از کسانی که از حوزه انتخابیه تهران توانستند 
راهی مجلس شوند یعنی حمید رسایی، امیرحسین ثابتی، مهدی کوچک زاده، 
کامران غضنفری، روح الله ایزدخواه، بیژن نوباوه وطن، ابوالفضل ظهره وند، حسین 
صمصامی، احمد نادری، ابراهیم عزیزی، سمیه رفیعی، پیمان فلسفی، ابوالقاسم 
جراره، مرتضی محمودی و زینب قیصری هم در لیست انتخاباتی امنا و هم در لیست 

انتخاباتی صبح ایران منتسب به »علی اکبر رائفی پور« بودند.
البته ناگفته نماند که مجتبی رحمان دوست هم یکی دیگر از منتخبین تهران و نامزد 

اختصاصی امنا است؛ همچنین سید محمود نبویان، حسین صمصامی و محمد 
سراج هم که موفق به راهیابی به مجلس دوازدهم از حوزه انتخابیه تهران شدند، هم 
در لیست امنا و هم در لیست شانا حضور داشتند و باید منتظر ماند و دید کنش گری 
سیاسی آن ها در مجلس آتی، چگونه خواهد بود و به اصطلاح سمت کدام طرف 

خواهند ایستاد.
به هر صورت شنیده ها حاکی از آن است که افرادی هم که ذیل فهرست امنا و جبهه 
صبح ایران راهی مجلس دوازدهم شده اند، بعید است با طیف نزدیک به قالیباف و 
نمایندگان راه یافته به مجلس از فهرست »شانا« بر سر تشکیل یک فراکسیون سیاسی 
اجماع کنند و احتمالًا فراکسیون اختصاصی خود را با محوریت افرادی چون حمید 

رسایی و مهدی کوچک زاده تشکیل دهند.
سهم »شورای وحدت« از مجلس

»منوچهر متکی« تنها چهره ای است که در تهران از لیست شورای وحدت نیروهای 
انقلاب اسلامی به مجلس راه یافته است، البته نام متکی در لیست انتخاباتی صبح 
ایران هم دیده شد. با وجود این و علی رغم اینکه اعضای شورای وحدت اعلام کرده اند 
که تعداد نامزدهای اختصاصی این جریان که راهی مجلس دوازدهم شده اند قابل 
توجه است، اما نگاهی به لیست های انتخاباتی دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی حاکی از آن است که بسیاری از افرادی که در لیست انتخاباتی شورای 
وحدت بودند، در لیست های انتخاباتی دیگر مانند شورای ائتلاف و امنا هم حضور 
داشتند و بررسی ها نشان می دهد که تعداد منتخبان مجلس دوازدهم که اختصاصی 

شورای وحدت هستند، اتفاقاً عدد قابل توجهی نیست.
می خواهد  که  کرده  اعلام  بیانیه ای  در  وحدت  شورای  که  نماند  ناگفته  البته 
فراکسیون تشکیل دهد؛ در این بیانیه آمده است: »شورای وحدت به عنوان نخستین 
گام، اقدام به تشکیل فراکسیون وحدت در مجلس دوازدهم می کند و تصمیم سازی در 
سه حوزه بررسی طرح ها و لوایح، رأی اعتماد به وزیران و امر مهم نظارت مجلس بر امور 
کشورداری را بر اساس خرد جمعی و تبادل نظر کارشناسی و بهره گیری از دیدگاه های 

صاحب نظران سامان می دهد«.
احتمال تشکیل فراکسیون مستقلین

علاوه بر این، احزاب اصلاح طلب )شامل کارگزاران، ندای ایرانیان، اعتماد ملی 
و اعتدال و توسعه( که با اجماع حول لیست »صدای ملت« و با شعار اعتدال گرایی 
و میانه روی پا به عرصه انتخابات مجلس گذاشته بودند، بدون موفقیت در کسب 
آرای تهران، در مجموع حدود ۵۰ کرسی را در استان ها از آن خود کردند. »مسعود 
پزشکیان« و »غلامرضا تاجگردون« شاخص ترین چهره های سیاسی از این طیف 

هستند.
»غلامرضا نوری قزلجه« رئیس فراکسیون مستقلین مجلس یازدهم که توانسته آرای 
لازم را برای حضور در مجلس بعدی هم به دست آورد، اخیراً اعلام کرده است که تعداد 
اعضای فراکسیون در حال تأسیس مستقلین به عدد ۱۰۰ نزدیک شد. بر این اساس و 
با عنایت به اینکه تعداد اصلاح طلبان مجلس دوازدهم عدد قابل توجهی نیست، بعید 
است که آن ها فراکسیون جداگانه تشکیل دهند و به احتمال زیاد همان اتفاق مجالس 
دهم و یازدهم تکرار می شود و اصلاح طلبان و نمایندگان مستقل مجلس، ذیل یک 

فراکسیون سیاسی مشترک تحت عنوان »مستقلین« سیاست ورزی خواهند کرد.
نوری قزلجه همچنین در این مورد گفته است: »رایزنی های اولیه بین منتخبان 
مجلس دوازدهم اعم از نمایندگان ادوار، نمایندگان فعلی و نمایندگان جدید انجام و 
قرار بر این شده است که افرادی با مشی اصلاح طلبی، میان رو و همچنین اصولگرایان 
معتدل و مستقل همگی در یک فراکسیون سیاسی تحت عنوان »مستقلین« یا هر نام 

دیگری که اعضا درباره آن به توافق برسند، باشیم«.
»سه فراکسیون سیاسی« مجلس دوازدهم

همچنین برخی نمایندگان فعلی و منتخب مجلس دوازدهم =، نقطه نظرات خود 
را درباره گرایش های سیاسی احتمالی نمایندگان در مجلس آینده مطرح کرده اند؛ 
حجت الاسلام »حمید رسایی« منتخب مردم تهران در مجلس دوازدهم اظهار کرد: 
»پیش بینی من آن است که در مجلس دوازدهم، سه فراکسیون سیاسی شکل بگیرد«.

وی افزود: »قاعدتاً طیفی از نمایندگان مجلس دوازدهم، گرایش اصلاح طلبی و 
تمایل به دولت قبل دارند که این طیف، یک فراکسیون جداگانه تشکیل خواهند داد. 
برخی نمایندگان هم نسبت به محمدباقر قالیباف تمایل دارند که قاعدتاً این طیف 
هم یک فراکسیون مجزا در مجلس بعدی تشکیل خواهند داد. برخی نمایندگان 
مجلس دوازدهم نیز که به تازگی به مجلس راه یافته اند، در پی تحول و منتقد وضع 
موجود هستند که آن ها هم یک طیف جداگانه خواهند بود؛ این طیف قاعدتاً نسبت 

به مواضع هر دو طیف مقابل خود، موضع انتقادی خواهد داشت«.
حجت الاسلام »سیدجواد حسینی کیا« یکی دیگر از منتخبان مجلس دوازدهم 
نیز معتقد به سه فراکسیونی شدن مجلس آینده است و در گفت وگو با مهر، اظهار 
کرد: »پیش بینی من آن است که احتمالًا مجلس دوازدهم متشکل از سه فراکسیون 
سیاسی باشد«. همچنین »جعفر قادری« منتخب مردم شیراز درباره آرایش سیاسی 
جریان  با  افرادی  از  متشکل  بعدی  مجلس  »اکثریت  گفت:  دوازدهم،  مجلس 
اصولگرایی است و پیش بینی ام آن است که مجلس دوازدهم سه فراکسیون سیاسی 

متشکل از دو فراکسیون برای اصولگرایان و یک فراکسیون برای اصلاح طلبان و 
مستقلین خواهد داشت.«

به هر صورت باید منتظر ماند و دید چند فراکسیون سیاسی در مجلس دوازدهم 
اعلام موجودیت می کند و کدام یک فراکسیون اکثریت و کدام یک فراکسیون اقلیت 

مجلس آینده خواهند بود.
و اینک ریاست!

یکی از موضوعات مهم دیگر آن است که ریاست مجلس دوازدهم به چه فردی 
می رسد و فراکسیون های سیاسی مجلس آتی، چه نگاه و رویکردی درباره انتخاب 
رئیس مجلس دارند. بر مبنای آنچه برخی منتخبان مجلس آینده می  گویند و بر 
اساس شنیده ها از راهروی مجلس، افرادی چون »محمدباقر قالیباف«، »منوچهر 
متکی«، »مجتبی ذوالنوری«، »مرتضی آقاتهرانی«، »حمید رسایی«، »علی نیکزاد« و 
»حمیدرضا حاجی بابایی« به صورت مستقیم و چه غیر مستقیم برای ریاست مجلس 

اعلام آمادگی کردند.
همچنین برخی تصور می کردند که ممکن است »سید محمود نبویان« نماینده 
فعلی و منتخب اول تهران، گزینه دیگر انتخابات ریاست مجلس باشد که او اخیراً در 

گفت وگویی اعلام کرد که به هیچ وجه قصد ریاست مجلس را ندارد.
میل اصولگرایی

با توجه به اینکه احتمالًا اصولگرایان در دو خیمه فراکسیونی اتراق خواهند کرد، 
درباره ریاست مجلس بعید است نظر مشترک داشته باشند. از آنجایی که بخش قابل 
توجهی از راه یافتگان به مجلس آینده از لیست مشترک شورای ائتلاف و جبهه پایداری 
بودند، حال به نظر می رسد که این دو جناح همسو، برای رسیدن به گزینه ریاست 
مجلس راه سختی را طی نخواهند کرد و به واسطه اشتراکات جناحی، یکصدا خواهند 
بود، اما در مقابل به نظر می رسد که شقه دیگر اصولگرایی که از قضا تعداد منتخبان 

آنان هم عدد قابل توجهی است، مسیر دیگری را طی خواهند کرد.
به طوری که حمید رسایی، یکی از چهره های سرشناس امنا به محض راهیابی به 
مجلس دوازدهم، خود را در قامت یکی از گزینه های ریاست مجلس معرفی کرد و به 
عملکرد چهار ساله قالیباف در مجلس یازدهم تاخت. همچنین وی اخیراً جمعی از 
منتخبان دوره جدید مجلس را به جلسه ای دعوت کرده که احتمالًا یکی از نیت های 
اصلی آن، یارگیری برای ریاست مجلس در دوره آینده بوده است. روزنامه »۹ دی« 
جریده تحت مدیریت رسایی حتی اخیراً تیتر عجیبی زد: »تغییر قالیباف قطعی شد«.

مزه دهان مستقلین
با وجود اینکه اصولگرایان اغلب کرسی های مجلس دوازدهم را در اختیار دارند، 
اما این مجلس، طیف اقلیتی به نام مستقلین هم دارد که باید دید مزه دهان آن ها 
برای ریاست مجلس چیست. به طوری که »غلامرضا نوری قزلجه« نماینده منتخب 
مجلس دوازدهم و رئیس فراکسیون مستقلین مجلس شورای اسلامی درباره انتخاب 
هیأت رییسه مجلس شورای اسلامی گفته است که ما نسبت به عددی که داریم، هم 
در انتخابات هیأت رییسه مجلس اثر خواهیم گذاشت و به همان اندازه در آن انتخابات 
نیز حضور خواهیم داشت. البته ما حتماً حرف نامزدهای مطرح شده برای ریاست 
مجلس و دیدگاه هاشان را خواهیم شنید و با هر دیدگاهی که احساس کنیم به دیدگاه 

ما نزدیک تر است، تعامل خواهیم کرد.
وی تاکید کرد: »البته این منتفی نیست که از مجموعه ما نامزدی برای ریاست 
مجلس داشته باشیم و این احتمال چه برای ریاست مجلس و چه برای پست های 
دیگر وجود دارد. به همین دلیل من این موضوع را نفی نمی کنم ولی حتی اگر ما 
نامزدی برای ریاست مجلس داشته باشیم، حتماً باید تعاملی با سایر فراکسیون های 

مجلس شکل بگیرد«.
سرنوشت قالیباف؛ بازگشت به نسخه ریاست لاریجانی

با اینکه منتخبین متصل و متصف به لیست امنا و صبح ایران، شانس قالیباف برای 
جلوس مجدد بر کرسی ریاست مجلس را ضعیف و بعید ارزیابی می کنند، لیکن باید 
تصریح داشت که قالیباف به موجب 4 سال ریاست بر مجلس، تجربه لازم را کسب 
و برای تمدید جایگاه خود، بر بسیاری از معادلات آشنایی و احاطه لازم را پیدا کرده 
است. از طرف دیگر به نظر می رسد که طیف اصلاح طلب و مستقلین مجلس آینده 

هم به ریاست قالیباف بیش از سایر گزینه ها تمایل داشته باشند.
تمایل نمایندگان اصلاح طلب به ریاست یک اصولگرا البته مسبوق به سابقه است. 
نمونه این مدعا به کرسی نشاندن »علی لاریجانی« در میانه اختلافات با اصولگرایان و 
ترجیح سیاسی اصلاح طلبان و مستقلین به ریاست وی در مجلس دهم بود که گویی 
باز تاریخ در موعد به صدا درآمدن زنگ مجلس دوازدهم تکرار شده و این طور به نظر 
می رسد که مستقلین و اصلاح طلبان حول محور ریاست »محمدباقر قالیباف« گرد 

آمده و او را به سایر گزینه ها ترجیح دهند.
به طوری که »مسعود پزشکیان« یکی از چهره های شاخص و کهنه کار جریان 
اصلاح طلبی، پارسال و اندکی پس از پایان دور اول انتخابات مجلس، در پاسخ به 
احتمال تکیه قالیباف بر صندلی ریاست مجلس دوازدهم گفته بود: »اگر قرار باشد 
افرادی که در روزهای گذشته، اظهارات غیراخلاقی و غیر منطقی مطرح کردند 
در قامت ریاست مجلس قرار بگیرند، قطعاً ریاست آقای قالیباف منطقی تر به نظر 

می رسد«.
کار سخت قالیباف؟

البته چنانچه قالیباف بتواند بار دیگر بر کرسی ریاست بنشیند، با توجه به کامیابی 
لیست »امنا« و »صبح ایران« در تهران، کارش برای اداره مجلس آینده سخت خواهد 
شد. در همین باره »سید مصطفی میرسلیم« در گفت وگو با خبرنگار مهر تصریح 
کرد: »هنوز نمی توان به طور قطعی درباره رئیس مجلس آینده نظر داد، اما قطعاً اگر 
محمدباقر قالیباف بتواند رئیس مجلس دوازدهم شود، کارش از نظر مدیریت مجلس 

به سادگی مجلس یازدهم نخواهد بود«.
میرسلیم تصریح کرد: »برخی از افرادی که منتخب مجلس دوازدهم هستند، یکی 
از محورهای اصلی شان، مخالفت با ریاست قالیباف است و برای خودشان هم دلایلی 
دارند. این افراد اگر بتوانند خودشان یا گزینه شان را به عنوان رئیس مجلس بگذارند، 
موضوع به شکل دیگری پیش خواهد رفت اما اگر قالیباف رئیس مجلس آینده شود، 
این افراد در مجلس ساکت نخواهند نشست و ممکن است یک سری حواشی را در 
مجلس ایجاد کنند«. وی در عین حال به نمایندگان مجلس آینده توصیه کرد که از 
حواشی دوری کنند. میرسلیم در این باره گفت: »در درجه اول باید به فکر مردم و 
مصلحت های کشور باشیم و از سوی دیگر، برای مردم به هیچ وجه جالب نیست که 
شاهد سلسله درگیری های سیاسی در مجلس باشند چراکه می دانند این مساله به 

مفهوم دورشدن از پیگیری نیازهای واقعی مردم و مسایل مختلف جامعه است«.
با همه این تفاسیر، باید منتظر تشکیل مجلس دوازدهم در روز ۷ خردادماه ماند و 
دید در نهایت سرنوشت این گمانه زنی ها به کجا خواهد رسید و ردای ریاست مجلس 

دوازدهم بر تن چه کسی می نشیند.

سفیر ایران در چین :

شرط امنیت در منطقه و دریای سرخ، آتش بس در غزه است
سفیر ایران در جمهوری خلق چین با بیان اینکه اقداماتی 
که هم اکنون در دریای سرخ صورت می گیرد، سرریز حملات 
وحشیانه ای است که رژیم صهیونیستی در غزه رقم زده است، 
به دنبال صلح،  آمریکا و کشورهای هم پیمان آن  اگر   گفت: 
آرامش و امنیت در منطقه و دریای سرخ هستند، باید تلاش 

کنند آتش بس فوری در غزه برقرار شود.
محسن بختیار در چین طی مصاحبه ای با شبکه فونیکس 
جهان«  رهبران  با  »گفت وگو  برنامه  و   )Phoenix TV( چین 
درباره حمله رژیم صهیونیستی به کنسولگری ایران در سوریه 
اظهار داشت: همان طور که می دانید مستشاران نظامی ایران 
بنا به دعوت دولت سوریه و به جهت مقابله با تروریسم و از جمله 

داعش در سوریه حضور دارند.
با  وی تصریح کرد: رژیم صهیونیستی طی ۶ ماه گذشته 
شروع جنگ علیه ملت مظلوم غزه و فلسطین، بیش از 34 
هزار نفر از مردم غزه را به شهادت رساند که عمده این مردم را 

کودکان و زنان بیگناه تشکیل می دهند، رژیم صهیونیستی در 
این حملات وحشیانه از هیچ اقدامی فروگذار نکرد و تمام خط 
قرمزها را پشت سرگذاشت و حتی علاوه بر مناطق مسکونی به 

مناطق مذهبی، مساجد، کلیساها و بیمارستان ها حمله کرد.
این دیپلمات کشورمان خاطرنشان کرد: رژیم صهیونیستی 
به دنبال گسترش درگیری ها در منطقه است؛ به همین جهت 
به اماکن دیپلماتیک و سفارت ایران در سوریه حمله نظامی 
کرد، همان طور که می دانید هرگونه اقدام نظامی علیه اماکن 
دیپلماتیک بر اساس قوانین و موازین بین المللی محکوم است 

و هیچ اقدامی علیه این اماکن دیپلماتیک امکان پذیر نیست.
محسن بختیار در ادامه تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران به 
سازمان ملل و شورای امنیت مراجعه و درخواست کرد تا شورای 
امنیت به واسطه این اقدام غیرمسئولانه و غیرقانونی که رژیم 
صهیونیستی علیه سفارت جمهوری اسلامی ایران در سوریه 
کرده است، قطعنامه صادر کند؛ منتهی کشورهای غربی از 

جمله آمریکا، انگلیس و فرانسه عملا با صدور این قطعنامه 
مخالفت کردند و طبیعتا کارکرد شورای امنیت برای محکوم 

کردن این حمله جنایت کارانه از دست رفت.
سفیر ایران در جمهوری خلق چین افزود: در حالی که وظیفه 
شورای امنیت حفاظت از صلح و امنیت در کل جهان است و 
باید به این اقدام غیرمسئولانه و غیرقانونی رژیم صهیونیستی 
انجام  از  غربی  کشورهای  اقدام  با  می داد،  نشان  واکنش 
و  ایران  اسلامی  جمهوری  بنابراین  شد؛  خودداری  کار  این 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران در اعمال حق ذاتی 
دفاع مشروع مصرح در ماده منشور ملل متحد در پاسخ به 
اقدامات رژیم صهیونیستی اقداماتی را علیه مراکز نظامی رژیم 
صهیونیستی که از آن مراکز نظامی به سفارت ما در سوریه حمله 
شده بود،  انجام داد. عملیات وعده صادق تنها مراکز نظامی و 
پایگاه های نظامی را مورد هدف قرار داد و این اهداف دور از 

مناطق مسکونی بود.

بختیار تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران ضمن تاکید 
مجدد بر پایبندی خود بر اصول و اهداف منشور ملل متحد 
به دنبال این است که عزم و اراده خود را برای دفاع قاطع از 
حاکمیت و تمامیت ارضی خود نشان دهد. لازم می دانم از 
مواضع اصولی و عادلانه دولت جمهوری خلق چین تقدیر و 
تشکر کنم. چین در شورای امنیت و در مواضع خود حملات 

رژیم صهیونیستی به سفارت ایران در سوریه را محکوم کرد.
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از سوی روسای شوراهای شهرهای مرکز استان صورت گرفت؛

تقدیر از تلاش ۲۱ ساله شهردار قم 
درعرصه  مدیریت شهری

در آئین پایانی اجلاسیه مجمع مشورتی رؤسای شوراهای اسلامی شهرهای 
مرکز استان کشور، از ۲۱ سال تلاش دکتر سقائیان نژاد شهردار قم در عرصه های 

مختلف مدیریت شهری کشور تقدیر شد.
عصر روز پنجشنبه در آئین اختتامیه هفتاد و یکمین اجلاس مجمع مشورتی 
رؤسای شوراهای اسلامی شهرهای مرکز استان کشور که صبح پنجشنبه در شهر 
قم و با حضور مهدی چمران رئیس شورای شهر تهران و رئیس مجمع مشورتی، 
سید محمد آقامیری استاندار، احمد امیرآبادی نماینده مجلس شورای اسلامی، 
روسای شورای اسلامی شهرهای مراکز استان کشور، حجت الاسلام والمسلمین 
دوره  دوازدهمین  در  قم  مردم  منتخبین  رئیسی  منان  محمد  و  روان بخش 
مجلس شورای اسلامی و جمعی دیگر از مسئولان کشوری و استانی و اعضای 
شورای اسلامی شهر قم برگزار شد، از دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد به عنوان 

پیشکسوت ترین شهردار ایران تقدیر شد.
در متن لوح تقدیر رئیس مجمع مشورتی رؤسای شوراهای اسلامی شهرهای 

مرکز استان کشور به شهردار قم آمده است:
کارآمد در  و  نیروهای متعهد، متخصص  تداوم حضور  و  امور  بهینه  تمشیت 
مدیریت شهری به یُمن قدردانی از مدیران لایق تداوم و قوت می یابد. به شکرانه 
توفیق و پاسداشت همت وثیق جنابعالی در اعمال مدیریت و اجرای بهینه امور 
شهرداری طی ۲۱ سال )۱۲ سال در اصفهان و ۹ سال در قم( بدین وسیله مجمع 
از توانمندی های  مشورتی رؤسای شوراهای اسلامی شهرهای مرکز استان ها 
مدیریتی که در حوزه های خرد و کلان باهدف دمیدن روح زیربنایی در عرصه های 
مختلف عمرانی، علمی، معنوی و اسلامی در کالبد شهر مقدس قم، اندیشمندانه 
اهتمام ورزیده اید و نیز با هم افزایی، هم اندیشی، هم سویی و هم فکری با اعضای 
شورای شهر هفتاد و یکمین اجلاس مشورتی را به شایستگی برگزار نمودید، با 
قلبی سرشار از اخلاص و ارادت و در کمال امتنان و افتخار این لوح سپاس تقدیم 

محضر ارزشمندتان می گردد.
 

مدیرکل بازرسی شهرداری قم خبرداد:

استقرار تیم بازرسی شهرداری
 در مناطق هشتگانه

مدیرکل بازرسی شهرداری قم با اشاره به آغاز طرح بازرسی دوره ای از مناطق 
هشتگانه شهرداری قم، از استقرار تیم بازرسی در منطقه یک خبر داد.

حمیدرضا مستقیمی با اشاره به تدوین برنامه سال ۱4۰3 اداره کل بازرسی 
بررسی  جهت  انجام شده  برنامه ریزی های  طبق  داشت:  اظهار  قم  شهرداری 
خدمات و پروژه های جاری کلیه مناطق هشتگانه، بازرسی های دوره ای در مناطق 

مختلف شهری انجام می شود.
وی با بیان اینکه نخستین مرحله اجرای این طرح با استقرار همکاران اداره کل 
بازرسی در منطقه یک آغاز شد، افزود: بر اساس برنامه ریزی های انجام شده تا پایان 
سال جاری، این طرح از ۲3 تا 3۰ هرماه دریکی از مناطق و یا سازمان های تابعه 

ادامه خواهد یافت.
بازرسی های  این  اهداف  ازجمله  شد:  یادآور  قم  شهرداری  بازرسی  مدیرکل 
بررسی  و  محل  در  استقرار  به صورت  کارشناسی  جلسات  تشکیل  دوره ای، 
عمرانی،  و  فنی  املاک،  شهرسازی،  مالی،  حوزه های  در  مناطق  پرونده های 
خدمات شهری انجام می گیرد. مستقیمی مهم ترین برنامه سال جاری شهرداری 
تکریم  طرح  اجرای  و  اداری  فرآیندهای  بهبود  اصلاح  را  بازرسی  حوزه  در  قم 
ارباب رجوع مطرح کرد و گفت: نظارت بر استقرار میز خدمت مناطق، نصب 
منشور طرح تکریم ارباب رجوع تکریم و ارتقا سطح سلامت اداری از مهم ترین 

اقداماتی است که اجرای آن در دستور کار قرار دارد.

به میزبانی اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم برگزار شد:
تور گردشگری روایت پیشرفت شهر قم 

با حضور مدیران روابط عمومی
در آستانه  ۲۷ اردیبهشت ماه، روز جهانی فناوری های ارتباطی و روابط عمومی، 
تور گردشگری روایت پیشرفت شهر قم با حضور مدیران و مسئولان روابط عمومی 
دستگاه ها و نهادهای اجرایی استان قم به میزبانی اداره کل ارتباطات و امور 

بین الملل شهرداری قم برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری،  مدیران روابط عمومی دستگاه ها و نهادهای 
اجرایی در ابتدای این تور ضمن زیارت مضجع نورانی کریمه اهل بیت سلام الله 
علیها و برگزاری آیین خطبه خوانی، ضریح مطهر حرم حضرت معصومه)س( 
را غباروبی کردند. سخنرانی دکتر سید محمد آقامیری استاندار قم در جمع 
مسئولان و مدیران روابط عمومی دستگاه ها و نهادهای استان در حرم بانوی کرامت 

از دیگر برنامه های این تور بود.
مدیران روابط عمومی استان قم در ادامه بخش های این تور نیز از پروژه های 
شهری چون ایستگاه شهید مطهری و خط یک مترو قم، پروژه بهسازی هسته 
مرکزی شهر شامل میدان شهید مطهری و محله قم نو و در پایان نیز از شهربازی 

سرزمین شادی واقع در بوستان فدک میدان هفتادوتن بازدید کردند.
همچنین در جریان برگزاری این تور برخی دیگر از پروژه های شهری نظیر باغ 

مزار مشاهیر، پروژه های ساماندهی و بازآفرینی هسته مرکزی شهر قرار گرفتند.
گفتنی است پروژه شهربازی سرزمین شادی واقع در بوستان فدک در میدان 
هفتادوتن یکی از پروژه های شهرداری قم در حوزه نشاط اجتماعی است که ایام 

دهه کرامت به صورت رسمی افتتاح خواهد شد.

وزیر کشور:

دولت با کمک شهرداری قم منوریل را 
تکمیل خواهد کرد

وزیر کشور گفت: دولت به میدان آماده تا با کمک شهرداری قم، این پروژه را 
در مرحله اول به نتیجه برساند و منابعی نیز برای این کار پیش بینی شده که توسط 

دولت در اختیار شهرداری قرار داده می شود تا مرحله اول پروژه به اتمام برسد.
احمد وحیدی در گفت وگو با خبرنگاران در خصوص پروژه منوریل قم اظهار 
داشت: این طرح به دلیل اختلاف کارشناسی و تأمین منابع مالی متوقف مانده 
بود، اما با توجه به مطالبات مردم و مسئولین نسبت به تعیین تکلیف این پروژه در 
سفر ریاست جمهوری اقدامات بسیار ارزشمندی صورت گرفته است.  وزیر کشور 
خاطرنشان کرد: دولت به میدان آماده تا با کمک شهرداری قم، این پروژه را در 
مرحله اول به نتیجه برساند و منابعی نیز برای این کار پیش بینی شده که توسط 
دولت در اختیار شهرداری قرار داده می شود تا مرحله اول پروژه به اتمام برسد.  وی 
در ادامه گفت: مراحل بعدی کار نیز باید در دستور کار قرار گیرد و این پروژه در کنار 
دیگر پروژه ها همانند مترو تکمیل کننده حمل ونقل درون شهری قم خواهد شد 

وحیدی اضافه کرد: بعضی از امکانات این پروژه تأمین و در انبارها موجود است.

مدیر منطقه هشت قم خبرداد:
افزایش ۷۵درصدی بودجه عمرانی در پردیسان

مدیر منطقه هشت قم از افزایش ۷۵ درصدی بودجه عمرانی این منطقه در سال 
۱4۰3 خبر داد.

علیرضا مظفری با بیان اینکه شهرداری نهادی عمومی و غیردولتی است و تأمین 
قسمت عمده منابع مالی آن از طریق اخذ عوارض مردمی انجام می گیرد، گفت: 
در سال جاری میزان بودجه پروژه های عمرانی در منطقه پردیسان ۷۵درصد 

نسبت به سال گذشته افزایش داشته است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم با تأکید بر نقش مردم و مشارکت آنان در اجرای 
پروژه های شهری ادامه داد: اجرای پروژه های در نظر گرفته شده نیازمند مشارکت 
مردمی در پرداخت به موقع عوارض است تا مدیریت شهری بتواند پشتوانه مالی 

کافی برای اجرای این پروژه ها داشته باشد.

کشف ۳ کیلوگرم شیشه از هندوانه  های اهدایی به زندانیان! 
فرمانده یگان حفاظتی فراجا از کشف سه کیلوگرم شیشه در داخل سه تن هندوانه اهدایی در اردوگاه حرفه  آموزی 
و کاردرمانی زندان اصفهان خبر داد. یکی از زندانیان زندان اصفهان که در مرخصی بوده است، نسبت به اهدای 
حدود 3 تن هندوانه برای مصرف زندانیان اقدام و آن را وارد اردوگاه می کند.در زمان تخلیه بار هندوانه اهدایی در انبار 
اردوگاه و حین بازرسی توسط کارکنان یگان حفاظت زندان به یکی از هندوانه ها مشـکوک می شوند. پس از بررسی 
دقیق تر آن، متوجه برش انتهایی هندوانه به صورت دایره ای شده و اثرات چسب در آن قسمت موجب می شود تا 
نسبت به باز کردن هندوانه اقدام کنند.بعد از شکافتن این هندوانه از داخل آن مقدار 3 کیلوگرم مواد مخدر از نوع 
شیشه که به صـــورت ماهرانه جاسازی شده بود، کشف و ضبط شد. راننده کامیون به اتهام اقدام در ورود مواد مخدر 
به داخل زندان دستگیر شد، متهم اصلی نیز پس از کسب دستور قضایی در مخفیگاه خود شناسایی، دستگیر و 

تحویل مرجع قضایی شد.             

عزل مدیر بحران شهرداری مشهد
  مدیر بحران شهرداری مشهد با دستور استاندار خراسان رضوی عزل شد.روز چهارشنبه ۲۶ اردیبهشت ماه، پس از 
بارش شدید باران در مشهد و وقوع سیل، در پی تماس یکی از خبرنگاران مشهدی با مدیر بحران شهرداری مشهد، 
وی شرایط بحرانی در شهر را انکار کرد.مدیر_بحران شهرداری مشهد همچنین خودروهایی که در سیل گرفتار شده 
بودند و آب آن ها را برده بود را کارتنی خواند و گفت این خودروها آهنی نبوده است.در پی وقوع سیل در استان هشت 

نفر فوت کردند و دو نفر مفقود هستند.

۵۰ گونه جانوری ایران در خطر انقراض
کارشناس دفتر مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست:از ۱۰3۶ گونه مهره دار جانوری کشور، 
۷۵ گونه در لیست سرخ اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت )IUCN( قرار دارند.حدود ۵۰ درصد از تلفات 
گوشتخواران مرتبط با تصادفات جاده ای حاشیه مناطق حفاظت شده است.۵۰ گونه ایران در طبقه در خطر انقراض 
و حدود ۲۵۰ گونه در طبقه حمایت شده و حفاظت شده قرار دارند.بیشتر گونه های در معرض انقراض در کشورهای 

درحال توسعه هستند.سگ های گله بلاصاحب به معضلی جدی برای گونه های جانوری تبدیل شده اند.

متلاشی شدنِ شبکه شیطان پرستی در غربِ تهران
مرکز اطلاع رسانی فراجا از شناسایی و دستگیری گسترده  اعضای شبکه شیطان پرستی در شهرستان شهریار خبر 
داد.مرکز اطلاع رسانی پلیس از شناسایی، متلاشی شدن و دستگیری گسترده  اعضای سرشبکه شیطان پرستی 
در شهرستان شهریار با هدف اشاعه فرهنگ شیطان پرستی، بی بندوباری و برهنگی خبر داد.در این اطلاعیه آمده 
است: اعضای این شبکه که دارای چندین عضو سازمان یافته از اتباع خارجی اروپایی و ایرانی بودند، طی عملیاتی 

فنی و تخصصی توسط سازمان اطلاعات فراجا شناسایی و پنجشنبه شب گذشته دستگیر شدند.

آزادی 1۶ زندانی در دیدار دادستان قم با زندانیان
حجت الاسلام غریب دادستان قم به همراه جمعی از مسئولان قضایی و اداری دادسرای قم در بازدید هفتگی خود 
از زندان به مشکلات و درخواستهای زندانیان زن رسیدگی کردند.در این بازدید دادستان قم همچنین با زندانیان 
مدرسه قرآنی و شاغلین مرد اردوگاه حرفه آموزی و کاردرمانی نیز ملاقات و دستورات قضایی لازم را صادر کرد .موافقت 

با پایان حبس ۱۶ زندانی و ارفاق قانونی برای تعدادی از زندانیان از نتایج این دیدار بود.

ماجرای فوت یک روحانی در قم چه بود؟
ایرنا نوشت:پیگیری ها نشان می دهد که غروب روز چهارشنبه یک شخص روحانی طبق روال قانونی برای ملاقات 
فرزندش در محل ملاقات در حین جلسه ملاقات با همسر سابق  خود درگیری پیدا می کند و پس از این اتفاق به دلیل 

فشار عصبی وارد شده و حمله عصبی تا قبل از رسیدن اورژانس  فوت کرده اند.

درمان سرطان رایگان می شود
وزیر بهداشت : برنامه وزارت بهداشت در دولت سیزدهم این است که درمان سرطان در کل کشور رایگان و مراکز 
پیشرفته ای را برای درمان رایگان مردم در کل کشور راه اندازی شود.به زودی با اجرای پویش ملی، غربالگری بیماران 

سرطانی، افراد مشکوک به این بیماری، رایگان تحت مراقبت های درمانی قرار می گیرند.

مخالفت امام جمعه تهران با تعطیلی روز شنبه 
 حجت الاسلام محمدجواد حاج علی اکبری امام جمعه به مصوبه اخیر مجلس مبنی بر تعطیلی شنبه ها اشاره و 
تصریح کرد: اجازه بدهید از مجلس بابت تعطیلی روز شنبه ها گلایه کنیم به جامعه مومنین برخورد؛ شاید دلایل خود 

را داشته باشند اما شورای نگهبان فرصت دارد آن را حل و فصل کند.

عکاس :محسن کرمعلی

جشن تکلیف ۵ هزار نفری دختران در حرم مطهر بانوی کرامت

استاندار قم در اجلاس روسای شوراهای شهرهای مرکز استان:

انسجام شوراها به نفع شهر و مردم است

استاندار قم با بیان اینکه اتحاد و انسجام همیشه یکی از مؤلفه های مهم پیروزی 
بوده است، گفت: اگر این اتحاد و انسجام در بین اعضای شوراها وجود داشته باشد 

بهره و نفع آن را مردم آن شهر می برند.
سید محمد آقامیری روزپنجشنبه در اختتامیه هفتادویکمین اجلاس مجمع 
مشورتی روسای شوراهای اسلامی شهرهای مرکز استان به میزبانی شهر مقدس 
قم که در سالن جلسات شهرداری قم برگزار شد، با اشاره به اینکه آموزه های دینی 
همواره ما را توصیه به شورا کرده است، اظهار داشت: فلسفه وجود شوراها این است 
که یک خرد جمعی حاکم شود و مدیریت شورایی در شهرها شکل گرفته و یک پارلمان 

شهری ایجاد شود.
وی با بیان اینکه فلسفه پارلمان شهری بر اساس این است که خدمات بهتر و 
بیشتری به مردم ارائه شود، گفت: اگر دولت ها می خواستند به مردم خدمات بدهند 
بسیاری از خدمات به دلیل کثرت گرفتاری هایی که در دولت وجود دارد، مغفول 

می ماند.
استاندار قم با تأکید بر اینکه شوراها باید در مدیریت شهری کمک دولت کنند، 
گفت: شوراهای اسلامی شهر و شهرداری ها از نگاه مردم جدای از دولت نیستند 

هرچند از لحاظ قانونی تفکیک وجود دارد.
هدف باید ارائه خدمات در کوتاه ترین زمان باشد 

وی با اشاره به اینکه ما در استان فاصله ای را میان استانداری و شهرداری احساس 
نمی کنیم، افزود: خدماتی که به مردم در شهرداری ها داده می شود در راستای 
اهداف عالی دولت ها است و باعث می شود مردم در کوتاه ترین زمان بیشترین 

خدمت را دریافت کنند.
آقامیری با بیان اینکه اتحاد و انسجام همیشه یکی از مؤلفه های مهم پیروزی بوده 
است، گفت: در انقلاب ما هم اگر مردم متحد نبودند قطعاً این انقلاب به پیروزی 
نمی رسید و اگر این اتحاد و انسجام در بین اعضای شوراها وجود داشته باشد بهره و 

نفع آن را مردم آن شهر می برند.
از خودرأیی  که  است  این  بوده  مدنظر  بیشتر  که  کرد: چیزی  وی خاطرنشان 
بپرهیزیم و بیشتر به خرد جمعی و شورایی پناه ببریم و اگر این اتفاق بیفتد و ما به 
این درجه برسیم که این موضوع را خوب درک کنیم شورای موفقی خواهیم داشت .

استاندار قم اضافه کرد: در نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران محوریت مردم 
هستند و هدف انجام بیشترین خدمت در کوتاه ترین زمان به مردم است.

شهردار قم:
باید اختیارات به شوراها بازگردد

شهردار قم  نیز دراین مراسم با اشاره به اینکه روح شورا ارتباط مستقیم با مردم است، 
گفت: شورا یک پارلمان محلی است که با رویکرد مردم سالاری می تواند در راستای 

رفع مشکلات مردم اقدام کند.
سیدمرتضی سقائیان نژاد رظهار کرد: شهید چمران به عنوان یک الگو در انقلاب 

اسلامی مطرح هستند.
وی ضمن تبریک دهه کرامت، مطرح کرد: شورا یک پارلمان محلی است که با 

رویکرد مردم سالاری می تواند در راستای رفع مشکلات مردم اقدام کند.
شهردار قم با اشاره به اینکه روح شورا ارتباط مستقیم با مردم است، عنوان کرد: 
پیش از دوران اسلام در اصل افلاطون و ارسطو نیز شهرها به صورت شورایی اداره 

می شدند.
وی با بیان اینکه در زمان مشروطه نیز شوراها در کشور نقش مؤثری داشتند، 

خاطرنشان کرد: در دین اسلام نیز تأکید بسیاری به شورا و جایگاه شورا شده است.
سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه پس از انقلاب اسلامی نیز یکی از دستورات اصلی و 
اولیه تشکیل شورای اسلامی شهر بوده است، تصریح کرد: در اصول قانون اساسی 

نیز به شوراها توجه شده است.
وی با بیان اینکه یکی از وجهه های شوراها بحث نظارتی است، یادآور شد: همچنین 

به جنبه تصمیم گیری شوراها نیز در قانون اساسی اشاره شده است.
شهردار قم با اشاره به اینکه امروز متأسفانه شوراها بیش تر شورای شهرداری هستند 

تا شورای شهر، اذعان کرد: این موضوع به یک چالش تبدیل شده است.
اختلافات و عدم سلامت ها سبب تضعیف شوراها شده است 

وی با تأکید بر اینکه برخی اختلافات و عدم سلامت ها سبب تضعیف شوراها شده 
است، اظهار کرد: کار شورایی با وحدت باید انجام شود و این وحدت دارای دو جنبه 

داخلی و خارجی است.
سقائیان نژاد با اشاره به اینکه فردی که وارد شورا می شود باید دارای تجربه باشد، 
مطرح کرد: افرادی که وارد شوراهای اسلامی شهرها می شوند باید خود را از اقدامات 

حزبی و جناحی دور کنند.
وی با بیان اینکه باید از ظرفیت های شورای عالی استان ها استفاده شود، عنوان 
کرد: ظرفیت شورای عالی استان ها قانون گذاری است ولی متأسفانه طی دوره های 

مختلف تضعیف شده است.
باید برخی ظرفیت های قوی شوراها فعال شود،  اینکه  بر  با تأکید  شهردار قم 
خاطرنشان کرد: مطالبه گری جمعی که امروز گردهم آمده است برای بازپس گیری 

اختیارات شوراها بسیار اثرگذار است.
امیر آبادی : 

نیازمند تحول در نگاه به مدیریت شهری هستیم 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز دراین  مراسم گفت: مجلس شورای 
اسلامی، شورای نگهبان، مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیئت عالی نظارت باید 

نگاه خود را به شوراها متحول کنند.
احمد امیرآبادی فراهانی اظهار کرد: به دلیل تفسیرهای مختلفی که از قانون 

اساسی وجود دارد، روزبه روز نقش شوراها در نظام اداره شهرها کمرنگ تر می شود.
وی خاطرنشان کرد: در هر مقطعی در مجلس شورای اسلامی وارد این عرصه شده 
و تلاش کردیم تا شورا را با وضع قوانین توانمند و کارآمد کنیم، با همین تفسیرها 

مواجه شده و موفق نبودیم و حتی مسئولیت های شوراها در قوانین کمتر شد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه از طرفی در طول این 
سال ها دولت به راحتی مسئولیت خودش را از بار اداره امور ۷۵ درصد جمعیت کشور 
راحت کرده و این کار را به شوراها سپرده است، افزود: اما ازنظر منابع و کمک مالی در 

بودجه های سنواتی اتفاقی برای مدیریت شهری دیده نشده است.
وی با تأکید بر اینکه مشکلاتی که مردم در شهرها دارند توسط همین شوراهایی 
هم  دوستان  برخی  کرد:  ابراز  ندارند،  دولت  سوی  از  حمایتی  که  می شود  حل 
حرف هایی می زنند که روی زمین نشدنی است و بیشتر به درد ابرها می خورد؛ مثلًا 
می گویند تراکم نفروشید! اگر تراکم نفروشیم دولت پول اداره شهرها را می دهد؟ اگر 
امور جاری شهر مانند جمع آوری زباله و مسائل دیگر با اختلال مواجه شود، مردم 

چه قضاوتی می کنند؟
امیرآبادی فراهانی اضافه کرد: می گویند دست به برخی از سرمایه گذاری ها در 
شهرها نزنید؛ به فروشگاه های بزرگ مجوز ندهید؛ بدون این درآمدها شهرها چگونه 

اداره شوند؟ آیا می توانیم شهرها را از پول نفت اداره کنیم؟
وی با اشاره به اینکه شوراها در مدت ۱۵ سال گذشته از خودگذشتگی نشان داده و 
شهرها را خوب ارائه کرده اند یادآور شد: در میان ۱۱۰ هزار جمعیت شوراهای کشور 
بعضاً ممکن است مشکلاتی ایجاد شود و گاهی مسئله را بزرگ می کنند، درحالی که 

بسیاری از شوراها سالم، انقلابی و پرتلاش هستند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: شوراها کار در شهر را با 

واقعیت های موجود پیش می برند و مجلس و دولت باید به شوراها کمک کنند.

رئیس شورای شهر قم:
چالش های بسیاری در حوزه قوانین داریم 

رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز دراین مراسم  با بیان اینکه چالش های بسیاری 
در موارد قانونی داریم گفت: یکی از بسترهای مطلوب برای رفع مشکلات مدیریت 

شهری استفاده از ظرفیت نمایندگان مجلس شورای اسلامی است.
روسای  از  شایسته ای  میزبانی  قم  شهر  در  کردیم  تلاش  کرد:  اظهار  محسن 

شوراهای اسلامی شهرهای مرکز استان به عمل آوریم.
وی ضمن تبریک روز ارتباطات و روابط عمومی ها، عنوان کرد: مسئولین روابط 

عمومی در عرصه اطلاع رسانی یک وظیفه سنگین بر عهده دارند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه از حداکثر ظرفیت و توان خود در 
قم استفاده کردیم، مطرح کرد: مدیریت شهری باید متناسب با نیازهای روز، خود را 

با مسائل، چالش ها و گرفتاری ها تنظیم کند.
وی با بیان اینکه در این اجلاسیه مسائل و مشکلات به خوبی دسته بندی و بیان 
شد، خاطرنشان کرد: برای رفع این مشکلات نیز پیشنهاداتی ارائه شد ولی بعضاً 

پیشنهادها تا میدان عمل فاصله دارند.
محرری با تأکید بر اینکه امیدواریم خروجی این اجلاسیه ها به تصویب قانون منجر 
شود، تصریح کرد: یکی از بسترهای مطلوب برای رفع مشکلات مدیریت شهری 

استفاده از ظرفیت نمایندگان مجلس شورای اسلامی است.
وی با بیان اینکه چالش های بسیاری در موارد قانونی داریم، یادآور شد: نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی نقش مؤثری در رفع این چالش ها دارند.

روان بخش :
مجلس برای بازگشت شوراها به جایگاه اصلی تلاش کند

منتخب مردم قم در دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی نیز درای نمراسم 
گفت: مباحث عمرانی، اجتماعی و فرهنگی هر شهر بر عهده شوراها است و شورای 
اسلامی شهر می تواند مستقیماً طرح به مجلس بفرستد و ما باید در مجلس تلاش 

کنیم که شوراها به جایگاه اصلی خود که مدیریت جامع شهری است برگردد.
حجت الاسلام والمسلمین قاسم روان بخش با بیان اینکه جایگاه شورا جایگاه بلندی 
است که در قانون اساسی یک فصل به آن اختصاص یافته است، گفت: آنچه در قانون 
اساسی آمده با آنچه ما اجرا می کنیم فاصله زیادی دارد؛ زیرا جایگاه شوراها تقلیل 

پیدا کرده به شوراهای شهرداری و این بی احترامی به جایگاه شورا است.
منتخب مردم قم در دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اینکه 
شورای شهر به معنی پارلمان شهری است و باید شورا به جایگاه اصلی خود برگردد، 
گفت: مباحث عمرانی، اجتماعی و فرهنگی هر شهر بر عهده شوراها است و شورای 
اسلامی شهر می تواند مستقیماً طرح به مجلس بفرستد و ما باید در مجلس تلاش 

کنیم که شوراها به جایگاه اصلی خود که مدیریت جامع شهری است برگردد.
 وی با تاکید بر اینکه از زمانی که شوراها در کشور به وجود آمده اند نقطه عطف 
و تحولی در شهرها شده و پیشرفت شهرها عمدتاً بعد از تشکیل شوراهای اسلامی 
بوده است، گفت: باید دقت شود هرکسی که لیاقت و شایستگی دارد وارد شورا شود 
نه اینکه که از ترس اینکه کسی که شایستگی ندارد وارد شود جایگاه شوراها را تقلیل 

دهیم.
منان رییسی :

شهرها نیازمند درآمد پایدار هستند 
منتخب مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز دراین مراسم  گفت: شهرداری برای 

طراحی شهرها بر اساس سبک زندگی ایرانی اسلامی نیازمند درآمد پایدار است.
محمدمنان رییسی اظهار کرد: درآمد و هزینه مهمترین مسأله در مدیریت شهری 
است و در مجلس هم چنین قانونی با عنوان قانون درآمد پایداری شهرداری ها 

تصویب شده است ضمن اینکه نیاز به اهتمام بیشتری است.
منتخب مردم قم در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: دلیل منعطف نشدن برخی 
مسایل هچون آلودگی هوا و هویت اسلامی در کلانشهرها عدم وجود بستر قانون 

مطلوب در راستای هویت ایرانی و اسلامی است.
رییسی ابراز کرد: شهرها نیازمند درآمد پایدار هستند تا هزینه مسایل زیر بنایی، 

فرهنگی و اجتماعی پرداخت شود.
بدلیل عدم رعایت فضای شهری در  امروز  نامناسب  وی عنوان کرد: وضعیت 

راستای تمدن اسلامی ضمن زیست مردم است.
منتخب مردم قم در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: طراحی شهرها با 
اساس سبک زندگی ایرانی اسلامی مستلزم درآمد پایدار است، فلذا امیدواریم در 

مجلس شورای اسلامی آینده در راستای مدیریت واحد شهری گام برداریم.

http://nedayeghom.ir
@nedayeghom.ir

آدرس سایت:
کانال ایتا:

معاون محیط زیست استان قم: 

مصرف روزانه  بنزین در استان قم۲ میلیون لیتر است 
معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم  گفت :میزان مصرف بنزین 

در استان قم روزانه بیش از ۲ میلیون لیتر است .
سید احمد شفیعی در جریان بازدید سرزده از جایگاههای عرضه سوخت جهت بررسی نحوه عملکرد 
طرح کهاب در قم گفت: به استناد آیین نامه فنی ماده ۲ قانون هوای پاک و اصلاحیه های بعدی آن، 
وزارت نفت موظف است اجرای طرح کهاب )کاهش، هدایت، انتقال و بازیافت بخار بنزین( را در تمامی 

جایگاه های سوخت رسانی شهری با اولویت کلانشهر ها، تا پایان سال ۱4۰3 تکمیل نماید. 
وی با بیان اینکه میزان مصرف بنزین در استان قم روزانه بیش از ۲ میلیون لیتر است، خاطرنشان کرد: 
اجرای طرح کهاب در همه جایگاه های توزیع بنزین در استان، نه تنها روزانه باعث صرفه جویی حدود 
۹ هزار لیتر بنزین می شود، بلکه آلودگی ناشی از بخارات بنزین را نیز به میزان قابل توجهی کاهش می 
دهد. معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم شکایت و نگرانی برخی 
از شهروندان بابت صدای مکش هوا در نازل های سوخت را مورد توجه قرار داد و گفت: برای برخی از 
مردم سوءتفاهمی مبنی بر ترکیب بنزین با هوا ایجاد شده است، در حالی که این صدای مکش هوا 

مرتبط با تجهیزات طرح کهاب بوده و جای نگرانی وجود ندارد.
 

معاون شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

۹۸ درصد صنایع کوچک و متوسط هستند
معاون صنایع کوچک شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: ۹8 درصد صنایع این استان کوچک 
و متوسط هستند و نیاز است تا هرگونه برنامه ریزی در حوزه فعالیت های صنعتی در قم با درنظر گرفتن این 
مساله باشد. مهدی ایلانلو در گفت وگویی اظهار داشت: صنعت استان قم طی سال های اخیر با رشد 
خوبی مواجه بوده است و اکنون انواع مختلف محصولات در واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی 
استان تولید و به بازار مصرف عرضه می شود که بسیاری از آن ها هم صادراتی است و ارزآوری مناسبی 
برای کشور به همراه دارد. وی افزود:  گسترش فعالیت های تولیدی در بخش صنعت استان موجب شده 
که در حال حاضر بسیاری از واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی قم برای انجام کارهای مورد نظر 
خود به نیروی انسانی جدید نیاز داشته باشند و به همین دلیل ظرفیت های فراوان برای اشتغالزایی در 
این بخش به وجود آمده است. وی ادامه داد: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته، شرکت شهرک های 
صنعتی قم در سال جاری با همکاری بهره برداران واحدهای تولیدی فعال در شهرک های صنعتی استان، 
علاوه بر دنبال  کردن طرح های فنی و آموزشی برای تربیت نیروی کار مورد نیاز واحدها،  تقویت زیرساخت  

و امکانات مورد نیاز فعالان اقتصادی در شهرک های صنعتی قم را با جدیت دنبال می کند.
 

معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

پرداخت وام ازدواج به ارزش ۲۵۶ میلیارد ریال
معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان قم گفت: طی فروردین ماه گذشته ۲۵۶ میلیارد و ۶۰۰ 

میلیون ریال وام ازدواج به متقاضیان در این استان پرداخت شده است.
روح الله مقدم در گفت و گویی اظهار کرد: ۲ هزار و ۱۷4 نفر متقاضی در صف برای دریافت وام انتظار 
تا پایان فروردین ماه امسال در استان قم ثبت شده است. وی بیان کرد: تعداد کل ثبت نام کنندگان 
وام ازدواج در استان قم تاکنون ۲ هزار و ۶۵4 نفر است. معاون اداره کل ورزش و جوانان گفت:  ۲ هزار 
و ۲4۹ نفر آمار کل متقاضیان دریافت وام ازدواج تا پایان فروردین در استان قم است. وی درصد وام 

گیرندگان ازدواج به کل ثبت نام کنندگان را تا پایان فروردین ماه 3.3 درصد در استان قم عنوان کرد.
مقدم یادآور شد: با تاکیدهای استاندار قم در ستاد ساماندهی جوانان در سال گذشته شاهد همکاری 

اکثر بانک ها برای پرداخت تسهیلات وام ازدواج بوده ایم.
 

مدیر کل امور امنیتی و انتظامی استانداری قم خبرداد:
ابطال پروانه عطاری های متخلف 

مدیر کل امور امنیتی و انتظامی استانداری قم از ابطال پروانه عطاری های متخلف در قم خبر داد.
حسین امیری در خصوص ابطال پروانه عطاری های متخلف در قم اظهارکرد: شورای تامین، دست 

دانشگاه علوم پزشکی و دیگر دستگاه های نظارتی را برای مقابله با عطاری ها باز گذاشته است.
وی گفت: اگر یک عطاری برای بار دوم تخلفی را مرتکب شود، پروانه کسب آن ابطال خواهد شد.

امیری در پایان با تاکید بر اینکه هر عطاری که اقدام به عرضه کالای قاچاق کند با او به شدت برخورد 
خواهد شد، تصریح کرد: مصوبه شورای تامین قانونی و لازم الاجرا است.


